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În unul dintre spoturile promo ale unui
post bucureștean de radio s-a păstrat
exclamația rotundă a unui invitat de
marcă. „Femeia română e o
capodoperă!” - zice acesta cu aplomb,
convins până-n globule. Dincolo de
retorica bombastică și voit reverențioasă,
vorbele sale ascund un adevăr. 
Da - femeia română, românca de lângă
noi, este eroina unor timpuri zbuciumate
și dramatice de dinainte și de azi, care a
știut să rămână în lumină și să ducă nația
mai departe, cât a putut mai bine.
Am văzut, în timp, femeile din România
scrâșnind în menghina unor constrângeri
de nesuportat, încorsetate la propriu și la
figurat, suportând rigori absurde și
înguste, muncite și umilite,
îngenuncheate de războaie și lipsuri,
văduvite de opinii și șanse, cu misiuni
seculare și invariabile gospodărești 
și de procreare. 
Dar capodopera feminină românească s-a
văzut, în splendoarea ei, abia după
emanciparea sexului frumos, după ce
doamnele au mers la școală, au călătorit,
s-au dezmeticit și după ce vocea lor s-a
auzit, limpede și hotărâtă, în competiția
firească din societate. 

Așa cum nu poți opri iarba să răsară
dintre pietre, nici setea de afirmare a
femeilor nu a fost de stăvilit. 
Lupta lor pentru drepturi egale,
chezășuită de o educație solidă, a dat
roade și a așezat româncele pe  locul
binemeritat, în lumina performanței 
și a puterii decizionale. 
Cu atât mai mult, vorbim aici, acum,
despre doamnele care au îmbrățișat
cariera de avocat, magistrat, executor
judecătoresc, practician în insolvență,
notar, consilier in-house sau mediator,
cele care s-au ambiționat să se măsoare
cu domnii în familie, dar mai ales în
spațiul accidentat al confruntărilor de
ordin juridic din birouri sub presiune, din
judecătorii, tribunale, săli de anchetă
sau penitenciare, despre doamnele care
au înțeles că roba, pledoaria și
intervenția argumentată solidă 
le aduc respect, distincție și un grăunte
de glorie. 
O dată pe an, revista Lady Lawyer adună
între copertele ei tocmai astfel de
exemple de destine luminoase,
convorbiri calme și așezate, care,
dincolo de coaja formală a cuvintelor
exprimate, vorbesc despre voință, curaj
și normalitate. Despre drumul abrupt
din cariere, despre realizări și viitor bine
plănuit, despre pasiune și speranță.
O dată pe an, răsplătim cu premii, fără
criterii absolute de performanță,
angajamentul și dăruirea doamnelor,
frumusețea lor din carne și oase, dar și
aceea care transpare din victoriile lor de
zi cu zi, de acasă și din profesie, din
lupta cu zilele de azi și de mâine. 
O dată pe an, oglindim în acest
eveniment, cu revistă cu tot, doamnele 
din juridic, cele care au pășit și pășesc
grațios, cu Dreptul, în Cetate.  
Lectură plăcută!

doamnele care pășesc 
cu dreptul se oglindesc aici

de CRISTIAN PAVEl, 
director editorial

Publicație editată de 

UNIVERSUl JURIdIC

REdACțIA lEgAl MAgAzIN
nicOlaE cÎRsTEa, PUBLISHER

NICOLAE.CIRSTEA@UNIVERSULJURIDIC.RO

cRisTian paVEl, DIRECTOR EDITORIAL

CRISTIAN.PAVEL@UNIVERSULJURIDIC.RO

ROXana ROsETi, EDITOR COORDONATOR

ROXROSETI@GMAIL.COM

MaRius ȘTEFan – SALES MANAGER

PARTENERIATE@UNIVERSULJURIDIC.RO

REdACțIA www.UNIVERSUlJURIdIC.Ro
alina GRiGORaȘ, 

REDACTOR-ȘEF

ALINA.GRIGORAS@UNIVERSULJURIDIC.RO

ADRESA REDACțIEI

Editura UNIVERSUL JURIDIC
APACA BUSINESS COTROCENI

B-dul. Iuliu Maniu nr. 7, corp C, Parter, 
sector 6, București

www.universuljuridic.ro

Copyright: 

Editura UNIVERSUl JURIdIC
Este interzisă, conform legii, reproducerea

integrală sau parțială – pe orice cale – 
a conținutului revistei, fără acordul scris al

conducerii redacției și al autorilor, care dețin
drepturile de copiere. Aparține colaboratorilor, 

în exclusivitate, responsabilitatea privind datele 
și considerațiile din textele pe care le semnează. 

Opiniile lor nu reprezintă instituțiile și/sau firmele 
cu care aceștia au orice fel de relații contractuale.

ISSN  2343 – 7375

EdiŢiE  spEcialĀ
iuniE  2023


Ed

ITo
RI

Al



2 www.lEGalMaGazin.RO EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2023


lA

dy
 lA

w
yE

R

INTERVIUl EdIţIEI

Trăim într-o perioadă în care avem nevoie 
de eroi și trebuie să fim eroi, să dăruim 

și să înțelegem rolul nostru în societate
Interviu cu 

AV. SIMoNA PIRTEA,
Managing Partner, ENACHE PIRTEA & ASoCIAțII

1 dOaMnElE caRE pĂȘEsc cu dREpTul 
sE OGlindEsc aici 
Editorial Cristian Pavel

4 GEnul FEMinin dEFilEazĂ În spațiul juRidic
GlObal

14 ROluRilE dE aVOcaT Și dE aRbiTRu 
Mi-au adus saTisFacții pROFEsiOnalE EnORME
Interviu cu av. Iuliana Iacob, Partner, 
MUȘAT & ASOCIAțII

16 dEspRE nOTaRiaT Și… nu nuMai
Notar dr. Luisa Chelaru, SOCIETATEA PROFESIONALĂ
NOTARIALĂ CHELARU ȘI ASOCIAțII

18 pasiunEa şi MulTE ORE dE MuncĂ aduc 
Și aVansaREa În caRiERĂ
Interviu cu av. Claudia Chiper, Partener WOLF THEISS

24 nu EXisTĂ un subsTiTuT REal al EXpERiEnțEi
pRacTicE, caRE sE dObândEȘTE TREpTaT pRin
cOnsTRuiREa sTRaTEGiEi cazuRilOR În caRE 
EȘTi iMplicaT
Interviu cu av. Liliana Deaconescu, Partener, 
LEAUA DAMCALI DEACONU PĂUNESCU - LDDP

26 Viața dE liTiGii aRE un TuMulT apaRTE, 
caRE s-a pOTRiViT cu MinE Și aM alEs 
„sĂ nE ținEM dE MânĂ” pE acEsT dRuM
Interviu cu av. Simina Rusănescu, Partener, 
LEAUA DAMCALI DEACONU PĂUNESCU - LDDP

28 FiEcaRE VicTORiE Și FiEcaRE pROiEcT FinalizaT
ÎnTR-un sEns pOziTiV cliEnțilOR nOȘTRi MĂ
pROVOacĂ În cOnTinuaRE la alTElE nOi
Interviu cu av. Ioana Florea, Partener, 
LEAUA DAMCALI DEACONU PĂUNESCU - LDDP

30 aM ÎMbRĂțiȘaT dREpTul aViațiEi iMEdiaT,
TRanzacțiilE În acEsT dOMEniu Fiind cOMplEXE,
cu ElEMEnTE MulTijuRisdicțiOnalE Și
MulTidisciplinaRE
Interviu cu av. Corina Tănase, 
LEAUA DAMCALI DEACONU PĂUNESCU - LDDP

32 nOi, aVOcații dE businEss, puTEM aducE O
cOnTRibuțiE ValOROasĂ pEnTRu ÎMbunĂTĂțiREa
MEdiului inVEsTițiOnal din ROMânia
Interviu cu av. Mihaela Nyerges, Managing Partner
Nyerges & Partners și membru al boardului ASOCIAțIEI
INDUSTRIEI FOTOVOLTAICE DIN RROMÂNIA - RPIA

36 asTĂzi, MulT Mai MulT dEcâT În TREcuT,
FEMEilE au accEs Și libERTaTE sĂ ajunGĂ 
În pOziții pE caRE lE VOR Și lE MERiTĂ
Interviu cu av. Lidia Trandafir - Managing Associate,
ZAMFIRESCU RACOțI VASILE & PARTNERS - ZRVP

38 MizEz pE sEnTiMEnTul dE ÎncREdERE pE caRE
ți-l dĂ sTĂpâniREa lEGii, VaRiETaTEa dOMEniilOR
În caRE ajunGi sĂ Fii iMplicaT Și OaMEnii
dEOsEbiți Și diFERiți
Interviu cu av. Alina Tugearu - Partener și Coordonator
al ariei Dreptul Proprietății Intelectuale, 
ZAMFIRESCU RACOțI VASILE & PARTNERS - ZRVP

40 aVOcaTuRa EsTE nOROcOasĂ, dacĂ VORbiM
dEspRE pREzEnța FEMEilOR În pROFEsiE!
Interviu cu av. Cristina Gavrilă - Partner, 
GLODEANU & PARTNERS

42 cEl Mai iMpORTanT aspEcT EsTE dE a
dEscOpERi cuM TE pOți pOzițiOna Mai binE În
sERViciul cliEnTului
Interviu cu av. Mihaela Ciocîrlea - 
Co-Managing Partner, GLODEANU & PARTNERS

44 M-a inTEREsaT dEsTul dE puțin aspEcTul
FORMal al caRiEREi; MulT Mai iMpORTanT aM
cOnsidERaT a Fi FOndul, subsTanța, pREGĂTiREa
pROFEsiOnalĂ În GEnERal Și a FiEcĂREi cauzE În
paRTiculaR
Interviu cu av. Manuela Gornoviceanu, 
Managing Associate, țUCA ZBÂRCEA ȘI ASOCIAțII

46 planETElE s-au aliniaT, aM aVuT Șansa dE a
ÎnVĂța Și a MĂ dEzVOlTa alĂTuRi dE O EchipĂ
EXcEpțiOnalĂ
Interviu cu av. Noemi Miruna Șiman, 
Managing Associate, SUCIU POPA ATTORNEYS

48 dupĂ apROapE 30 dE ani dE caRiERĂ În
dOMEniul dREpTului bancaR, cOnTinui sĂ
iubEsc acEasTĂ RaMuRĂ
Interviu cu av. Magdalena Lupoi, Counsel, 
Head of Banking & Financing Romania, NOERR

50 Oana MunTEanu Și EVOluția Ei În ciTR - dE
la cOnsiliER juRidic, la ManaGER al cElui Mai
MaRE FaliMEnT din isTORia REcEnTĂ a ROMâniEi
Interviu cu Oana Munteanu, Partener, CITR

52FEMEilE au Șansa sĂ dEMOnsTREzE 
cĂ au capaciTaTEa Și pREGĂTiREa dE a Fi la Masa
dEciziOnalĂ
Interviu cu Alina Dumitrașcu, Head of Legal and
Corporate Affairs, ENEL ROMÂNIA

56 juRisTul dE cORpORațiE aRE Mai MulTE
inFORMații cu pRiViRE la OpERațiunilE
cOMpaniEi, ȘTiE EXacT dE undE a pORniT idEEa dE
businEss Și caRE EsTE scOpul Final
Interviu cu Roxana Bumbac-Buture, Legal Manager,
coordonator al Departamentului de Legal &
Compliance, NESTLÉ ROMÂNIA SRL

60 nu cOnTEazĂ GEnul În pROFEsiE; 
REalizĂRilE țin Și dE „chiMiE”, 
Și dE MOdul dE OMOGEnizaRE a EchipEi
Interviu cu Mihaela Scărlătescu, Head of Legal &
Compliance Director, FARMEXIM & HELP NET, 
parte a PHOENIX GROUP

62 sunTEM aRTizanii pROpRiEi cĂlĂTORii
pROFEsiOnalE Și Viața nE OFERĂ RuTE MulTiplE,
iaR ÎMpREunĂ cu OaMEnii pOTRiViți 
sĂ nE aȘEzĂM FRuMOs pE diREcțiE
Interviu cu Alina Arsene - Head of Legal, 
INTERBRANDS ORBICO

64 VREau sĂ aRĂT cOlEGilOR Mai TinERi câT EsTE
dE iMpORTanT sĂ Faci cE Îți placE, cu pasiunE Și
REspEcT pEnTRu dOMEniu Și ROl
Interviu cu Raluca Alexandru - Legal Director, 
COCA-COLA HBC ROMÂNIA

66 MĂ caRacTERizEazĂ O dORințĂ nEsTĂViliTĂ
dE a cOnsTRui Și dE a lĂsa În uRMĂ lucRuRi caRE
cOnTEazĂ
Interviu cu Adina Calfa, Group General Counsel, E-INFRA

70 Înclinația MEa pEnTRu dREpTaTE, EchiTaTE 
Și EchilibRu s-a ManiFEsTaT din adOlEscEnțĂ!
Interviu cu Laura Rudnyanszky - Chief Legal Officer 
și Privacy and Regulatory Compliance Officer,
TELEPERFORMANCE ROMÂNIA

72 pRiMElE dOaMnE juRisT din ROMânia au
dEschis ORizOnTuRilE

74 cElE Mai puTERnicE TREi FEMEi din luME

76 cOsTuRilE cRizEi Și alE RĂzbOiului din
ucRaina RĂVĂȘEsc EuROpa

78 culisElE unui sERial REMaRcabil dEspRE lidia
pOëT - pRiMa FEMEiE-aVOcaT din iTalia





4 www.lEGalMaGazin.RO EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2023

Femeile, în bună măsură,
sunt încă discriminate 
pe glob

La modul general, raportul
WOMEN, BUSINESS AND
THE LAW 2023, dat recent
publicității de Banca
Mondială, arată că femeile
au încă doar trei sferturi din
drepturile legale ale
bărbaților și aproape 2,4
miliarde de femei active de

pe planetă nu au încă
aceleași drepturi legale la fel
ca bărbații. 
Scorul mediu global pentru
femei, afaceri și drept este
de 77,1 din 100 în 2022, 
cu doar jumătate de punct
procentual mai mare decât
în 2021. Acest scor ia 
în seamă o sumedenie de
criterii privind locurile de
muncă, salariile și pensiile,

genul feminin 
defilează în spațiul juridic global
E complicat să aduni date, cifre, detalii din statistici privind prezența, activitatea și implicarea doamnelor în domeniul
juridic în lume, în Europa, chiar și în țară. datele sunt fie incomplete, fie depășite, fie cu totul inexistente. 
Una peste alta, o documentare aplicată scoate la lumină informații interesante, în exclusivitate: în general, cu excepția
poziționării stricte ca decidenți plenipotențiari, femeile sunt bine reprezentate în domeniul juridic, mai ales în profesiile
liberale de impact – avocatură, magistratură, consiliere pe profil. România stă bine la acest capitol, situându-se în
plutonul fruntaș de reprezentare.

țara ponderea femeilor avocat în
totalul numărului de avocați activi

Franța, 2020 67,00%
Germania, 2021 35,90%
Olanda, 2021 45,20%
Suedia, 2021 34,20%
Elveția, 2020 47,20%
Anglia, 2021 51,00%
România 2023 59,30%
Sursa: catalyst,org, februarie 2023
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posibilitățile de creștere 
a copiilor, șansele de
mobilitate și anteprenoriat
etc. 
Astăzi, doar 14 economii
(Belgia, Canada, Danemarca,
Franța, Germania, Grecia,
Islanda, Irlanda, Letonia,
Luxemburg, țările de Jos,
Portugalia, Spania și Suedia)
au punctat 100 pe acest
index, ceea ce înseamnă că
femeile sunt pe un statut
juridic egal cu bărbații în
toate domeniile măsurate.
Aproape 90 de milioane
dintre femeile active au
câștigat egalitate deplină în
ultimul deceniu. Cu toate
acestea, 2,4 miliarde de
femei nu au încă aceleaşi
drepturi legale ca bărbaţii.
Dintre acestea, mult de
jumătate locuiesc în Asia de
Est și Pacific (710 milioane)
și Asia de Sud (610 milioane),
urmate de cele care
populează zona
subsahariană din Africa 
(330 de milioane). Scorul
României este de 90,6, nu
departe de cel al SUA (91,3),
însă egal cu cel al Bulgariei
și al Mongoliei (!). 
Anul trecut, în medie, la
nivel global, doar 77%
dintre femei se bucurau de
drepturi egale cu cele ale
bărbaților. Raportul arată că
în 2022, ritmul global al
reformelor pentru
egalitatea de tratament a
femeilor în temei legal a
scăzut la cel mai mic nivel
din ultimii 20 de ani.
Această încetinire reprezintă
un impediment major, 
într-un moment critic
pentru economia globală.
În ritmul actual de reformă,
în multe dintre regiunile
geografice ar fi nevoie de

nuMĂRul aVOcațilOR acTiVi În pRincipalElE țĂRi EuROpEnE

țara data 
validării cifrelor

Total 
avocați

avocați 
femei

Austria 31.11.2020 6.707 1.578

Belgia (Asociația avocaților
vorbitori de limbă franceză și
germană)

31.05.2021 6.299 n.a.

Belgia (Asociația avocaților
vorbitori de olandeză) 31.12.2020 11.694 5.159

Bulgaria 31.05.2021 13.994 7.367

Croația 11.08.2021 4.854 2.122

Cipru 28.07.2021 4.273 2.382

Cehia 15.07.2021 12.189 4.901

Danemarca 31.12.2020 6.848 2.550

Estonia 31.12.2020 1.097 527

Finlanda 31.12.2020 2.211 774

Franța 01.01.2020 70.073 46.949

Germania 01.01.2021 165.680 59.446

România 15.05.2023 23.530 13.954

Ungaria 31.12.2020 12.790 5.793

Islanda 10.05.2021 1.056 329

Irlanda 04.06.2021 2.117 767

Italia 31.12.2020 247.173 120.597

Letonia 02.08.2021 1.366 675

Liechtenstein 31.12.2020 281 61

Lituania 01.01.2021 2.254 861

Luxemburg 31.12.2020 3.034 1.456

Norvegia 31.12.2020 8.306 3.131

Polonia (cumulat) 01.01.2021 72.473 37.535

Portugalia 31.12.2020 32.759 18.017

Slovacia 31.12.2020 6.266 2.672

Slovenia 31.12.2020 1.834 858

Spania 31.12.2020 149.415 65.846

Suedia 31.12.2021 6.257 2.140

Elveția 31.12.2020 7.317 3.457

Sursa: https://www.ccbe.eu/fileadmin/speciality_distribution/public/documents/Statistics/
EN_STAT_2020_Number-of-lawyers-in-European-countries.pdf



cel puțin 50 de ani pentru a
surmonta decalajele de azi. 
Este trist faptul că în multe țări,
o femeie care intră astăzi în
activitate se va pensiona înainte
de a dobândi aceleași drepturi
ca și bărbații.

În juridic, 
lucrurile stau altfel
Forța doamnelor în zona juridică
este impresionantă în statele cu
tradiție în Drept, dar și în cele
care au deschis mai recent ochii
spre democrație. Ca număr și
pondere, femeile sunt bine
reprezentate în pozițiilor lor de
avocat, magistrat sau consilier
juridic. În tabelele 1 și 2 se pot
regăsi cifre relevante în acest
sens. 
Nu la fel de roz stau lucrurile
atunci când vorbim despre
ocuparea pozițiilor-cheie – cele
de owner, de managing partner
și chiar partener. În Statele
Unite, femeile reprezentau în
2020  47% dintre asociații
firmelor de avocatură, dar doar
12%  se numărau printre
partenerii care conduc efectiv. În
Canada, în 2021, femeile
reprezentau doar 26,7% dintre
partenerii firmelor de avocatură,
în vreme ce în Anglia și țara
Galilor, 51% dintre toți avocații
erau femei în 2021, dar abia 32%
din funcțiile de conducere
aparțineau sexului frumos. Estul
Europei pare mai puțin „catolic”,
balanța fiind mai echilibrată. 

dreptul își are „partea 
leului” în programele 
de licență din România
Datele comunicate de Uniunea
Națională a Barourilor din
România, prin Casa de Asigurări
a Avocaților, sunt relevante.
Numărul la zi al avocatelor
active din scriptele barourilor
este de 13.954, versus 9.576

bărbați, ponderea prezenței
feminine fiind, deci, de 59,3%
din total. Dinamica acestui
raport nu a fost semnificativă în
ultimii ani, asta și datorită unui
interes relativ constant al celor
dornici să studieze Dreptul și să
îmbrățișeze o carieră avocațială.
În România, în anul universitar
2021-2022, au fost înmatriculați
în anul I un număr de 12.270 de
studenți, dintre care 6.765 în
învățământul de stat și restul în
privat, arată Raportul privind
starea învățământului superior
2021-2022 al Ministerului
Educației. De altfel, specializarea
Drept domină de ani buni
preferințele studenților, chiar
dacă numărul celor care ajung
la facultate este mai mic de la
un an la altul. Mai bine de
jumătate dintre studenții de la
Drept sunt femei, ceea ce
respectă fidel cifrele de
ansamblu care vizează numărul
de juriste din statisticile dedicate
profesiilor liberale.  
De altfel, aceleași date oficiale
arată că în ultimii ani, şi în anul
universitar 2020-2021 mai multe
fete decât băieți au finalizat cu
diplomă învățământul superior:
şase din zece absolvenți sunt
fete (59,3%) şi patru sunt băieți

(40,7%). Cele mai mari diferențe
pe sexe, în favoarea populației
feminine, au fost înregistrate în
rândul absolvenților de
programe postuniversitare 
(58,4 puncte procentuale) și
masterat (23,4 puncte
procentuale).

Reprezentare covârșitoare 
în poziții de judecător,
echilibru în procuratură
În magistratura din România, la
nivelul anului 2020, din cele
aproximativ 5.000 de posturi de
judecător, ocupate în proporție
de peste 90%, 73% erau deținute
de femei şi 27% de bărbaţi,
pondere care nu s-a modificat
prea mult în ziua de azi. 
La nivelul procurorilor din țara
noastră, în 2020 exista o schemă
de 3.077 de posturi, cu un grad
de ocupare de 82,22%, care a
scăzut succesiv și îngrijorător în
anii care au urmat. Astfel,
potrivit Bilanțului Ministerului
Public pe anul trecut, la 31
decembrie 2022 gradul de
ocupare a posturilor de procuror
era de 74,19%, faţă de 79,48% la
finalul lui 2021. Aici, echilibrul
pe genuri este vizibil, puțin
peste 50% dintre procurori fiind
doamne. 
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Top 10 specializări alese de studenți în anul universitar 2021-2022

Legendă: albastru - instituții de stat, verde - instituții private
Sursa: Raportul privind starea învățământului superior 2021-2022 al Ministerului Educației

În magistratura
din România, 
la nivelul anului
2020, din cele
aproximativ 5.000
de posturi 
de judecător,
ocupate în
proporție de peste
90%, 73% erau
deținute de femei
şi 27% de bărbaţi,
pondere care nu 
s-a modificat prea
mult în ziua de azi. 
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Vă călăuziți public activita-
tea în ecourile unui motto
liber ales, de real angaja-
ment: „i needed a hero, so
i became one!” („aveam
nevoie de exemplul unui
erou, așa că am devenit eu
însămi unul!”). cum arată
în zilele noastre, în propria
accepțiune, un erou, o
eroină? 

„I needed a hero, so I
became one!” este un motto
despre asumare și despre
puterea exemplului
personal. Trăim într-o
perioadă în care avem
nevoie de eroi și avem
nevoie să fim eroi, să dăruim
și să înțelegem rolul nostru
în societate. 
Cum văd eu eroul? Are
valori și principii pe care le
respectă și care îi sunt ghid
în viață, este curajos și nu îi
este teamă să își exprime
părerea, chiar dacă este
diferită, acționează și nu
așteaptă rezolvarea din altă
parte, înțelege importanța
lui „împreună” și acțiunile lui
au ca punct central un bine
general și mai puțin un bine
propriu. 

Când mă gândesc la eroii
zilelor noastre am în minte
imaginea avocatului, a
medicului, a antreprenorului,
a omului asumat și conștient,
liber în gândire și în acțiuni. E
adevărat că atunci când

suntem mici, avem ca
inspirație supereroii din filme
sau din benzi desenate, trăim
în mirajul superputerilor și al
super-faptelor lor, dar spre
maturitate am înțeles că
uneori superputerea se

regăsește în lucruri simple,
precum bunul-simț, iubirea,
libertatea sau curajul. 

V-ați specializat în timp, ca
avocat, în câteva arii de
practică disjuncte, mai ușor
de reperat în denumirilor lor
din limba engleză: business
criminal law, compliance &
Regulatory, corporate &
commercial. care este do-
meniul preferat, cel în care
vă desfășurați mai liber, cu
un plus de pasiune? cum
reușiți să pătrundeți în pro-
funzime în fiecare dintre
aceste piețe de profil, cu
particularitățile lor dis-
tincte?

Pasiunea și dăruirea stau la
baza profesiei de avocat, a tot
ceea ce fac și ce gândesc, iar
trecerea de la dreptul penal
către prevenție/compliance și
apoi către drept
comercial/corporate a fost un
pas natural, care a înglobat
toate experiențele și
cunoștințele profesionale și
personale dobândite în acești
ani. 
Fiind o fire curioasă și care
pune foarte mult preț pe

Trăim într-o perioadă în care 
avem nevoie de eroi și trebuie 
să fim eroi, să dăruim și să înțelegem
rolul nostru în societate
Interviu cu av. SIMoNA PIRTEA, Managing Partner, ENACHE PIRTEA & ASoCIAțII
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dezvoltare și învățare
continuă, am acceptat
provocările apărute de la
clienți și de la piață și le-am
îmbrățișat cu bucurie și
deschidere. Dreptul penal este
o școală extraordinară și îți
oferă deschidere la cele mai
grele și sensibile subiecte din
viața oamenilor și a
companiilor. Te expune la
situații extreme, sentimente-
limită și la imagini complexe în
mediul de business. Cunoști
vulnerabilități, procese de
gândire, comportamente care,
în final, îți deschid noi
perspective atât din punctul
de vedere al prevenției, cât și
din punctul de vedere al
dezvoltării unui business. Un
sistem etic, cu o bună
guvernanță și cu principii clare,
aduce plusvaloare pe termen
lung și, de asemenea,
sustenabilitate. 
De asemenea, pasiunea mea
pentru a înțelege procesele de
business și buna guvernare 
mi-a deschis și calea pozițiilor
neexecutive în consiliile
directoare sau în consiliile de
administrație din care fac
parte. 

la vârsta când ați optat să
studiați dreptul, decizia nu 
s-a bazat, cu siguranță, pe o
bună cunoaștere și înțe -
legere a realităților și a vieții.
În ceea ce v-a privit, a fost
vorba despre o promisiune,
un capriciu, un pariu perso-
nal? ați face aceeași alegere
azi, dacă ar fi posibil, sau v-ar
tenta altceva?

Adevărat, avocatura a fost o
alegere făcută la maturitate, o
alegere naturală și care a
urmat frumos activității și

carierei mele militare
anterioare. Facultatea de
Drept a fost o dorință și am
urmat-o din pasiune, deși la
momentul respectiv nu am
înțeles exact de ce. Dar am
aflat pe parcurs că, de fapt, mă
pregătea pentru ce va urma. 
Iubesc ceea ce fac, face parte
din mine și mă definește,
astfel că nu aș schimba nimic.
Dar totodată cred în
dezvoltare și evoluție și de aici
și integrările pe care le fac în
activitatea mea de avocat, în
sensul completării acesteia cu
poziții neexecutive în companii
sau ONG-uri, ca membru al
consiliilor de administrație sau
al consiliilor directoare, a
dezvoltării unor domenii
complementare sau a
implicării în proiecte complexe
de voluntariat, de educație sau
de antreprenoriat autentic.

ați făcut carieră în dreptul
penal, v-ați completat
exem plar de-a lungul tim-
pului și cu partenerul dv. în
această arie. de aceea vin
și întreb: este dreptul
penal, pavat adesea de epi-
soade dramatice, un apa-
naj potrivit doamnelor? nu
zdruncină acest domeniu
femini tatea și sensibilita-
tea celei direct implicate? 

Cum precizam și mai devreme,
dreptul penal te expune la
situații extreme, uneori
dureroase, la sentimente
puternice și la vulnerabilitate.
Orice ramură a dreptului cere
asumare, dar în dreptul penal
discutăm și despre viețile
oamenilor, despre familii, ceea
ce face ca asumarea să fie
simțită și mai puternic. 

Pot spune că mă simt
responsabilă pentru viețile
celor care au venit la mine în
momente de maximă
vulnerabilitate, ceea ce implică
un mare grad de implicare și
seriozitate. Dar și un grad de
înțelegere, de sensibilitate și
de empatie, caracteristici ale
feminității. Astfel că nu pot
vorbi despre o zdruncinare a
feminității, ci despre a pune
feminitatea în slujba profesiei
și a binelui, cu tot ce are ea
mai frumos.

s-au împlinit cinci ani de la
momentul fondării socie -
tății EnachE piRTEa &
asociații. ați obținut, încă
de la începuturi, recunoaș -
terea activității de către
publicațiile naționale și mai
ales internaționale de
referință, precum legal 500,
chambers and partners, Ex-
pert Guides și international
comparative legal Guides
în ceea ce privește activita-
tea de white collar & busi-
ness crime, ați reușit să
consolidați, alături de parte-
nerul de muncă și de viață,
avocatul Mădălin Enache,
portofoliile de clienți și de
proiecte în diverse domenii,
cum ar fi dreptul Muncii, li-
tigii, M&a, corporate,
pharma etc. care credeți că
este cea mai importantă
realizare a echipei Epa în
acest „cincinal”?

Sunt multe realizări și proiecte
complexe finalizate cu succes,
dar cred că cea mai mare
reușită este însăși echipa EPA
- și când zic „echipă” mă refer
atât la colegi, cât și la clienți. 
Am construit și am consolidat
în acești ani relații extra -
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ordinare și am fost alături de
companii și de cei care le
conduc și în momente grele,
dar și în momente de creștere,
fuziuni, achiziții, listări,
externalizări. E minunat că am
crescut împreună și am reușit
să contribuim cu adevărat la
dezvoltarea lor și ei la
dezvoltarea noastră. 
Ce am făcut diferit în acest an
este extinderea pe piața din
Republica Moldova, prin
parteneriatul creat cu
societatea de avocați Digore &
Partners, extinderea expertizei
în domeniul fondurilor de
investiții și două parteneriate
extraordinare, pe care
urmează să le anunțăm cât de
curând.

Vin clienții Epa preponderent
prin recomandări sau pe
seama bunei reputații pe
care o aveți în piață? V-ați
propus să urmăriți gradul de
retenție a acestora, cât de lo-
iali rămân colaborării 
cu dv.?

Cred că cele două sunt legate:
recomandările vin atunci când
ai o reputație bună și când ești
apreciat pentru munca pe care
o depui și pentru rezultatele
obținute. Să vă răspund la
întrebare, da, cei mai mulți
dintre clienții noștri vin pentru
că le-am fost recomandați. Ne
bucură acest lucru, pentru că
așa putem construi sustenabil,
ca bază având încrederea și
parteneriatul. 
Ne implicăm cu adevărat în tot
ceea ce facem și pasiunea cred
că transpare și aduce rezultate.
Cu siguranță, ne interesează
cum se simt clienții noștri
alături de noi și este important
să fim aliniați în gândire și în

valori. Cum ziceam, avem
alături de noi clienți care ne-au
însoțit pe această cale încă din
prima zi, clienți care ne-au
devenit prieteni, clienți cu care
am împărtășit bucurii și
momente unice și asta duce la
crearea unei relații strânse și la
loialitate și încredere. 

cum privesc colegii și parte-
nerii dv. de sex masculin
poziția dv. de cEO în compa-
nie? sunt simplu de condus
bărbații de către o femeie
într-o organizație? are sau nu
vreo importanță genul?

Cred că ar fi o întrebare bună
pentru colegii mei. Bazându-
mă pe sinceritatea lor, nu cred
că și-au pus problema că sunt
conduși de o femeie, ci
apreciază omul și modul în

care lucrăm împreună. 
Am crescut foarte mult
profesional având libertate
aproape deplină și cred că
dezvoltarea poate avea loc
prin asumare și prin crearea
spațiului și a contextului
pentru creștere. Eu zic că
facem echipă bună și că ne
completăm și ne echilibrăm
reciproc, feminin cu masculin,
dar, recunosc, mă simt
confortabil și natural să lucrez
alături de colegi bărbați, fiind
un mediu în care am crescut
și cu care sunt obișnuită: atât
școala, cât și cariera militară,
precum și mediul avocaturii
de penal sunt dominate de
elementul masculin. Nu cred
în meserii sau arii de
expertiză atribuite pe criterii
de sex, dar cred în echilibru și
colaborare, în faptul că ne
completăm reciproc. 

profilul dv. este cu adevărat
polivalent: ați absolvit Facul-
tatea de drept și Facultatea
de informații - comu nicare
socială, dețineți un titlu de
master în Resurse umane și
comunicare managerială și o
diplomă în consilii de
administrație la henley busi-
ness school, ba chiar sunteți
coach acreditat. ce vă place
cel mai mult?

Învățarea este parte
importantă din viața și evoluția
mea și simt nevoia constantă
de dezvoltare și cunoaștere.
Totodată, am încercat să
descopăr domenii
complementare și care pot
aduce plusvaloare în relația cu
cei din jurul meu: colegi,
clienți, colaboratori sau familie.
Îmi place să văd complexitatea
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lucrurilor din unghiuri diferite
și din perspective diferite și
învățarea m-a ajutat să reușesc
acest lucru. Și va fi o parte
importantă a tot ce voi face și
în viitor.

sunteți un membru activ a
patru organizații non-profit
cu nume de rezonanță în
spațiul public românesc:
membru al Romanian busi-
ness leaders (Rbl) din 2017
și membru în consiliul di-
rector din acest an, mem-
bru în consiliul director al
Envisia, membru în consiliul
director al asociației pentru
prevenirea și combaterea
Fraudei (apcF), dar și, până
de curând, vicepreședinte
legal al professional
women netwok (pwn) Ro-
mânia. ce anume v-a mar-
cat până acum din
activitatea acestor OnG-uri,
ce vi s-a părut memorabil,
cum v-ați păstrat încre  -
derea în vocea societății ci-
vile?

„A contribui” este unul dintre
crezurile mele și acesta este
motivul pentru care m-am
implicat în activitatea acestor
organizații, dar și în alte
proiecte de profil. Dacă ar fi
să sintetizez: cu RBL am
crescut și am evoluat, fiind
sursa primară de inspirație și
de bucurie în antreprenoriat,
cea care mi-a dat puterea de
a fi antreprenor și de a crede
mai mult în mine, alături de
APCF pot contribui la un
mediu de business mai etic și
mai sustenabil, cu Envisia
sprijin mediul de business în
mod pragmatic, aplicat și
contribuind la educarea și
profesionalizarea membrilor
de board, iar alături de PWN
am contribuit pentru a crea o
societate de business
echilibrată, inclusiv din
punctul de vedere al
echilibrului de gen. 
Pornind chiar de la motto și
de la caracteristicile eroului, e
important pentru mine să mă
implic în proiecte ale
societății civile, să contribui și

să schimb lucruri pe care mi
le doresc schimbate. Doar
printr-o voce și printr-o forță
comună acest lucru poate fi
realizat. Dincolo de
contribuție, recunosc că îmi
aduce o bucurie și o energie
extraordinară faptul că sunt
alături de membri ai acestor
comunități, profesioniști ai
domeniilor lor de activitate,
de la care am constant ce
învăța și care îmi înseninează
sufletul.

ați fost mereu, precum se
vede, un spirit justițiar și
răzbătător. cum de nu v-a
tentat o carieră politică?

M-a tentat și am avut chiar
propuneri concrete, însă
consider că încă nu este
momentul potrivit pentru
mine. Cunoscând sistemul și
din perspectiva avocatului,
am realizat că nu mă
potrivesc cu „sistemul” la
nivel de valori și principii,
viziune și acțiune. Astfel că

am preferat să contribui din
perspectiva societății civile și
am ales să sprijin sau să
contest din această poziție.
Însă cred că este loc de mult
mai bine, cred că este loc de
mai mult bun-simț, de
contribuție reală, de interes
național și de viziune. 

În curând, veți fi din nou
mamă, deci responsa -
bilitățile vor crește, iar tim-
pul destinat profesiei și
celorlalte activități extra-job
va scădea sensibil. spuneați,
vreme în urmă, că încercați
să le împăcați pe toate (ca-
rieră, familie, dezvoltare
personală, timp liber) ca un
adevărat „magician al tim-
pului”. de unde vă hrăniți
optimismul robust, „starea
zen”, puterea de a tăia
valul, zi de zi? 

Sunt un magician al timpului
care scapă uneori timpul de
sub control. Dar, în final, cred
că în asta constă frumusețea:
în imperfecțiune și în
străduință. Odată cu
creșterea copiilor și a
numărului lor, precum și
odată cu creșterea
proiectelor în care sunt
implicată, am realizat că totul
este posibil, dacă îți dorești.
Poți găsi timp pentru toate,
dacă știi să ceri și să accepți
ajutor, dacă accepți o
prioritizare a lucrurilor și dacă
ești pasionat de ceea ce faci.
Dar, recunosc, am fost și
binecuvântată cu un
optimism nativ, care mă ajută
și mă entuziasmează
constant, dar și cu o familie
minunată și înțeleptă, care e
alături de mine și în cele mai
provocatoare situații.

Business Card
Simona Pirtea are peste 18 ani de experienţă ca practician al dreptului, al

managementului de risc și al bunei guvernări. A fondat, împreună cu partenerul Mădălin
Enache, propria casă de avocatură, în 2016. A fost direct implicată și a coordonat
numeroase cazuri și dosare complexe în industrii precum banking, media & IT, construcții,
agricultură și pharma. De asemenea, experiența sa cuprinde și proiecte ample de prevenție,
inclusiv prin susținerea de traininguri specializate, cu componente legale și etice, precum și
prin implicarea în investigații interne în cadrul unor companii naționale și multinaționale.

În aceeași direcție profesională este și implicarea sa activă in numeroase proiecte de
antreprenoriat, atât la nivel național, cât și internațional, principala sa preocupare fiind
sprijinirea, din postura avocațială și de membru de board, a dezvoltării unor businessuri
etice și de durată, prin oferirea unor soluții concrete, practice și adaptate mediului de
afaceri actual.

De asemenea, este o prezență activă în mediul de business și al societății civile, fiind
membru în Consiliul Director al Romanian Business Leaders, al Asociaţiei pentru Prevenirea
și Combaterea Fraudelor și al Envisia - Boards of Elite și până de curând vicepreşedinte a
Professional Women’s Network Romania.
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sunteți un avocat ajuns 
la maturitatea carierei, 
care s-a format exclusiv 
în societatea Mușat &
asociații, valorificând șansa
de a face ucenicie și a
crește profesional până 
la poziția de partener. 
cum a început cariera dv. și
cum ați ajuns unde sunteți
acum?

În primul rând, vă
mulțumesc pentru
întrebările adresate. În
urmă cu 11 ani, m-am
alăturat echipei Mușat &
Asociații și, în toți acești ani,
am învățat enorm și am
avut mereu parte de
susținere, încurajare și
încredere. Încă din perioada
stagiaturii am lucrat în
domeniul arbitrajului
internațional, o arie
deosebită de practică,
pentru care am simțit tot
timpul o afinitate specială și
care mi-a adus nenumărate
satisfacții profesionale,
permițându-mi să pledez în
fața unor tribunale
internaționale prestigioase
sau să colaborez cu alți
avocați din numeroase
colțuri ale lumii. În prezent,
am bucuria de a coordona o
echipă de avocați
experimentați, talentați și
entuziasmați și de a
gestiona proiecte

sofisticate, internaționale și
complexe. 
Cum am ajuns aici? Prin
muncă, pasiune pentru
profesie, tenacitate și cu
susținerea unei echipe
minunate. Am fost implicată
încă de la bun început și, cu
timpul, am coordonat
mandate complexe,

multijurisdicționale,
implicând probleme de
drept complexe și mize
substanțiale. Îmi amintesc
cu mare bucurie de primii
ani alături de Mușat &
Asociații. Pentru un stagiar
aflat la început de drum,
arbitrajul internațional și
activitatea pe care o

desfășuram zi de zi alături
de colegii mei a fost o
revelație. În plus, am avut
oportunitatea de a lucra cu
mulți profesioniști deosebiți,
experimentați, talentați,
integri, care au crezut în
calitățile mele și m-au
susținut de-a lungul
timpului fără rezerve.
Exemplul lor mi-a marcat
traseul profesional și mi-a
insuflat dorința de a încerca,
la rândul meu, să îmi
împărtășesc experiența și
cunoștințele cu avocați aflați
la început de drum. 

ați acumulat o experiență
importantă în domeniile ar-
bitraj domestic și interna -
țional, fiind implicată în
numeroase dispute arbitrale
comerciale administrate în
baza principalelor reguli
instituționale și acoperind
un spectru larg de domenii:
privatizare, construcții și in-
frastructură, energie, sau
comerț inter național, pre-
cum și în proceduri com-
plexe având ca obiect
instituirea de măsuri provi-
zorii și asigurătorii, anularea
sau recunoașterea sentin -
țelor arbitrale. nu sunt
foarte aride și tehnice aceste
arii de expertiză pentru o
doamnă? cum ați devenit
expert în aceste domenii?

Rolurile de avocat și de arbitru 
mi-au adus satisfacții profesionale enorme
Interviu cu av. IUlIANA IACoB, Partner, MUȘAT & ASoCIAțII
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Când vine vorba despre
expertiză, în orice domeniu,
contează abilitatea de a
învăța, perseverența și
dorința de a soluționa
mandate complexe. Din
punctul meu de vedere,
domeniul arbitrajului
internațional este departe
de a fi arid. Disputele
arbitrale sunt complexe,
dinamice, implică adesea
elemente de extraneitate,
presupun redactarea de
memorii ample și
participarea la audieri
dificile, care adesea se
întind pe mai multe zile. 
Cum m-am dezvoltat ca
avocat în domeniile pe care
le-ați menționat? Prin multă
muncă, printr-o preocupare
permanentă de a-mi
îmbunătăți cunoștințele
teoretice și prin colaborarea
zi de zi cu profesioniști
deosebiți. Mă bucură, de
asemenea, preocuparea
întregii comunități arbitrale
pentru încurajarea
diversității în cadrul
practicienilor în domeniul
arbitrajului internațional. 

implicarea dv. la nivel de
organizații internaționale
nu se limitează la atât. am
notat că sunteți și arbitru
pe listele curții perma-
nente de arbitraj de pe
lângă camera de comerț
Româno-Germană (ahK),
precum și a curții de arbi-
traj de pe lângă camera de
comerț și industrie a bulga-
riei, dar membră a charte-
red institute of arbitrators
(Mciarb) și a icc institute
of world business law.
cum se explică această
„răspândire” geografică?

Arbitrajul este un domeniu
minunat, fiind uzual ca
avocații și arbitrii să își
desfășoare activitatea în
numeroase jurisdicții. În
general, răspândirea
geografică este benefică în
arbitrajul internațional,
întrucât diferențele de
gândire, de perspectivă sau
de interpretare culese din
multiple jurisdicții pot
conduce către o procedură
mai eficientă și către o
soluție optimă pentru
părțile implicate. 
Mie, personal, rolurile de
avocat și de arbitru mi-au
adus satisfacții
profesionale enorme și 
m-au ajutat să mă dezvolt
ca practician în domeniul
arbitrajului. În ceea ce
privește implicarea în
organizații precum
Chartered Institute of
Arbitrators sau Arbitral
Women, aceasta mi-a
permis, mai presus de
orice, să cunosc practicieni
din alte jurisdicții, să
particip la numeroase

inițiative minunate, să fiu
informată de elementele de
noutate din domeniu și să
contribui, la rândul meu, la
dezbaterile din cadrul
comunității de arbitraj. 

ați călătorit foarte mult în
interes de serviciu, dar și
personal, sunteți un avocat
poliglot, vorbiți patru limbi
străine de circulație maximă
(engleză, franceză, ger-
mană, spaniolă), dispuneți
de o calificare juridică
substanțială, stăpâniți teh-
nologiile digitale etc. cum se
face că nu ați ales să vă
desăvârșiți profesional în
altă țară, în structurile uE,
într-un grup internațional,
oriunde altundeva, unde
teoretic v-ar fi fost mai
bine?

Iubesc călătoriile și
proiectele internaționale și
în activitatea mea de zi cu zi
colaborez adesea cu
practicieni din multe alte
jurisdicții. România rămâne

însă „acasă”. Aici am crescut
personal și profesional, aici
m-am dezvoltat și tot aici
am făcut parte din
numeroase proiecte
internaționale. Mai mult,
în ultimii ani, în România 

s-a dezvoltat o comunitate
strânsă de practicieni în
domeniul arbitrajului
internațional.
Poate pentru că profesia îmi
oferă oportunitatea de a
călători mult, de a gestiona
mandate cu un grad înalt de
sofisticare și de a desfășura
o activitate cu un pronunțat
caracter internațional, nu
mi-am dorit până acum să
plec din România. 
Îmi place aici, mai ales când
văd că, treptat, lucrurile se
schimbă în bine, iar
generațiile care vin au tot
mai multe oportunități de a
se dezvolta profesional.
Firma în cadrul căreia lucrez
este implicată în numeroase
proiecte, susținând studenți
și tineri practicieni, care îmi
aduc enormă bucurie și
satisfacție sufletească. 

Business card
Iuliana Iacob este specializată în arbitraj internațional. A fost implicată în numeroase
dispute arbitrale administrate în baza principalelor reguli arbitrale, acoperind 
un spectru larg de domenii precum energie și resurse naturale, privatizare, construcții și
infrastructură, comerț internațional, precum și în proceduri complexe având ca obiect
instituirea de măsuri provizorii și asigurătorii, anularea sau recunoașterea sentințelor
arbitrale. 
Iuliana a asistat numeroși clienți în legătură cu aspecte sofisticate vizând materia
protecției investițiilor străine și încălcări ale tratatelor bilaterale sau multilaterale de
protecție a investițiilor, inclusiv Tratatul privind Carta Energiei.
De asemenea, Iuliana a reprezentat clienți în dispute complexe în fața instanțelor
internaționale (i.e. Curtea de Justiție a Uniunii Europene, Curtea Europeană 
a Drepturilor Omului). 
Iuliana este arbitru pe lista a multiple instituții arbitrale, inclusiv Curtea de Arbitraj
București, Curtea Permanentă de Arbitraj de pe lângă Camera de Comerț Româno-
Germană (AHK), precum și Curtea de Arbitraj de pe lângă Camera de Comerț și Industrie 
a Bulgariei. De asemenea, Iuliana este membru al Chartered Institute of Arbitrators
(MCIArb) și al ICC Institute of World Business Law.
Arii de practică: Litigii și Arbitraj, Drept internațional public și privat, Energie - resurse
naturale și mediu, Construcții și infrastructură.
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Cum niciun început nu este ușor, nici al
meu, ca notar, și nici al nostru, ca
Societate notarială (SPN Chelaru și
Asociații), nu s-a dovedit a fi altfel.
Lumea dreptului, cu legile și rigorile sale,
în care trăiesc și profesez de peste 
12 ani, m-a format, cred eu, destul de
rațională și sigur ceva mai înțeleaptă 
și mai riguroasă.
Mai mult decât atât, perioada studiilor din
liceu, facultate, masterat și doctorat, cât și
practica începută mai recent în lumea
academică, m-au determinat să apreciez
că trebuie să fiu mai aproape de clienți
sau de studenți și de necesitățile lor.
În concret, Societatea Profesională
Notarială Chelaru și Asociații am înființat-o
cu colegul meu Sergiu Luțan, la începutul
anului 2023, având la bază Biroul
Individual Notarial Chelaru Ana-Luisa,
deschis în anul 2013, cu sediul în

București, str. Mihai Eminescu, 
nr. 102-104.
Așa cum spuneam, studiile mele de
specialitate mi-au purtat pașii spre
Universitatea din București, Facultatea de
Drept, fiind absolventă a acesteia în
promoția 2009. Mi-am continuat
pregătirea urmând cursurile de masterat
în domeniul dreptului privat aprofundat
(în cadrul aceleiași facultăți) urmând în
continuare ciclul de studii cu un doctorat
în domeniul dreptului internațional privat,
finalizat cu susținerea publică a tezei de
doctor cu titlul: „Aspecte de drept
internațional privat privind persoanele,
succesiunile și familia”.
În ceea ce privește activitatea de
cercetare științifică, mi-am continuat
cariera universitară elaborând articole,
studii și cărți în domeniul dreptului civil, al
dreptului notarial și al dreptului
internațional privat, fiind în acest
moment lector universitar asociat la
Facultatea de Drept a Universității
Româno-Americane din București.
Treptat, activitatea de cercetare științifică
și cea universitară s-au împletit strâns și
cu rezultate bune cu experiența
acumulată ca notar. Ulterior, pe acest
fond, împreună cu echipa societății
profesionale ne-am dedicat în a oferi
clienților servicii notariale de cea mai
bună calitate, atrăgând aprecierea
acestora.
Domeniile în care Societatea noastră
profesională încheie documente juridice
și oferă servicii de specialitate se
circumscriu unor zone din care nu lipsesc:
contracte de vânzare, cumpărare și
contracte de ipotecă; contracte de
închiriere; proceduri succesorale
naționale, internaționale și testamente;
legalizarea documentelor și legalizarea
semnăturii traducătorilor; redactarea

documentelor de proprietate;
consultanță notarială în domeniul
imobiliar. Prin serviciile noastre oferim
asistență profesională de înaltă calitate în
ceea ce privește încheierea tranzacțiilor
imobiliare precum și consiliere în
domeniul investițiilor imobiliare.
Având deja suficientă experiență,
societatea noastră notarială este
recunoscută pentru buna colaborare cu
clienții, asistând și întocmind documente
juridice și tranzacții atât pentru
persoanele fizice, agențiile imobiliare, cât
și pentru dezvoltatorii și investitorii
români și străini din domeniul imobiliar
aflat în plină expansiune.
În aceste condiții, sprijinim și asistăm
persoanele fizice, persoanele juridice și
investitorii în scopul achiziționării și
obținerii documentelor și contractelor
bancare necesare vânzării sau cumpărării
imobilelor dorite, de la faza inițială de
proiect sau încheiere a unei promisiuni de
vânzare, până la faza finală de
dezmembrare/apartamentare sau
încheiere a unui contract de vânzare cu
sau fără garanție ipotecară. 
Apreciez că prin intermediul profesiei
căreia m-am dedicat îmi ajut clienții să își
atingă obiectivele, să își finalizeze
proiectele și să obțină cele mai bune
rezultate posibile. 
Cred cu sinceritate că un notar, cu atât
mai mult o femeie-notar, are o misiune
dificilă, mai ales dacă își dorește să facă
nu doar „performanță” profesională, ci
simte nevoia, cred firească, să își
împlinească personalitatea și în alte
domenii ale vieții: familie, cultură,
pasiuni… iar atunci apar și celelalte fațete
ale femeii-notar: credințe, valori, cutume
și obiceiuri, legi scrise și nescrise. Suntem,
ne place sau nu să o recunoaștem,
oameni dedicați… dreptului și semenilor. 

despre notariat și… nu numai
Notar dr. lUISA CHElARU, SoCIETATEA PRoFESIoNAlĂ NoTARIAlĂ CHElARU ȘI ASoCIAțII


lA

dy
 lA

w
yE

R





18 www.lEGalMaGazin.RO EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2023


lA

dy
 lA

w
yE

R

dacă dreptul este complex
și greu, zona financiar-ban-
cară este cel puțin la fel de
complicată. cum ați împă-
cat ambele domenii? cum
ați pășit în „familia” wolf
Theiss din România?

Îmi amintesc despre primul
meu contact cu Wolf Theiss
de acum aproximativ 16 ani,
după ce am terminat studiile
de masterat în Regatul Unit
al Marii Britanii: am avut o
întâlnire foarte frumoasă la
Londra, cu Bryan Jardine,
care era - și este și astăzi -
partenerul coordonator al
biroului Wolf Theiss din
România. Acesta mi-a
explicat faptul că firma are
nevoie de un avocat
specializat şi pasionat de
domeniul financiar-bancar. Şi
așa am început... frumoasa
mea călătorie la Wolf Theiss.
Mi s-a părut o provocare
interesantă și, când m-am
întors în țară, m-am alăturat
echipei Wolf Theiss în
februarie 2008. Am trăit
niște perioade economice
foarte interesante. Nu m-am
plictisit niciodată și cred că
acesta a fost unul dintre
lucrurile care mi-a dat
energia de a continua. 
Am constatat că domeniul
dreptului financiar-bancar
necesită multe cunoștințe
din multe arii de drept. Un

avocat de drept financiar-
bancar trebuie să știe bine
drept comercial, drept civil,
drepturi reale, procedura
insolvenței, dar şi codul de
procedură civilă, uneori chiar
şi dreptul familiei. 
Eu privesc acest domeniu ca
pe unul care se află la
confluența multor arii de
practică și a multor cursuri
de drept pe care un student
le învață la facultate și cred
că, de-a lungul timpului,
această arie de practică îţi
ridică la fileu o varietate de
probleme şi întrebări
juridice. Aşa că, de 15 ani
merg pe drumul acesta, care
mi-a plăcut și îmi place
foarte mult. Când faci ceea
ce îți place nu simți că este
greu. A fost foarte interesant
și provocator pentru mine,
căci tot timpul sunt proiecte
noi şi fiecare are propriile
sale caracteristici şi aspecte
unice. 
În perioada aceasta de 15 ani
au existat multe inflexiuni
economice. Am trăit ca
avocat și criza economică din
2008, care a venit la pachet
cu multe lucruri din care am
învățat și care ne-au ajutat
apoi, în proiectele lucrate în
perioada de creștere. Mă
bucur că mi-am început
drumul la Wolf Theiss într-o
perioadă de criză şi că am
avut oportunitatea să învăț
foarte mult, văzând reversul

tendinţei de creştere
economică. Au fost perioade
de criză alternate cu
perioade de creștere
economică. 

care sunt, în general, pașii
pentru a accede până într-o
poziție de partener într-o
firmă paneuropeană, multi -
națională, regională? la ce
interval se întâmplă, de re-
gulă, o astfel de promo-
vare?

Durează câțiva ani până
ajungi la o poziție de
partener și cred că este
esențial să treci prin toate
„treptele”, astfel încât să ai o
viziune variată, dar şi
completă asupra a ceea ce
presupune rolul unui
partener. 
Oamenii au experienţe de
viaţă diferite. Ceea ce vreau
să spun este că e important
să ai cunoştinţe juridice
solide, dar este la fel de
important să ai şi capacitate
de interacţiune cu colegii şi
clienţii sau potenţialii clienţi.
Este important să te faci
înţeles, să fii concis şi să poţi
transmite cu ce poţi ajuta
într-un mandat şi care este
valoarea adăugată. 
Experiența și învățarea
necesită multe ore, și orele
acestea se adună în ani. Cred
că principalul motiv pentru

care practic această profesie
trebuie să fie pasiunea,
fiindcă, împreună cu multe
ore de muncă, vine la pachet
și cu avansarea în carieră,
care devine doar o chestiune
de timp.
În altă ordine de idei, cu
siguranță nu există un
algoritm sau o scară fixă
pentru promovare în
organizație, pentru că, în
mod ideal, ar trebui să
lucrăm într-un mediu care
susține meritele şi excelenţa.
Cred, în același timp, că
trebuie să avem grijă şi de
noi ca oameni, pentru că
profesia aceasta de avocat
cere o îmbinare între
profesionalism, practică
juridică şi echilibru
emoţional şi sănătate
mintală. 

dacă ar fi să vă uitați în
urmă, ați putea să menți -
onați unele dosare pe care
le considerați ca fiind  reali-
zări notabile în cariera dum-
neavoastră?

Sunt multe mandate care 
mi-au plăcut. Nu aş vrea să
„discriminez” între clienţi în
niciun fel. Ce pot să spun
este că mi-a plăcut tare mult
să lucrez în mandate ce
presupuneau muncă juridică
diferită şi să fac ceva nou în
fiecare an. 

Pasiunea şi multe ore de muncă 
aduc și avansarea în carieră
Interviu cu av. ClAUdIA CHIPER, Partener wolF THEISS
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Cu titlu de exemplu, în 2017,
am încheiat prima tranzacţie
de succes cu un grup de
companii care a achiziţionat
un portofoliu de credite
neperformante. Mi-a plăcut
să învăţ despre toate
particularităţile unei
asemenea tranzacţii şi m-am
bucurat de încrederea
clienţilor noştri, astfel de
tranzacţii fiind ceva relativ
nou în piaţa din România la
acel moment. 
Am avut şi încă avem
colaborări excelente cu
numeroase instituţii de credit
şi îmi aduc aminte de un
proiect foarte frumos derulat
postcriză în Portul Constanţa.

Este vorba despre finanţarea
acordată de către Raiffeisen
Bank, ca aranjor şi finanţator,
şi EximBank România, în
calitate de finanţator, în
valoare de 33,6 milioane de
euro către Comvex S.A.,
destinată proiectului
Terminal de cereale în Portul
Constanţa, Dana 80. Am
putut să vedem proiectul
finalizat şi ne-a făcut mare
plăcere să participăm la
inaugurare şi să lucrăm cu
oameni extraordinari de
ambele părţi. 
Am avut plăcerea de a lucra
în multe proiecte alături de
Banca Comercială Română,
Raiffeisen Bank sau OTP

Bank şi ne-am bucurat să
învățăm din fiecare proiect
care a avut parte de propriile
sale provocări. Am asistat şi
în proiecte de valori foarte
mari, unele încheiate chiar
de curând. 
De exemplu, am acţionat în
calitate de avocaţi pentru
sindicatul de bănci format
din Erste Group Bank AG,
Banca Comercială Română,
OTP Bank Nyrt, 
OTP Bank România şi
Raiffeisenlandesbank
Niederösterreich-Wien AG, în
legătură cu o facilitate de
credit de 410 milioane euro
acordată Iulius Group.
Facilitatea a fost acordată

pentru a susţine planurile de
investiţii pe termen lung ale
Iulius Group şi pentru
refinanţarea reţelei naţionale
de centre comerciale
regionale Iulius Mall, situate
în Iaşi, Cluj-Napoca, Suceava
şi Timişoara. 
De asemenea, echipa noastră
a asistat AFI în legătură cu
obținerea unei facilități de
credit de 450 de milioane de
euro în scopul refinanțării
celor trei centre comerciale
din România - 
AFI Cotroceni din București,
AFI Ploiești și AFI Brașov.
Sindicatul de creditori care a
acordat cea mai mare
facilitate de credit imobiliar
emisă vreodată în România a
fost condus de importante
bănci austriece și românești. 
În 2023, am asistat Erste
Group Bank AG şi Raiffeisen
Bank S.A. în calitate de
finanţatori, în legătură cu un
împrumut verde garantat pe
termen de 5 ani, în valoare de
200 de milioane de euro,
acordat celui mai mare
investitor şi dezvoltator de
centre comerciale din
România, NEPI Rockcastle,
care va folosi împrumutul în
scopul finanțării a două dintre
centrele sale comerciale din
România: Mega Mall
Bucureşti şi Promenada Sibiu. 

În parcursul dumneavoastră
profesional, la începuturi,
ați fost consilier juridic se-
nior la Ministerul justiției.
cu ce ați rămas de pe urma
acelei experiențe?

Îmi amintesc cu plăcere
despre acea perioadă! Eu
cred că prin fiecare pas pe
care îl faci în viață pui o
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cărămidă, urci o treaptă care
te ajută să devii ceea ce ești
în prezent. Mie mi-a plăcut
foarte mult experiența de la
Ministerul Justiției, mi s-a
părut foarte provocatoare şi
mă bucur că am avut
oportunitatea de a lucra
acolo chiar la începutul
carierei de jurist. 
Am început pe vremea
mandatului doamnei Rodica
Stănoiu. Independent de
culoarea politică a miniştrilor,
am lucrat la Ministerul
Justiţiei cu oameni foarte
competenţi, de la care am
avut foarte multe de învăţat
chiar în perioada de pre-
aderare a României la
Uniunea Europeană. Pe
vremea aceea se lucra intens
la procesul de implementare
şi transpunere a acquis-ului
comunitar. Am învățat foarte
multe lucruri despre sistemul
de justiţie la nivel macro, din
punctul de vedere al
organizării, din punctul de
vedere al minusurilor, și am
căpătat o imagine de
ansamblu pe care nu am
pierdut-o nici astăzi şi care
mi-a fost de ajutor. 

sunteți o persoană repre-
zentativă pentru generația
hardworking, generația care
și-a văzut cu seriozitate de
carieră, de profesie, de viața
personală. atunci când ne
referim la nesfârșitele pro-
bleme din țară, ne întristăm,
ne enervăm și promitem să
schimbăm foaia. aţi luat
vreodată în considerare să
emigraţi?

Cred că pe mulţi dintre noi
ne încearcă asemenea
gânduri din când în când.

Stând o perioadă în Marea
Britanie, am putut să compar
modul în care se întâmplau
lucrurile acolo cu ceea ce era
disponibil în România. Erau
alte oportunităţi, altă
abordare, alte metode
şcolare. Multe lucruri
diferite, dar, ca în orice loc,
există şi plusuri şi minusuri.
N-am plecat pentru că
oportunităţi există oricând şi
până la urmă fiecare dintre
noi alege în funcţie de
considerentele şi valorile
sale. Cred şi că, trăind în
România, vedem mai bine
minusurile de aici versus
minusurile din alte ţări şi
poate uneori ni se pare că
iarba e mai verde în alte ţări,
deşi nu este neapărat aşa.

Gravitați profesional în zona
financiar-bancară, cunoaș -
teți universul fintech, mare
parte din soluțiile emer-
gente, aplicațiile și instru-
mentele care apar la tot
pasul. dacă tot v-a plăcut
foarte mult această zonă, de
ce ați ales domeniul juridic,
mai greoi, mai birocratic?  

Am rămas pe partea juridică
pentru că mie mi se pare că
în acest domeniu au apărut
și vor apărea provocări la fel
de mari ca în domeniul IT.
Iată, de pildă, dezbaterile
care privesc reglementarea
sistemelor de inteligență
artificială, iată discuțiile
despre criptomonede și
blockchain ș.a.m.d. 
Discuția pe care o avem
acum relevă motivul pentru
care, din punctul meu de
vedere, partea juridică ce
reflectă realitatea economică
şi socială este foarte

interesantă și acesta este un
motiv pentru care am ales
acest domeniu care este în
perpetuă mişcare şi
dezvoltare.

sunteți ambasadorul Euro-
pean women payments
network (Ewpn), adică al
Rețelei Europene de plăți
pentru Femei. de ce ar tre-
bui să separăm plățile pe ge-
nuri? 

Numele asociaţiei vine să
arate că este organizată în
sprijinul femeilor care
lucrează în această industrie.
Totul a pornit de la faptul că
această industrie este în
mare parte dominată de
domni, în timp ce numărul
de femei este mai redus. 
European Women Payments
Network (EWPN) oferă o
platformă care inspiră și
îndrumă femeile din
domeniul plăților pentru a le
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ajuta să se poziționeze în
această piaţă, continuând, în
același timp, să învețe și să
contribuie la industria
plăților și la industria
fintech. Evenimentele și
atelierele asociaţiei le oferă
femeilor ocazia de a asculta
experți și a cunoaşte alte
femei din domeniul plăților,
care sunt lideri în domeniu.
Din asociaţie fac parte femei
pioniere și inovatoare în
industria plăților și femei-
lider. Prin crearea unei
rețele la nivel european,
EWPN şi-a dorit să deschidă
ușa către varii oportunități
pentru femeile din regiunea
UE/SEE. 
Misiunea asociaţiei este să
strângă legăturile dintre
femeile prezente în această
industrie, fie ele la început
de drum sau la un nivel
senior, astfel încât să
reprezinte o voce mai
puternică și să profite de
oportunitățile existente. În
rolul meu de ambasador al
acestei asociaţii am avut
plăcerea de a lucra cu
nenumărate femei
extraordinare din această
industrie şi de a organiza
evenimente care au fost
benefice atât femeilor
membre, cât şi bărbaţilor
care au participat. Este o
platformă bună pentru
schimb de experiență 
și de oportunități, indiferent
de gen.

sunt mai mulți ambasadori
Ewpn în România?

Nu, în România nu, dar sunt
mai mulți ambasadori în alte
ţări din Europa. Asociaţia a
fost fondată în 2015, iar eu

sunt ambasador în România
din 2018. 

urmând cursurile de maste-
rat la Queen Mary univer-
sity of london ați descoperit
că sistemul juridic britanic
diferă fundamental de cel
de pe modelul francez, pe
care îl avem noi. ajută pe
cursanți să-și dezvolte ori-
zonturile, aprofundând un
sistem total diferit de cel ro-
mânesc?

Da, cred că ajută foarte mult,
pentru că aceste experiențe
îți reconfigurează platforma
de gândire, înveți altfel şi
alte principii și asta te ajută
să înțelegi mai bine cum
reglementările aplicabile
anumitor domenii care au
fost importate din alte
jurisdicţii îţi oferă flexibilitate
atunci când abordezi o
problemă juridică. Acesta
este un prim aspect. 
Al doilea aspect este că o
astfel de experienţă îţi oferă

posibilitatea de a înțelege
sistemele de drept aplicabile
în alte țări şi abordezi teme
noi, cum ar fi dreptul artei
sau dreptul cosmic. De
asemenea, îţi oferă
posibilitatea de a compara
sistemul de drept anglo-
saxon versus sistemul de
drept continental.

uitându-ne în directorul
chambers Europe 2023, ob-
servăm că sunteți nomi-
na lizată la aria banking &
Finance. cât de mult în-
seamnă să fii cuprins în di-
rectoarele interna ționale
relevante?

Când întrebați dacă este un
must, ei bine, nu cred că
este un must! Dar este
foarte folositor, reflectă o
recunoaștere din partea
clienților, dar și din partea
celorlalți avocați din piață cu
privire la complexitatea
mandatelor lucrate, dar şi la
competenţele profesionale. 

Includerea în aceste
directoare nu se face prin
contribuţii financiare, ci pe
baza unor cercetări de piaţă
efectuate de entitatea care
publică directorul, având la
bază o raportare furnizată
de firma de avocatură şi
testimonialele clienţilor în
legătură cu gradul de
statisfacţie cu privire la
serviciile furnizate acestora
în tranzacţiile raportate, dar
şi cu privire la competen ţele
profesionale ale echipei cu
care au lucrat.
Competenţele şi abilitatea
juridică nu se cumpără, ci se
dobândesc în timp, cu efort
susţinut. Avantajul de a fi
prezent în astfel de
directoare constă, în
principal, în faptul că
reprezintă o mărturie că un
număr semnificativ de clienţi
a lucrat foarte bine cu
avocatul respectiv, care este
capabil să înţeleagă atât
aspectele juridice, cât şi pe
cele comerciale aferente
unei tranzacţii de finanţare. 

Business card
Cu o experiență juridică de peste 18 ani în domeniul bancar, financiar și al piețelor de
capital, Claudia Chiper este Partener, coordonator al echipei de drept bancar și financiar
în cadrul biroului Wolf Theiss din Bucureşti.
Foarte apreciată de clienți și colegi, Claudia are o experiență vastă în gestionarea și
coordonarea tranzacțiilor financiare, precum și în consultarea instituțiilor de credit
internaționale și naționale, a societăților financiare și a corporațiilor în ceea ce privește
aspectele de reglementare ale legislației românești și ale legislației piețelor de capital.
Claudia a condus o serie de tranzacții bancare, financiare și pe piețele capital, fiind
specializată în legislația privind serviciile de plată și a consultat instituții de credit,
instituții financiare nebancare, emitenți de monedă electronică, precum și alți furnizori de
servicii de plată cu privire la aspecte legate de licențiere, lansarea și structurarea
produselor pe piața românească, precum și cu privire la aspecte legate de protecția
consumatorilor. 
De asemenea, Claudia participă activ la elaborarea legislației din România. Prin
intermediul Claudiei, Wolf Theiss și-a extins parteneriatul cu Asociația Română de Plăți
Electronice pentru a sprijini proiectele de integrare digitală în curs de desfășurare la
nivelul industriei, ca urmare a transpunerii celei de-a doua Directive privind serviciile de
plată.  
Claudia Chiper a absolvit cu succes cursurile de master în drept ale uneia dintre cele mai
prestigioase universități din Marea Britanie, Queen Mary University of London.
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ați acumulat o experiență
profesională de peste 15
ani, fiind specializată în do-
meniul arbitrajului comer-
cial național și internațional,
precum și în arbitrajul rela-
tiv la investiții. cum ați ales
această arie de practică? Vi
s-a părut ofertant arbitrajul,
insuficient acoperit, dar su-
ficient solicitat?

Ca să mă exprim într-o notă
mai relaxată, eu cred că
această arie de practică m-a
ales ea pe mine sau „m-a
atras” către ea. Arbitrajul te
atrage ca un magnet.
Opțiunea mea pentru
arbitraj este determinată de
faptul că într-un dosar de
arbitraj muncești
îndeaproape nu numai cu
avocați și experți în
domeniul economic,
financiar, ci și cu ingineri,
oameni de știință, sociologi,
oameni politici, top
management etc. 
În plus, îmi place foarte
mult exercițiul de a așeza
toate piesele din „puzzle-ul”
reprezentat de caz în sine -
să afli ce reiese din analiza
documentelor, din

intervievarea potențialilor
martori, din discuțiile
numeroase și detaliate cu
experții, din cercetarea
aprofundată a chestiunilor
de drept aplicabile - tot acel
brainstorming cu echipa,
stabilirea strategiei cu
clientul și colegii. 
Apoi, mă încântă să văd
cum argumentația prinde
viață și cum, în final, este
transmisă tribunalului. Iar
atunci când ajungi la
momentul ședinței
arbitrale, vezi cum toate
simțurile îți sunt mai
ascuțite, oboseala dispare și
o forță te determină să fii
cea mai bună variantă a ta,
indiferent de alte
circumstanțe. 
Faptul că anterior am făcut
parte dintr-o echipă
specializată în litigii m-a
învățat avantajele reale ale
arbitrajului și a înlăturat
stările de contrarietate 
(le-aș numi) legate de
modul în care se desfășoară
procedurile în fața
instanțelor judecătorești. În
procedurile statale ai,
uneori, acel sentiment de
„cămașă de forță”, pentru
că părțile sunt obligate să

respecte o procedură rigidă
și pare că unele instanțe
sunt concentrate mai mult
asupra unor chestiuni de
formă versus de fond. Am
înțeles și înțeleg gradul de
încărcătură al instanțelor și
complexitatea, de multe ori,
covârșitoare a spețelor cu
care se confruntă, care ar
justifica aparent unele
comportamente, însă
această nemulțumire nu
poate fi ușor îndepărtată. 
Revenind, nu spun nicicum
că arbitrajul este lipsit de
reguli de procedură, însă
există o flexibilitate
constructivă și o aplecare
mai spre detaliu, spre
fondul problemei, poate și
pentru că arbitrii nu au
aceeași încărcătură
specifică instanțelor de
judecată.  
Referitor la cea de-a doua
întrebare, percepția mea
este aceea că există un
echilibru între cererea de
servicii în domeniul
arbitrajului și oferta din
partea practicienilor, ceea
ce este un lucru de apreciat,
pentru că piața avocaturii a
înțeles, de-a lungul timpului,
nevoia de a acoperi acest

domeniu și practicienii s-au
perfecționat în această
direcție.

Vocația dv. pare a fi fost va-
lidată, câtă vreme ați finali-
zat un masterat în domeniul
arbitrajului internațional,
organizat în cadrul Facultății
de drept a universității
bucurești și ați absolvit și
cursurile academiei de Vară
privind arbitrajul comercial
internațional din cadrul
universității din Köln, Ger-
mania. În plus, înțeleg că
sunteți și secretar de
redacție al Revistei Române
de arbitraj. se încheie vreo-
dată pregătirea profesio-
nală în această arie de
practică?

În mod cert, o continuă
pregătire profesională ține
de specificul profesiei
noastre, indiferent cărei arii
de practică te dedici.
Pregătirea profesională prin
intermediul studiilor
academice și participării în
cadrul conferințelor de
specialitate este un „must”
pentru toți profesioniștii din
domeniul juridic.

Nu există un substitut real al experienței
practice, care se dobândește treptat 
prin construirea strategiei cazurilor 
în care ești implicat
Interviu cu av. lIlIANA dEACoNESCU, Partener, lEAUA dAMCAlI dEACoNU PĂUNESCU - lddP
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Din experiența mea, pot
spune însă că nu există un
substitut real al experienței
practice care se dobândește
treptat prin construirea
strategiei cazurilor în care
ești implicat, redactarea
argumentației, prin lucrul cu
experții și martorii din dosar
și organizarea și pregătirea
momentului final, ședința
arbitrală, ocazie cu care
trebuie să prezinți
„povestea” cazului tău într-o
manieră cât mai coerentă,
cuprinzătoare și mai
interesantă.
Pregătirea profesională
implică citirea și analiza cât
mai multor articole ale
doctrinarilor și practicienilor
de seamă în domeniul
arbitrajului și, atunci când
este posibil, înseamnă să îți

aduci propria contribuție cu
privire la aspectele din aria
ta de interes, prin publicarea
de articole. 
Aici încă trebuie să lucrez
pentru a-mi crea o
„fereastră” care să îmi
permită să scriu articole care
sper să prezinte interes
pentru cititor. Însă până la
acel moment, am decis să
mă alătur echipei Revistei
Române de Arbitraj, în
calitate de secretar de
redacție (assistant to the
editor), iar în acest context
am tocmai această
posibilitatea de a fi la curent
„in real time” cu subiectele
de interes, „hot news” din
lumea arbitrajului.

ați studiat și ați pus în prac-
tică cele învățate, ca mem-
bru al unei echipe care a
acordat asistență juridică și
reprezentare unor persoane
juridice private în litigii
soluționate în cadrul unor
proceduri arbitrale națio -
nale și internaționale, în fața
icc paris, respectiv a curții
de arbitraj comercial inter -
național de pe lângă ca-
mera de comerț și industrie
a României, arbitraje izvo-
râte din contracte Fidic,
contracte tipice băncii Mon-
diale. ce durată medie au
astfel de spețe până la final,
unde și în ce fel se mar-
chează și se cuantifică
aceste succese?

Atunci când implică
problematici complexe,
procedurile arbitrale sunt
rareori rapide, însă prezintă
avantajul că în majoritatea
covârșitoare, soluțiile
pronunțate de tribunalele

arbitrale rămân „în picioare”,
fiind foarte greu să anulezi o
sentință arbitrală, având în
vedere că prevalează
principiul „favor
arbitrandum” și, din această
perspectivă, cazurile de
anulare sunt limitativ
prevăzute. 
Așadar, înlături, ca regulă
generală, anii dedicați
apelului, recursului,
rejudecării după casarea cu
trimitere, acțiuni care sunt
specifice procedurilor
statale. Ca să conchid, durata
medie ar fi între 3 și 4 ani.
Succesele se reflectă în
continuarea dezvoltării
relațiilor cu clienții mulțumiți
de rezultatul reprezentării, în
obținerea de mandate de la
clienți noi și în consolidarea
poziției societății noastre de
jucător pe piața națională și
internațională a avocaturii în
domeniul arbitrajului. 
La nivel personal, rezultatele
mele în domeniul arbitrajului
s-au concretizat prin faptul
că mi s-a acordat distincția
„Who’s Who Legal -
Arbitration - Future Leaders
in Arbitration”, timp de trei
ani la rând. Important pentru
mine este faptul că unii
clienți, martori și experți pe
care i-am reprezentat,
respectiv cu care am
colaborat, îmi transmit
cuvinte de apreciere, îmi
mulțumesc pentru implicare
și determinare și pentru că
am fost alături de ei, că i-am
ajutat, pregătit. Aceste
momente cântăresc mult
pentru mine. 

am notat că sunteți impli-
cată și în domeniul litigiilor,
printre altele, în dosare

complexe în materia urba-
nismului, a dreptului admi-
nistrativ, dar și în domeniul
consultanței, în special, cel
al energiei regenerabile.
care dintre aceste arii de
practică v-au adus cele mai
mari satisfacții?

Aceasta este o întrebare
destul de dificilă. Recunosc
că îmi place să fiu atât
avocat de consultanță, cât și
avocat litigant și cred cu
tărie că ambele mă ajută, mă
susțin să fiu un avocat mai
bun, pentru că am atât
perspectiva avocatului de
business orientat să vadă
„deal”-ul perfectat, cât și pe
cea a avocatului litigant care
se gândește mereu și la
momentul în care ceea ce
este o frumoasă „căsătorie”
la început poate duce la un
„divorț de răsunet”. 
Aș adăuga că de câțiva ani,
mi s-a deschis drumul și,
implicit, apetitul profesional,
către o nouă arie de
expertiză, și anume
domeniul energiei
regenerabile, care îmi aduce
numeroase satisfacții.
Și ce ne place nouă,
avocaților, este tocmai
această provocare
profesională, care ne obligă
să ne stabilim noi obiective și
să depășim anumite bariere
sau obstacole pe care uneori
ni le creăm. Desigur,
domeniul energiei se îmbină
în mod clar cu domeniul
urbanismului și dreptului
administrativ, așa că toate
aceste cunoștințe legate de
domeniul energiei sunt
potențate de experiența
acumulată în domeniile către
care m-am îndreptat în anii
anteriori.
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sunteți unul dintre avocații
parteneri ai lddp, membru
al echipei încă din anul 2015.
care sunt trăsăturile care vă
definesc cel mai bine din
punct de vedere profesional
și care v-au însoțit în
evoluția dumneavoastră în
cadrul echipei lddp?

Odată cu această întrebare îmi
dau seama că îmi este atât de
ușor să redactez documente
juridice pentru clienții pe care
îi reprezint și destul de greu să
vorbesc despre mine. Este
totuși o bună ocazie de
autoanaliză, ceea ce nu am
mai făcut de ceva vreme. 
Primul lucru care îmi vine în
minte când mă gândesc la
mine ca profesionist este
determinarea cu care mereu
încerc și, spun eu, reușesc, să
calific corect problema juridică
în cazul fiecărei spețe și să
identific argumente și strategii
solide pentru clienți. Mereu
întorc situațiile pe toate
părțile și mă gândesc la
punctele forte și la cele mai
slabe ale fiecărui caz pentru a
vedea în ce măsură fiecare
susținere poate sta în picioare
în funcție de ceea ce ar putea
invoca sau gândi partea
adversă. Aici cred că merită
menționată și capacitatea

mea de a anticipa mișcările
adversarului prin care încerc
și, de cele mai multe ori,
reușesc să elimin elementul
surpriză al acestuia.
Aș mai spune despre mine că
sunt creativă în redactarea
argumentelor juridice, iar asta
vine dintr-o altă pasiune 
de-ale mele, în afara
avocaturii, bineînțeles, și
anume lectura.
Așadar, acest exercițiu al
lecturii non-juridice m-a ajutat
să îmi dezvolt capacitatea de a
absorbi o cantitate mare de
informație din documentația
clientului, dintr-o lectură
rapidă, având abilitatea de a
înțelege repede problema
juridică și tehnică, dacă există,
și de a observa, totodată,
detaliile importante pe care
trebuie să le am în vedere. Și
pot să afirm cu tărie că
meticulozitatea este un atu
care mă definește.
De asemenea, ca și în alte
profesii, în avocatură ești pus
de multe ori în fața unor
împrejurări cu caracter de
urgență sau de noutate și cred
că foarte important în felul
meu de a fi este adapta -
bilitatea la orice situație sau
materie. Mă mobilizez rapid
pentru a rezolva situația și
gestionez cu ușurință și celeri -
tate problematici juridice noi. 

Îmi place, în plus, să cred
despre mine că sunt un team
player gata să îmi ajut colegii,
să mă implic într-o „sesiune”
de brainstorming pentru că
munca de echipă duce la un
„outcome” mai valoros, mai
cu greutate.
În esență totuși, apreciez că
asupra evoluției mele și-a pus
amprenta și temperamentul
meu sangvinic, și plăcerea de
a fi între oameni.

sunteți un avocat specializat
în domeniul soluționării dis-
putelor - litigii mai exact, iar
materiile în care activați
sunt foarte diverse - 
contencios administrativ,
drep tul urbanismului, achi -
ziții publice, drept civil, drept
societar, procedura insol -
venței - domenii solicitante,
dificile, care se confruntă cel
mai adesea cu sectorul pu-
blic, cu inerția și decalajele
sale de toate tipurile. cum
rezistați uzurii psihice gene-
rate de spețe și termene
scurte de reacție, precum și
de instabilitate legislativă și
care dintre ariile de practică
enumerate este cea mai so-
licitantă?

Într-adevăr, litigiile sunt
domeniul în care activez încă

de când mi-am început
stagiatura, iar caracteristica
dominantă a litigiilor este
diversitatea. Avocatul de litigii
se lovește de nenumărate
materii de drept pe care
trebuie să le aprofundeze
pentru a excela în asistența
juridică și reprezentarea
acordate în fiecare dosar în
parte.
Consider că cel mai important
pentru a face litigii este să îți
placă această subramură
profesională și dinamismul pe
care îl aduce cu ea din toate
punctele de vedere: activitate
de birou și activitate de
instanță, deplasări la termene
în alte localități, redactarea
actelor de procedură și
pregătirea dosarelor, slalomul
prin mai multe materii de
drept în aceeași zi, analize
juridice, discuții cu clienții.
Este un perpetuum mobile.
Pentru a rezista, încerc să fiu
cât mai organizată, să îmi
stabilesc targeturi pe ore și
zile, astfel încât să finalizez
materialele în timp util
pentru a respecta deadline-
urile, care sunt o constantă în
litigii. La litigii nu îți permiți să
amâni și nici nu există
varianta depășirii sau
prelungirii unui termen-
limită, pentru că el este
impus de lege sau de instanța

Viața de litigii are un tumult aparte,
care s-a potrivit cu mine și am ales 
„să ne ținem de mână” pe acest drum
Interviu cu av. SIMINA RUSĂNESCU, Partener, lEAUA dAMCAlI dEACoNU PĂUNESCU - lddP
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de judecată, iar pierderea lui
are consecințe ireversibile. De
aceea, faptul că pot lucra
foarte bine sub presiune mă
ajută extrem de mult.
Instabilitatea legislativă este
un punct destul de nevralgic,
într-adevăr, însă fiecare
speță impune analiza actelor
normative specifice și a
modificărilor intervenite pe
care trebuie să le avem în
vedere inclusiv din
perspectiva aplicării în timp a
legii în cazul analizat.  
Totodată, pentru mine este
esențial să fac în mod
profesionist tot ce ține de
mine pe parcursul
soluționării unui dosar, adică
să pornesc de la o cercetare
solidă a problemei de drept
ce face obiectul cauzei
clientului, inclusiv a
legislației, care poate fi
extrem de vastă în anumite
materii, să invoc toate
excepțiile procesuale cerute
de speța respectivă și toate
argumentele juridice pe care

le-am identificat, să formulez
toate cererile necesare și să
administrez probatoriile
concludente.
Încerc să fiu mereu pregătită
să depășesc mâhnirea
provocată de o soluție
nefavorabilă pentru clientul
societății noastre, pentru că
oricât de mult te-ai străduit,
te-ai pregătit, ai găsit cele
mai bune argumente și ești
mândru de ele, ai pledat
frumos în fața instanței, în
final, rezultatul nu depinde
de tine, iar asta poate fi
frustrant uneori.
Bineînțeles, și atunci când
soluțiile și reacția clientului
sunt pozitive, satisfacția este
mare și astfel se realizează
un echilibru care te ajută să
depășești orice obstacol și să
mergi mereu mai departe.
Ca o concluzie, aș putea
spune că viața de litigii are
un tumult aparte, care s-a
potrivit cu mine și am ales „să
ne ținem de mână” pe acest
drum.

având în vedere cei peste 13
ani de practică, dacă ar fi să
alegeți un domeniu de su-
flet, în care vă des fășurați
profesional cu cea mai mare
plăcere, care ar fi acela? 

Este un domeniu care mie îmi
place și mă bucură ori de câte
ori am ocazia să îmi valorific
cunoștințele aferente
acestuia. Este vorba despre
materia achizițiilor publice în
sens larg, adică și contracte
sectoriale, și contracte de
concesiune de lucrări și de
servicii.
Partea aceasta îmbină
consultanța cu litigiile, dar și
tehnicul cu juridicul, ceea ce o
face extrem de atractivă
pentru mine și diferită față de
litigiile clasice.
Îmi place pentru că este
provocatoare și dinamică, fie
că este vorba despre asistența
juridică a autorităților
contractante, fie despre cea a
operatorilor economici.
Fiecare speță vine la pachet cu
o altă problematică, pentru că
implică mereu achiziția unui
alt bun, serviciu sau tip de
lucrare, de la achiziția de
parașute de ridicare
subacvatice, la diverse lucrări
de proiectare și execuție, până
la proceduri de atribuire
pentru delegarea prin
concesionare a gestiunii
serviciului public de
salubritate pentru
managementul și operarea
facilităților unor centre de
management integrat al
deșeurilor.

am observat că, pe lângă li-
tigii, activați și în domeniul
consultanței juridice. cum

reușiți să îmbinați provocă-
rile cu care vin la pachet cele
două domenii și care dintre
ele vă împlinește mai mult
profesional?

Pentru mine, cele două
domenii se îmbină foarte
bine, iar litigiile au o oricum o
latură de consultanță care
face, din punctul meu de
vedere, ușoară adaptarea la
consultanța ca domeniu în
sine. 
Este adevărat, totuși, că
devine solicitant atunci când
proiecte complexe de
consultanță se suprapun cu o
perioadă aglomerată și în
cadrul departamentului de
litigii al societății. 
Atunci e nevoie de mai multă
anduranță decât de obicei
pentru a gestiona atât
termenele de judecată și
actele de procedură care
trebuie redactate pentru
diverse dosare. Cu toate
acestea, agitația litigiilor este
echilibrată perfect de
activitatea preponderent de
cercetare și redactare din
domeniul consultanței.
Conchid prin a spune că, în
ceea ce mă privește,
împlinirea profesională vine
din avocatură cu toate
fațetele sale, dar pentru a
răspunde în concret la
întrebare, pot să afirm că
atât litigiile, cât și consultanța
îmi oferă fiecare partea sa de
împlinire.
O soluție favorabilă într-un
litigiu aduce cu ea același
sentiment de satisfacție
înălțătoare care vine și odată
cu finalizarea cu succes a
unei tranzacții importante
sau cu implementarea unei
soluții juridice furnizate unui
client.
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Împliniți în curând 10 ani de
activitate în echipa lddp.
cum au trecut? considerați
că v-ați atins maximul pro-
fesional în această pe-
rioadă?

În urmă cu aproape 10 ani
m-am alăturat cu entuziasm
echipei LDDP, fiind o decizie
potrivită experienței
profesionale dobândite
până la acel moment și în
deplină concordanță cu
năzuințele mele de
dezvoltare în continuare. 
Cu siguranță, această etapă
a fost de la bun început una
plină de provocări,
cunoscând dinainte calitatea
profesională și modul de
desfășurare a activității atât
a partenerilor coordonatori,
cât și a celorlalți avocați 
din echipă. 
Cred că, la fel ca în cazul
fiecărui avocat care exercită
această profesie cu pasiune
și dedicare, timpul pare că
trece într-o clipită.
Contribuie la aceasta în mod
decisiv și realitățile
cotidiene caracterizate
printr-o evoluție și o
volatilitate permanente ale
cadrului legislativ, economic
și social din spațiul juridic
național și european. Față
de acestea, consider cu tărie

că avocatului îi revine în
mod continuu sarcina
corespunzătoare de
adaptare și dezvoltare
profesională pentru a putea
răspunde necesităților reale
ale clienților săi. În cadrul

LDDP împărtășim această
filosofie, ceea ce îmi
întărește convingerea că
sunt parte din echipa
potrivită.
Tocmai de aceea, în mod
obiectiv, nu cred că putem

discuta despre un maxim
profesional al unui avocat.
Este adevărat că de-a lungul
activității mele am avut
parte de multe satisfacții
profesionale care se pot
traduce prin soluții
favorabile ale instanțelor în
litigii de anvergură sau de
notorietate în domeniile
mele principale de
activitate, însă pot să afirm
că fiecare victorie și fiecare
proiect finalizat într-un sens
pozitiv clienților noștri mă
provoacă în continuare la
altele noi.

cum a fost drumul de la
statutul de avocat asociat
la cel de partener?

Atunci când ai șansa de a te
regăsi în locul potrivit, totul
se derulează într-o
succesiune firească, iar
satisfacțiile vin de la sine.
Așa cred că aș putea,
plastic, caracteriza cel mai
bine evoluția mea
profesională în cadrul
echipei LDDP.   
Am convingerea că una
dintre condițiile-premisă
pentru ca o persoană să
poată evolua în mod
natural este aceea ca
echipa în cadrul căreia își
desfășoară activitatea să

Fiecare victorie și fiecare proiect finalizat
într-un sens pozitiv clienților noștri 
mă provoacă în continuare la altele noi
Interviu cu av. IoANA FloREA, Partener, lEAUA dAMCAlI dEACoNU PĂUNESCU - lddP
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împărtășească valori și
principii comune. În egală
măsură, găsesc că latura
umană, bazată pe empatie
și dorința sinceră de a fi un
sprijin pentru ceilalți,
reprezintă o calitate
intrinsecă a unui avocat
remarcabil, alături de
aspectele care țin de
competențele profesionale. 
Încă din prima zi în cadrul
echipei, partenerii
coordonatori mi-au acordat
încrederea lor prin
implicarea în proiecte
majore, pe care le-am
acceptat cu deschidere și
interes. S-au dovedit a fi
provocări de lungă durată,
cu un impact semnificativ
din punct de vedere
economic și chiar mediatic.
Deși au pornit de la
insolvența unor societăți
importante, s-au ramificat
ulterior în numeroase litigii
care au presupus un spectru
larg de instituții specifice
relevante de drept civil, de
dreptul insolvenței și
contracte administrative din
domeniul proiectării și
execuției de lucrări de
construcții.
Alte litigii complexe în
derulare au ca obiect
pretenții notabile derivând
din insolvențe de
notorietate, din contracte
de asociere în
participațiune, de
antrepriză sau alte tipuri de
contracte civile încheiate
între profesioniști. Am
gestionat și dosare de
dreptul muncii privind
concedieri individuale sau
colective, dar și derularea
procedurilor de concediere
respective. În egală măsură,
am participat în proiecte de

consultanță de anvergură,
inclusiv privind contracte de
achiziție publică. 
Activitatea mea a presupus
în tot acest timp o
adaptabilitate permanentă,
în condiții de eficiență și
seriozitate, pentru a
răspunde prompt tuturor
provocărilor pe care le-am
îmbrățișat cu entuziasmul
specific avocatului pasionat
de profesia sa și de echipa
din care face parte.
Faptul că astăzi vă vorbesc
în calitate de avocat
partener în cadrul aceleiași
societăți în care în urmă cu
aproape 10 ani pășeam în
calitate de asociat,
dovedește că așteptările
mele, dar și ale colegilor
mei au fost pe deplin
confirmate.  

dacă trecem în revistă
ariile de practică avocațială
în care performați, în care
zonă vă simțiți mai confor-
tabil, mai în largul dv.?

Am acceptat și îmi place să
accept provocări din diferite
domenii juridice, iar, în
timp, am dobândit o
anumită flexibilitate și
adaptabilitate, am reușit să
creez un echilibru între mai
multe arii ale dreptului
care, nu în puține situații
litigioase, se întrepătrund
intrinsec. Prefer litigiile
derivate din derularea
diferitelor tipuri de
contracte (publice sau
private), insolvențele ori
litigiile de dreptul muncii,
însă am avut și am în
continuare dosare de
contencios administrativ
deosebit de importante.

ați făcut parte din echipele
de coordonare a unor pro-
iecte majore privind gestio-
narea unui număr im -
por tant de litigii derivate din
contracte colective de
muncă, precum și din pro-
cedura insolvenței. ce au în-
semnat aceste proiecte
pentru dv.?

Cele două proiecte au
reprezentat etape marcante
în cariera mea și de care îmi
amintesc întotdeauna cu
plăcere prin prisma
experienței valoroase
dobândite, dar și a
rezultatului final.
Ambele au implicat
coordonarea unor echipe
multidisciplinare numeroase
și a unui număr semnificativ
de dosare repartizate la
nivelul întregii țări (peste
10.000 în proiectul privind
contractele colective de
muncă, peste 3.000 în cel de
insolvență). Ambele au
presupus identificarea și
implementarea unor
strategii de ansamblu, dar
care să permită și controlul
derulării fiecărui dosar în
parte.
Proiectul de dreptul muncii a
fost însă mult mai complex,
întrucât, pe de o parte, s-a
creat, alături de echipe de 
IT-iști și de paralegali, un flux
al informațiilor relevante
soluționării respectivelor
litigii de muncă. S-a transpus,
practic, Codul de procedură
civilă într-un program
accesibil și coerent, care să
funcționeze rapid și să
permită totodată, în acord
cu cerințele specifice
dreptului muncii, controlul
gestionării acestui număr

enorm de dosare. Iar
întregul proces a fost gândit
să funcționeze într-un ritm
constant, furnizarea
probatoriului necesar fiind
corelată cu termenele
acordate de instanțe. Pe de
altă parte, proiectul a
implicat nenumărate ședințe
de lucru și traininguri pentru
avocații însărcinați cu
reprezentarea clientului în
instanțe, gândirea unor
apărări general valabile,
aferente fiecăruia dintre cele
aproximativ 80 de tipuri de
spețe, dar și gândirea unor
apărări punctuale.

ce altă profesie ar fi cadrat
cu profilul dv., dacă s-ar fi
întâmplat să nu fiți avocat?

M-am gândit mereu la
Medicină ori la Drept. Am
absolvit secția de
matematică-fizică a liceului
pe care l-am urmat. Cu toate
acestea, am avut
dintotdeauna o dragoste
pentru cuvinte, câștigând în
final spiritul dreptății și
talentul pentru tot ceea ce
înseamnă limba română și
oratorie.
Totuși, realizez faptul că
terminarea unui profil real
m-a ajutat și mă ajută în
continuare. Este nevoie, în
profesia noastră, de o
gândire structurată,
coerentă, de viziune, spirit
realist și rațiune, nu numai în
identificarea celor mai bune
strategii pentru client, dar și
în înțelegerea în profunzime
a aspectelor de multe ori
tehnice ale dosarelor, în
interpretarea legii ori în
redactarea actelor
procedurale.
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sunteți unul dintre membrii
de cursă lungă ai societății
leaua damcali deaconu
păunescu - lddp, cu mai
bine de 16 ani de activitate
în cadrul societății. cum a
fost drumul dv. profesional
aici, cum ați suit treptele va-
lorice, de recunoaștere din
partea board-ului?

În esență, drumul meu
profesional, până la poziția
de partener, este marcat de
multă muncă, o educație
juridică continuă și
capacitatea de a găsi cele
mai bune soluții pentru
clienții cu care am colaborat
de-a lungul acestei perioade.
Aceste soluții s-au
materializat în obținerea
unor decizii favorabile
pronunțate de tribunale
arbitrale sau de instanțe
naționale, precum și în
finalizarea cu succes a
tranzacțiilor.
În evoluția mea profesională
în cadrul LDDP au fost și sunt
extrem de importanți
oamenii cu care am lucrat: (i)
managementul LDDP, prin
recunoașterea rezultatelor
materializate prin avansare
pe treptele ierarhice; (ii)
colegii din cadrul LDDP, prin

sprijinul oferit și calitatea
muncii în echipă; (iii) și nu în
ultimul rând, clienții LDDP,
prin buna colaborare și
aprecierea oferită pentru
serviciile juridice prestate.
Pe lângă acestea, au fost și
alte elemente complexe care
au stat la baza dezvoltării
mele profesionale în cadrul
LDDP, fiind dificil să le
cuprind pe toate în doar
câteva cuvinte. 

aveți o vastă experiență în
domeniul arbitrajului inter -
național și în dreptul
aviației, fiind implicată încă
de la începutul carierei în li-
tigii și tranzacții interna -
ționale complexe. cum s-a
produs orientarea dv. spre
aceste domenii? V-au fost
impuse, sugerate sau a fost
o alegere liberă a dv.?

Sunt o persoană norocoasă,
deoarece am avut
oportunitatea încă de la
început ca din punct de
vedere profesional să fac
exact ce mi-am dorit și ce îmi
place foarte mult. 
În ceea ce privește arbitrajul
internațional, acesta
reprezintă o pasiune care a
apărut încă de pe băncile

facultății, când am participat
la concursurile internaționale
de procese simulate. Practic,
aceste concursuri au
elemente asemănătoare cu
litigiile arbitrale, în special în
forma pledoariilor orale în
fața tribunalului arbitral și
conexiunea pe care trebuie să
o stabilești cu acesta pentru a
putea transmite cât mai
concis poziția clientului tău și
a înțelege orice întrebare a
tribunalului pentru a putea
veni cu clarificări și precizări.
Participarea în anul doi de
facultate la concursul de
procese simulate din Geneva,

Elveția, organizat de
Organizația Mondială a
Comerțului și Asociația
Europeană a Studenților 
în Drept, mi-a oferit
oportunitatea de a face parte
din echipa Facultății de Drept
din cadrul Universității
București ce a participat la cel
mai important concurs de
procese simulate organizat de
Asociația Internațională a
Studenților în Drept, care a
avut loc în Washington, SUA,
„Philip C. Jessup International
Law Moot Court
Competition”. Acest
eveniment m-a pus față în

Am îmbrățișat dreptul Aviației imediat,
tranzacțiile în acest domeniu 
fiind complexe, cu elemente
multijurisdicționale și multidisciplinare
Interviu cu av. CoRINA TĂNASE, lEAUA dAMCAlI dEACoNU PĂUNESCU - lddP
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față cu procedura arbitrală
CIRDI (ICSID). De la acel
moment a fost clar că
arbitrajul, fie comercial fie
investițional, a devenit parte
integrantă din țelul meu
profesional.
LDDP, fiind una dintre cele
mai importante și
experimentate firme din
România în acest domeniu,
mi-a oferit șansa de la
început să asigur asistența și
reprezentarea juridică în
unele dintre cele mai mari și
complexe dosare arbitrale.
Pe de altă parte, orientarea
către Dreptul Aviației a venit
pe parcursul activității mele
în cadrul LDDP, însă am
îmbrățișat acest domeniu
imediat, tranzacțiile în aviație
fiind complexe cu elemente
multijurisdicționale și
multidisciplinare. 
Pe lângă partea de negociere
și încheiere a contractelor
relevante cu privire la
posesia și dreptul de
proprietate asupra
aeronavelor (de exemplu,
contracte de leasing financiar
sau operațional, contracte de
vânzare aeronave, contracte
de operare aeronave,
contracte de transport aerian
etc.), acest domeniu are o
importantă componentă de
regulatory. 
Dreptul Aviației este un
domeniu reglementat la nivel
internațional, european și
național. Partea de
regulatory presupune,
printre altele, asistența și
reprezentarea juridică a
clienților în toate aspectele
legate de înmatricularea și
navigabilitatea aeronavelor,
obținerea certificatelor de
radiere și export ale
aeronavelor, obținerea

autorizațiilor necesare pentru
lansarea de servicii de
transport aerian
internațional, operarea
aeronavelor în spațiul aerian
românesc, funcționarea
aeroporturilor și a serviciilor
de handling de pe
aeroporturi.
LDDP este membră L2b
Aviation. L2b Aviation este o
rețea globală, formată
exclusiv din firme de
avocatură din domeniul
aviației, LDDP fiind singura
societate din România ce
face parte din această rețea.
Pentru al unsprezecelea an
consecutiv, L2b Aviation a
primit din partea Chambers
and Partners distincția de
„Best Global Aviation Law
Network”. În acest fel, a fost
recunoscută experiența
excepțională a membrilor
L2b Aviation în toate
aspectele legate de aeronave
și motoarele acestora,
leasing și finanțarea în
domeniu, aeroporturi,
asigurare în domeniu,
răspundere în relație cu
pasagerii și transportul cargo.

de la începutul acestui an
sunteți arbitru pe lista curții
internaționale de arbitraj
de pe lângă camera de
comerț și industrie din Ro-
mânia, cea mai mare
instituție arbitrală din Ro-
mânia. ce a dus la această
etapă în evoluția dv. în acest
domeniu?

Experiența acumulată în
dosare arbitrale complexe,
comerciale și investiționale,
reprezentând atât persoane
juridice de drept privat, cât și
instituții ale statului, atât

reclamanți, cât și pârâți, mi-a
permis să trec prin toate
etapele unui proces arbitral
și să înțeleg acest proces
întru totul, inclusiv care este
datoria și răspunderea
arbitrilor într-un asemenea
litigiu.
Un avantaj pentru rolul de
arbitru este și poziția de
secretar administrativ al
tribunalelor arbitrale, rol în
care am avut posibilitatea să
văd în acțiune direct
tribunalul arbitral și
interacțiunea arbitrilor.
Astfel, evoluția spre această
nouă etapă, aceea de arbitru,
a fost una firească.
Înscrierea ca arbitru pe lista
Curții Internaționale de
Arbitraj de pe lângă Camera
de Comerț și Industrie din
România este o onoare și, în
același timp, reprezintă
pentru mine o recunoaștere
a experienței acumulate în
domeniul arbitrajului.
Totodată, anul acesta am
fost inclusă și pe lista
practicienilor în domeniul
arbitrajului internațional
ținută de VIAC (Vienna
International Arbitral
Centre), listă disponibilă pe
pagina de internet a acestei
instituții arbitrale. 

sunteți, din vara trecută, di-
rector editorial al The legal
industry Reviews, felicitări!
ce reprezintă acest canal
media, ce faceți concret ex-
traprofesional?

The Legal Industry Reviews
este o publicație
internațională care în ultimii
ani s-a dezvoltat mult, la
acest moment existând ediții
în peste 20 de țări. România

a fost una dintre primele țări
în care această publicație a
apărut ca parte a acestui
proces de dezvoltare la nivel
internațional.
The Legal Industry Reviews
are două secțiuni principale:
secțiunea de interviuri și
opinii expert și secțiunea
alocată firmelor de avocatură
de top pe arii specifice 
de drept. 
Activitatea mea de director
editorial al ediției din
România poate fi privită din
mai multe perspective. 
Astfel, intră în atribuțiile
mele pregătirea secțiunii de
interviuri și opinii de expert.
Această activitate presupune,
printre altele, identificarea
jucătorilor relevanți din
domeniu care să contribuie
în această secțiune, inclusiv
discuții și întâlniri cu aceștia
pentru a determina subiectul
cel mai potrivit pentru
articol, precum și pentru a
cunoaște mai bine
persoanele pe care urmează
să le intervievez. 
De asemenea, este în sarcina
mea pregătirea cuvântului de
deschidere a fiecărei ediții
din România, ceea ce numim
Nota Editorului. Aceasta este
o secțiune interesant de
abordat, neexistând un tipar
impus, având libertatea de a
aborda subiecte variate pe
care eu le consider de interes
și de actualitate.
Nu în ultimul rând, la nivel
internațional colaborez cu
directorii editoriali ai 
The Legal Industry Reviews
din celelalte țări, fiind cu
adevărat o comunitate care
are ca scop punerea la
dispoziția publicului a unei
publicații care iese din
tiparele tradiționale.
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aveți 20 de ani de
experiență în profesia de
avocat, asistând autorități
guvernamentale, companii
publice, precum și entități
private interne și inter -
naționale din diverse in-
dustrii. după acumularea
unei expertize de invidiat,
ați ales calea antrepreno-
riatului, acționând pe cont
propriu, azi, într-o structură
nouă și ambițioasă, nyer-
ges & partners. cât de mult
diferă fostul dv. statut de
mai bine de un deceniu, de
fost Managing associate în
cadrul ariei de practică
M&a și Energie și Resurse
naturale al unei firme de
avocatură românești de
prim rang de cel de coordo-
nator unic și direct al pro-
priei societăți?

În mare parte, activitatea
mea a rămas neschimbată,
pentru că sunt și voi rămâne
genul de avocat pasionat de
esența meseriei de avocat.
Mă implic foarte mult în
mandatele încredințate de
clienții noștri și încă mă
închid în bibliotecă pentru a
studia subiecte noi. 
Evident însă că activitatea
mea a căpătat multe

dimensiuni noi, precum
marketing, business
development, construirea
unei echipe solide și
valoroase. Sunt provocări
noi, care îmi aduc și enorm
de multe satisfacții, îmi
lărgesc foarte mult orizontul
dezvoltării personale. 

ce și-a propus firma nyer-
ges & partners, fondată cu-
rajos, la începutul acestui
an? cum vă veți evidenția și
semnala prezența într-o
piață intens concurată? 

Înființarea Nyerges &
Partners s-a produs natural,
ca urmare a încrederii
acordate de clienții noștri.
Ne-am propus să ne
impunem ca un prestator de
servicii juridice premium,
având o echipă cu expertiză
de înaltă calitate, standarde
ridicate și repere dobândite
în cadrul marilor case de
avocatură. De asemenea,
avem o înțelegere solidă a
industriei în care activăm,
inclusiv a domeniilor conexe
(precum aspecte tehnice și
comerciale), și o cunoaștere
profundă a jucătorilor de pe
piață, ceea ce ne permite să
oferim servicii juridice

complete și perfect
adaptate la nevoile clienților
noștri.
Un aspect distinctiv al
abordării noastre constă în
accentul pe care îl punem
pe construirea
parteneriatelor strânse cu
clienții noștri. Ne dorim să

fim mai mult decât un
simplu prestator de servicii
juridice. Ne propunem să
devenim partenerii de
încredere ai clienților noștri,
să fim alături de ei în
procesul lor de luare a
deciziilor și să îi sprijinim în
atingerea obiectivelor lor. 

Noi, avocații de business, putem aduce o
contribuție valoroasă pentru îmbunătățirea
mediului investițional din România
Interviu cu av. MIHAElA NyERgES, 
Managing Partner Nyerges & Partners și membru al boardului ASoCIAțIEI INdUSTRIEI FoToVolTAICE dIN RRoMÂNIA - RPIA
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Echipa n&p își împarte,
practic, experiența în asis-
tarea juridică de succes a
câtorva categorii de clienți
– pe cei din energie &
mediu, din real-estate & ur-
banism, M&a, corporate &
comercial. Este specializa-
rea pe nișe înguste o
opțiune înțeleaptă sau ris-
cantă? Va crește „aria de
acoperire” a cabinetului în
timp sau veți prefera să
deserviți predilect aceste
zone?

Nyerges & Partners oferă o
gamă vastă de servicii de
consultanță juridică în arii
precum M&A, Real Estate &
Urbanism, Construcții,
Finanțări, Drept Corporativ
& Comercial, Finanțare UE.
În plus, echipa noastră
deține o expertiză premium
în domenii de nișă precum
cel al energiei. 
Da, avem în vedere o
dezvoltare și o creștere a
ariilor de practică și a
echipei pentru a răspunde la
solicitările clienților noștri.
Ne dorim însă să fie o
creștere organică și care să
păstreze același standard
ridicat al calității serviciilor
oferite. 

sunteți adânc specializată
în problematica sectorului
energetic după ce ați coor-
donat numeroase proiecte
complexe de investiții și ați
asistat mulți dintre jucăto-
rii-cheie de pe piața ener-
getică din România, inclusiv
dezvoltatori, producători,
operatori de rețea, furni-
zori, comercianți, bănci
finanțatoare. cu atât mai

mult,  vă preocupați de do-
meniul energiei regenera-
bile, oferind consiliere
prețioasă investitorilor și
dezvoltatorilor. dar această
oportunitate a fost sesizată
de mulți dintre colegii
avocați. urmează o luptă
directă pentru câștigarea
clienților din acest domeniu
sau deja această compe -
tiție este în curs?

Piața serviciilor juridice în
sectorul energiei este, 
într-adevăr, una
competitivă, așa cum este
de altfel și în alte industrii.
Totuși, nevoia de servicii
de asistență juridică în
domeniul energiei este
foarte mare. Conjunctura
politico-economică
internațională, precum și
obiectivele ambițioase
asumate de Uniunea
Europeană privind
neutralitatea climatică
conduc la investiții masive
în acest sector. 
Nyerges & Partners s-a
impus pe această piață prin
faptul că echipa noastră are
experiență extrem de
bogată acumulată în
„primul val de
regenerabile”, dar și o bună
cunoaștere și înțelegere a
problemelor practice cu
care se confruntă
investitorii, putând să
aducem multă plusvaloare
proiectelor de care ne
ocupăm. Totodată, clienții
noștri apreciază faptul că le
oferim servicii complete,
acoperind toate ariile de
practică și toate etapele
acestor investiții (M&A,
Real Estate, Urbanism,
Autorizare, Finanțare,
Construcții și Operare).

sunt doamnele pregătite să
facă față cu spor provocări-
lor de ordin tehnic și tehno-
logic din proiectele de
energie, fuziuni & achiziții,
construcții etc. aparent mai
pe potriva bărbaților?

Înțelegerea profundă a
aspectelor tehnice legate de
proiectele în care suntem
implicați este una dintre
principalele preocupări ale
noastre. Colaborăm
îndeaproape cu consultanții
tehnici și analizăm în
profunzime aspectele
tehnice ale proiectelor,
pentru că numai așa putem
propune soluții juridice care
să fie bine adaptate fiecărui
proiect în parte. 
Astfel, analizăm planurile
DWG ale proiectelor,
studiile de soluție, schemele
electrice de racordare etc.
Deși suntem o echipă
formată preponderent din
femei, nu am simțit
niciodată că am avea un
dezavantaj din acest punct
de vedere, ba dimpotrivă,
am primit aprecieri din
partea clienților, pentru
faptul că avem o bună
înțelegere și că semnalăm
aspecte tehnice relevante
pentru dezvoltarea
proiectelor. 

ați fost mereu activă în ca-
drul asociațiilor din indus-
tria energetică, având o
vastă experiență în elabo-
rarea de reglementări în
sectorul energetic. ca o
recunoaștere a rezultatelor
dv. în domeniu, începând
cu luna aprilie ați fost vo-
tată membru al boardului

asociației industriei Foto-
voltaice din România
(Rpia), vocea care susține
cauza sursei de energie cu
cea mai rapidă creștere, cel
mai mic cost și cel mai ușor
de utilizat din România.
care este rolul asociației,
cum vă ajută această repre-
zentare în profesie?

RPIA este una dintre
principalele asociații din
sectorul energetic, care își
propune să fie vocea
industriei fotovoltaice și să
influențeze pozitiv politicile
și inițiativele legislative din
sectorul energiei, astfel
încât să contribuie la
îmbunătățirea cadrului
legislativ necesar accelerării
dezvoltării surselor de
energie fotovoltaică, ca
parte integrantă din
progresul României către
atingerea neutralității
climatice și a securității
energetice a țării.
De-a lungul întregii mele
activități ca avocat, m-am
implicat în activitatea
asociațiilor din industrie și în
consultările publice
organizate privind legislația
din sectorul energetic. Cred
că noi, avocații de business,
având o bună înțelegere a
problemelor cu care se
confruntă investitorii,
putem aduce o contribuție
valoroasă pentru
îmbunătățirea cadrului
legislativ și a mediului
investițional din România.
Aceasta este, de altfel, și
una dintre valorile care
definesc Nyerges &
Partners. Mă bucur că pot
continua această activitate
și din poziția de membru al
boardului RPIA alături de
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profesioniști cu înaltă
experiență în sectorul
energetic.

Este, din punctul dv. de ve-
dere, legislația care pri -
vește sectorul energiei
rege nerabile din România
completă și la zi? afectează
instabilitatea legislativă ca-
pacitatea României de a
atrage noi investiții?

Având în vedere noile
obiective trasate de Comisia
Europeană, sectorul
energetic trece prin
schimbări profunde și
accelerate. Acestea implică
intervenții legislative
succesive, atât la nivelul
Uniunii Europene, cât și la
nivelul României. 
Pe de altă parte, investitorii
continuă să se confrunte cu
o serie de probleme
decurgând atât din cadrul
legislativ, cât și din modul în
care acesta este interpretat
și aplicat de autorități. Prin
urmare, este nevoie de noi
intervenții legislative. 
În același timp, România nu
are o reputație foarte bună
în ceea ce privește
stabilitatea legislativă și
constatăm o îngrijorare din
partea investitorilor
existenți, cât și din partea
acelora care intenționează să
intre pe piața din România
legată de posibile intervenții
legislative viitoare care pot
afecta negativ investițiile în
curs. 
Nu trebuie să uităm că există
pe rol câteva dosare
arbitrale inițiate de
investitori în primul val de
regenerabile care solicită
statului român despăgubiri

substanțiale pentru
prejudiciile pe care pretind
că le-au suferit ca urmare a
intervenției legislative asupra
schemei de sprijin privind
certificatele verzi. Cred că
este nevoie de o mult mai
atentă analiză a soluțiilor
legislative, a corelării cu alte
acte normative și o implicare
mai mare a industriei în
procesul legislativ.

ați fost și ați rămas autodi-
dactă, fiind preocupată de
perfecționarea profesio-
nală continuă. după Facul-
tatea de drept absolvită în
bucurești, ați obținut un
master în drept comercial
internațional și european la
universitatea paris i pan-
theon-sorbonne, în coope-
rare cu universitatea din
bucurești, dar setea de in-
struire continuă și azi.
puțini dintre colegii de
breaslă știu, de exemplu, că

și în ziua de azi urmați un
masterat în administrarea
afacerilor în Energie în
limba engleză. cum ați
decis să vă extindeți cunoș -
tințele și abilitățile de ges -
tionare ale unui business și
în alte limbi?  

Sunt adepta dezvoltării
continue și, într-adevăr,
continui să particip la multe
cursuri și, în prezent, și la un
program MBA în Energie.
Acestea vin din dorința de a
oferi clienților consultanță
juridică cât mai bine aplicată
nevoilor lor de business. 
În acest sens este nevoie de
cunoștințe care exced sferei
pur juridice, respectiv o
înțelegere foarte bună a
industriei, a pieței, a
politicilor la nivelul UE și
local, și a tendințelor
viitoare. 
Programul pe care-l urmez
este de cea mai bună
calitate, profesorii fiind

reprezentanți ai autorităților
implicate în sectorul
energetic (Ministerul
Energiei, Autoritatea
Națională de Reglementare
a Energiei), dar și a celor
mai importante companii
din industrie.

ați fi făcut și altceva în ca-
rieră în afară de avocatură?
ce mai faceți extraprofesio-
nal și nu se știe că faceți?

Dacă ar fi fost să fac o altă
alegere profesională,
probabil că m-aș fi îndreptat
spre jurnalism. Mă
pasionează scrisul și analiza.
Cât despre viața din afara
biroului, cânt des la pian și
sunt pasionată de alergările
pe distanțe lungi. O fac atât
pentru mine, cât și pentru 
a-i inspira pe cei doi copii ai
mei, aflați la vârsta la care
descoperă lumea fascinantă
din jurul lor.

Business card
Mihaela Nyerges are în cariera sa două decenii de experiență în fuziuni și achiziții, drept
imobiliar și construcții, reprezentând autorități publice, societăți de stat și private,
corporații internaționale de top activând în numeroase industrii. Este recunoscută de
clienți pentru know-how-ul extins din sectorul energiei, coordonând proiecte complexe de
investiții, atât în energie convențională, cât și în energie regenerabilă și asistând mulți
dintre jucătorii-cheie de pe piața de profil din România pe aspecte contractuale și de
reglementare, în ambele „valuri” de regenerabile. 
Este, de asemenea, membru în boardul RPIA (Asociația Industriei Fotovoltaice din
România) și este implicată activ în elaborarea reglementărilor din sectorul energiei.
La începutul anului, a fondat Nyerges & Partners, o firmă de avocatură cu servicii
complete, axată pe fuziuni și achiziții, energie și resurse naturale, drept imobiliar și
urbanism, construcții, finanțări, drept comercial și corporativ, accesarea fondurilor
nerambursabile. 
Echipa îmbină standardele profesionale înalte și expertiza dobândită în firmele de
avocatură românești de prim rang cu dăruirea și receptivitatea unei firme de avocatură
tip boutique. Scopul declarat al societății este acela de a fi proactivă în anticiparea
nevoilor clienților și adăugarea de valoare afacerii clienților, oferind consultanță juridică
inovatoare și bazată pe soluții. În ceea ce privește sectorul energetic, și în special energia
regenerabilă, echipa are un portofoliu impresionant de proiecte în derulare și finalizate,
având o experiență vastă în toate etapele unor astfel de proiecte: achiziție, dezvoltare,
construcție, exploatare și finanțare. 
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sunteți un avocat caracteri-
zat de o perseverență nota-
bilă: participați la proiecte
notabile din sectorul ener-
getic, coordonați tranzacții
imobiliare de mare impor -
tanță și aveți totodată ex-
pertiză în domenii precum
M&a și dreptul muncii. ce
v-a susținut în toate aceste
demersuri, în cursul nego-
cierilor, până la „lumina de
la capătul tunelului”?

Am un respect deosebit față
de profesia de avocat și față de
client și am conștiința faptului
că avocatura de consultanță
este o profesie pentru elite și
necesită să dai tot ce ai mai
bun în fiecare proiect.
Un mandat pe care îl primesc
naște pentru mine datoria să
depun toată stăruința pentru
a asigura reușita proiectului și,
respectiv, un rezultat de care
clientul să fie deplin
satisfăcut, care să îl facă să își
spună: „Ce alegere bună am
făcut cu echipa mea de
avocați și ce bine că ei sunt de
partea mea!”.

cum arată piața energiei
acum, după un an 2022 tu-
multuos pentru economia
globală și pentru cea locală?

Obiectivele la nivel UE de
reducere a emisiilor de gaze
cu efect de seră și de
atingere a neutralității
climatice până în 2050,
precum și cele intermediare,
cum este cel de reducere a
emisiilor cu 55% până în
2030, dar și dorința UE de a
se ajunge la independența
energetică a statelor au
determinat, inclusiv pe piața
din România, accelerarea
interesului în instalarea de
noi unități de producție de
„energie verde”.
Pe de altă parte, în sectorul
gazelor naturale,
evenimentele din Ucraina și
înăsprirea relației UE cu
Rusia, care au avut
consecințe inclusiv în
privința prețurilor gazelor și
energiei, au determinat UE
să își dorească o abordare
prudentă și să ia măsuri
privind securitatea
energetică.
Toate aceste aspecte 
se văd pe plan național atât
din perspectivă legislativă,
cât și din perspectivă
investițională.
Astfel, din perspectivă
legislativă, s-au făcut o serie
de modificări prin care s-a
urmărit sprijinirea
dezvoltării proiectelor de
energie inclusiv prin

simplificarea/urgentarea
procesului de autorizare,
dar și crearea unui cadru
reglementat pentru
asigurarea securității
aprovizionării cu energie și
protejării cetățenilor de
prețurile mai mari ale
energiei.
Din perspectiva mediului
investițional, obiectivele UE,
pentru îndeplinirea cărora
autoritățile din România
depun eforturi, dar și
potențialul unic al țării
noastre în sectorul energiei,
atât al celei eoliene offshore
și onshore (în considerarea
poziționării lângă Marea
Neagră), al celei fotovoltaice
cât și al celei hidro și al celei
nucleare au generat un
interes investițional foarte
mare pentru proiecte în
sectorul energetic.
De asemenea, o serie de
proiecte noi au fost
dezvoltate în considerarea
capacității unor societăți
române de a înmagazina
gaze naturale în subteran și
de a dezvolta această
activitate de interes comun
la nivelul UE.
Programele de finanțare
implementate de UE, care
asigură, de regulă, o
finanțare parțială
nerambursabilă, au

impulsionat proiectele
locale, fiind deja în
executare o serie de astfel
de proiecte finanțate din
fonduri UE.

sectorul energiei regene-
rabile devine tot mai inte-
resant, într-o eră în care
tot mai multe state
pozițio nează problema
schimbărilor climatice în
topul prio rităților. ce pro-
vocări majore în ceea ce
privește activitatea juri-
dică există în acest dome-
niu?

Este rolul avocatului să
înțeleagă foarte bine
proiectele în care este
implicat, iar faptul că cele
din sfera energetică au o
componentă tehnică
importantă presupune extra
implicare și dedicare din
partea avocatului. De
asemenea, este necesar ca
acesta să colaboreze cu
echipa managerială și
administrativă a proiectului,
precum și cu cea tehnică, să
determine corect cadrul de
reglementare incident, să îl
cunoască foarte bine și să
aibă o înțelegere corectă a
interpretării practice a
prevederilor legale, astfel

Astăzi, mult mai mult decât în trecut,
femeile au acces și libertate să ajungă
în poziții pe care le vor și le merită
Interviu cu av. lIdIA TRANdAFIR - Managing Associate, zAMFIRESCU RACoțI VASIlE & PARTNERS - zRVP
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încât să ghideze echipa și
proiectul din această
perspectivă.
Întârzierea adoptării unor
acte normative, precum și
lipsa predictibilității cadrului
legal duc adesea la
provocări în această zonă.
De asemenea, poate fi o
provocare sprijinirea
clienților în identificarea și
structurarea schemelor de
finanțare și respectiv a
pachetelor de garanții, în
contextul în care există încă
rețineri din partea băncilor
locale în finanțarea
proiectelor regenerabile, din
cauza riscurilor de finanțare
asociate acestui tip de
proiect, generate spre e.g.
de oscilațiile în producție,
de impredictibilitatea
veniturilor generate etc.
Astfel, structurarea schemei
de finanțare, structurarea
pachetului de garanții sau
chiar identificarea unor

finanțatori cu condiții
flexibile de finanțare
adaptate specificului
proiectelor de energie
regenerabilă este una dintre
provocările investitorilor,
dar și ale avocatului care îl
asistă.

ați fost implicată, în do-
meniul dreptului muncii,
în proiecte complexe care
au vizat restructurarea
unor companii impor-
tante, negocieri colective,
contracte de mana ge-
ment, concedieri colec-
tive, strategii de re tenție a
angajaților. cum percepeți
viitorul pieței muncii în
România, în con dițiile unui
exod al oamenilor cali -
ficați și al unei scăderi
drastice a natalității? ce ar
trebui făcut cu prioritate?

ZRVP acordă de mulți ani
consultanță juridică marilor
companii în pregătirea
strategiilor lor privind forța
de muncă și în elaborarea
politicilor de retenție.
Vedem astfel provocările cu
care se confruntă
companiile și eforturile care
se fac. În majoritatea
companiilor, resursa umană
reprezintă una dintre cele
mai valoroase componente
ale businessului.
În contextul în care forța de
muncă specializată și
calificată devine din ce în ce
mai greu de găsit pe piața
din România, companiile
care vor avea strategii bine
puse la punct privind
retenția forței de muncă vor
beneficia de resursele
umane targetate și de
beneficiile asociate.

cât de mult vă ajută în ca-
rieră evoluția ca tânăr Ma-
naging associate în cadrul
unei case de avocatură de
prim rang, cum este zamfi-
rescu Racoți Vasile & par-
tners? cât de mult vă
obligă?

Valoarea și recunoașterea
Zamfirescu Racoți Vasile &
Partners se extind asupra
avocaților săi. Mă bucur și eu
astăzi în piață de apreciere
implicită și recunoaștere ca
urmare a faptului că am
această poziție în cadrul ZRVP.
Desigur, acest lucru îmi
generează responsabilitatea
ca munca și conduita mea 
să fie la nivelul de
profesionalism specific unui
avocat de prim rang.

autorii mai multor studii
globale privind leader- 
shipul au încercat să des-
crie inechitățile cu care se
confruntă femeile în atin-
gerea obiectivelor de ca-
rieră. dincolo de cutume,
precon cepții și șabloane,
cum vedeți ascensiunea fe-
minină?

Cred că astăzi, mult mai mult
decât în trecut, femeile au
acces și libertate să ajungă în
poziții pe care le vor și le
merită, își pot negocia
beneficiile prin raportare la
merite și contribuție în
organizație, fără discriminare
pe criterii de gen. Cred că,
mai mult decât oricând,
femeile își doresc să aibă
poziții de lider cu
responsabilitate maximă,
conștientizând că ocuparea
unei poziții profesionale nu

trebuie să fie condiționată 
de gen.
Deși încă există destule medii
în care apar discriminări
generate de gen, societatea
evoluează în direcția în care
astfel de cazuri nu vor mai
exista pentru mult timp.

Resimțim, vrând-nevrând,
forța valului digital. Va fi
tehnologia, la capăt de zi,
ajutorul pe care contăm sau
o amenințare?

Tehnologia este prezentă în
viața noastră și este imposibil
să ne imaginăm acum viața
fără ea.
Cred că simțim cu toții
beneficiile indubitabile ale
tehnologiei, care ne ajută să
fim mai productivi, mai
eficienți, să avem un
randament mult mai bun.
Desigur însă, ca la orice lucru
bun, există și părți negative, și
dezavantaje.
Odată conștientizate riscurile
și aspectele negative, acestea
pot fi și trebuie mitigate în
măsura posibilă, prin
reglementări și chiar limitări
ale accesului la tehnologie în
măsura necesară. Pentru
aceasta este
responsabilitatea statelor 
să determine riscurile și
măsurile care se impun.

punem cu toții accent pe va-
lori - pe grijă, empatie, răb-
dare, compasiune. care e
ordinea lidiei Trandafir aici?

Dacă trebuie să fac o
clasificare voi zice: răbdare,
empatie, grijă, compasiune.
Acestea sunt însă valori care
pot să fie puse la același nivel.
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abilitățile necesare carierei
de avocat cer timp și efort
susținut pentru a se dez-
volta, dar consolidarea lor 
v-a permis alăturarea în
echipa zamfirescu Racoți
Vasile & partners. cum
resimțiți plusvaloarea acu-
mulată în cadrul acestei cu-
noscute case de avocatură?
cum se întrezărește viitorul
din punctul de vedere al
performanței? 

Într-adevăr, este un drum
lung (și aș spune fără de
sfârșit) pentru a construi o
carieră de avocat. Am avut
noroc să mă alătur echipei
ZRVP încă de la început, din
al doilea an de avocatură, și
17 ani mai târziu sunt tot aici,
după un parcurs frumos,
alături de o echipă minunată.
Acest drum, pe parcursul
căruia am crescut, a fost unul
complex și, aș spune chiar
complet, care mi-a permis să
învăț, să acumulez experiență
și să fiu expusă unei
multitudini de situații și
proiecte pe care cu
certitudine nu le-aș fi întâlnit
în altă parte și care m-au
ajutat să ajung ceea ce sunt

astăzi. Și partea cea mai
frumoasă este că am avut
parte de o creștere treptată,
așezată; nu am ars etape, am
mers pe drumul meu și am
crescut natural până la poziția
actuală de avocat asociat.
În acest context, viitorul se
vede cel puțin la fel de bine,
de acum drumul este mai
degrabă lin decât unul cu
povârnișuri abrupte, dar cu
alt tip de provocări, de altă
natură. Este locul și timpul
acum de a mă concentra nu

doar pe dezvoltarea mea
profesională, ci și pe cea 
a colegilor mai noi. 
Și bineînțeles, cum
performanța necesită
practică intensă, înțeleg 
să primesc provocările
mileniului tehnologiei și
inovației în avocatură.

sunteți specializată în pro-
tejarea drepturilor de pro-
prietate intelectuală, care
includ drepturile de pro-

prietate industrială, dreptu-
rile de autor și drepturile
conexe. Este România, în ul-
timii ani, mai pregătită să
respecte aceste drepturi?
sunt cauzele din România
mai raționale, mai aproape
de ceea ce există pe rol în
statele cu tradiție și dezvol-
tare mai clară?

România este aliniată
legislației europene și
protecția drepturilor de
proprietate intelectuală este
la fel de puternică precum
oriunde altundeva în Europa.
Instanțele noastre specializate
în această materie sunt bine
pregătite și înțeleg perfect
cele mai multe dintre spețele
care le sunt deduse. 
Apar și excepții, cazuri extrem
de tehnice, pentru care la noi
încă nu există practică și nici
specialiști. Discutăm totuși de
un volum de dispute extrem
de redus comparativ cu țările
occidentale. Poate ceea ce
lipsește cel mai mult pentru o
mai bună protecție este
cunoașterea acestor drepturi
la nivel larg, de către oameni,
din cauza inexistenței unor
cursuri introductive în anii de
școală. 

Mizez pe sentimentul de încredere 
pe care ți-l dă stăpânirea legii, 
varietatea domeniilor în care ajungi să fii
implicat și oamenii deosebiți și diferiți
Interviu cu av. AlINA TUgEARU - 
Partener și Coordonator al ariei dreptul Proprietății Intelectuale, zAMFIRESCU RACoțI VASIlE & PARTNERS - zRVP
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Echipa pe care o coordonați
a figurat și continuă să figu-
reze în topul iaM patent
1000, fiind recomandată
drept una dintre cele mai
bune firme de avocatură din
România la categoria „litigii
și tranzacții în domeniul bre-
vetelor”. cât de provocator
este să fiți nominalizați 
într-un asemenea director
global?

Provocarea a venit în primul
rând din complexitatea
mandatelor în care am fost
implicați ca echipă, ZRVP
având dintotdeauna unele
dintre spețele cele mai
sofisticate și „nișate”, cu
extrem de multe
particularități, care au
implicat strategii și soluții
inovative. Nominalizarea a
fost un pas natural, care ne
bucură și ne onorează, dar
mai ales ne provoacă să ne
menținem la cel puțin același
nivel care ne-a adus
nominalizarea. 

de asemenea, cuprinderea
dv. în clasamentul cham-
bers & partners 2023 dedi-
cat profesioniștilor de top în
domeniul disputelor și arbi-
trajului vă onorează și vă
obligă la performanță. ce
este mai dificil: să pătrunzi
sau să te menții în astfel de
clasamente internaționale?

Cred că atâta vreme cât ai
reușit să obții recunoașterea
clienților și a colegilor,
necesară pentru includerea în
aceste clasamente interna -
ționale, menținerea e doar o
chestiune de disciplină și de
continuare, business as usual,

a activității profesionale. 
Deci aș spune că cel mai greu
pas este cel inițial. Am avut
totuși șansa să fac parte 
dintr-o echipă extrem de
puternică și care se află în
prima bandă a clasamentelor
internaționale în domeniul
disputelor și arbitrajului de
peste 17 ani, ceea ce evident
a fost un motor de lansare
foarte puternic.

Există loc în această „nișă”
pentru tehnologiile noi, care
ne invadează și ne schimbă
viața? Măiestria și versatili-
tatea unui avocat poate
face „echipă” cu rigorile teh-
nologice? 

Cu certitudine există loc, iar
ultimii ani au dovedit că
putem face față, cu brio, unei
multitudini de schimbări
neașteptate, și totul cu
ajutorul tehnologiei. Nu
rămâne decât să descoperim,
în continuare, care este cea
mai bună combinație dintre
umanitate și tehnologie și, în
acest context, cum putem
potența măiestria și
versatilitatea unui avocat prin
intermediul tehnologiei.

aveți o experiență solidă în
judecarea cauzelor de arbi-
traj în fața completelor
naționale și internaționale
de arbitraj. cât de complexe
sunt astfel de cauze și ce
pondere au ele în practica
avocațială generală?  

Implicarea în soluționarea
arbitrajelor, fie ele domestice
sau internaționale, a fost unul
dintre avantajele majore pe
care le-am avut ca avocat în

cadrul ZRVP și sursa unora
dintre cele mai mari satisfacții
de ordin profesional.
Soluționarea unui arbitraj, mai
ales în cazul arbitrajelor
internaționale, presupune,
într-adevăr, un grad de
complexitate extrem de
ridicat, cu un volum impresio -
nant de acte de procedură și
probe atașate, de ordinul a
mii de pagini și ore de muncă,
mizele fiind, de cele mai
multe ori, extrem de mari. 
Poate că pentru mine cea mai
atractivă este dinamica
interacțiunilor, care este mult
mai directă și mai
provocatoare decât în cazul
litigiilor, iar înfruntările cu
adversarii sunt de multe ori
cu scântei, ceea ce este
extrem de incitant.
Practica de arbitraj formează
o parte esențială a activității
mele, având o pondere egală
cu litigiile.

dețineți o diplomă de mas-
ter în drept (llM) de la
universitatea sorbona și
sunteți, de asemenea,
membră a chartered insti-
tute of arbitrators din lon-
dra. cât de mult contează
„orizontul” global, întregit
de experiența și comunica-
rea la nivel internațional?   

Expunerea către mentalitatea
occidentală a fost, încă din
adolescență, un element care
a adus plusvaloare în
dezvoltarea mea și mai ales,
care mi-a modelat modul de
gândire către „critical
thinking”, ceea ce presupune
să pui sub semnul întrebării,
să analizezi, interpretezi,
evaluezi și să ajungi abia apoi
la o concluzie despre tot ceea

ce spui, auzi, citești și scrii - un
instrument ce s-a dovedit a fi
esențial pe parcursul vieții. 
Urmarea cursurilor Colegiului
Juridic Franco-Român din
cadrul Universității București,
care au condus la obținerea
diplomei de master în Drept
de la Universitatea Sorbonne
Paris, a fost o continuare
naturală a educației pe care
am ales-o. 
La Collège am învățat să
gândesc și să scriu structurat,
exact așa cum o fac și acum,
ca avocat. În fine, nu aș fi
putut să obțin recunoașterea
de „fellow” din cadrul
Chartered Institute of
Arbitrators din Londra fără
acest întreg parcurs, care mi-a
lărgit orizonturile și m-a ajutat
să învăț o altă modalitate de
comunicare, mai directă și
mai pragmatică. Și
bineînțeles, nu puteam
accede la acest nivel de
recunoaștere în domeniul
arbitrajului fără anii cei mulți
de avocatură în cadrul ZRVP și
implicarea în proiecte
complexe și arbitraj
internațional.

dacă ar fi să întocmiți o
listă cu aspectele preferate,
care vă aduc satisfacție în
profesie, ce ați pune pe pri-
mele trei poziții?   

Cu certitudine în top trei se
află sentimentul de încredere
pe care ți-l dă stăpânirea legii,
varietatea domeniilor în care
ajungi să fii implicat și
oamenii deosebiți și diferiți -
colegi și clienți deopotrivă - cu
care te intersectezi pe
parcursul carierei și de la care
ajungi să înveți enorm de
multe lucruri.
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V-ați dezvoltat cariera, pas
cu pas, din 2006, când, în
biroul din bucurești al lui
Gide loyrette nouel, erați
foarte implicată în consilie-
rea clienților de top din
Franța cu privire la
investițiile lor în România.
a urmat, din 2008, o carieră
de aproape 10 ani ca avo-
cat de fuziuni și achiziții,
corporație și comercial,
parte din cele mai impor-
tante proiecte juridice ale
acelei perioade, în biroul
din bucurești al white &
case llp. se spune că o ase-
menea experiență valo-
roasă se produce cu
maratoane câștigate legen-
dar și curse deloc pierdute.
Vi se potrivește și dv. ex-
presia?

Da, este foarte frumos
spus. Au fost ani cu
numeroase proiecte, mari,
cu clienți sofisticați și
problematici diverse care
m-au învățat enorm și
pentru care sunt foarte
recunoscătoare. Apreciez
toate proiectele în care am
fost implicată, dar mai ales
oamenii cu care am lucrat
și care m-au ajutat să ajung
unde sunt astăzi. 

Înainte de a vă alătura Glo-
deanu & partners, în 2022,
ați făcut parte din echipa de
conducere care a deschis
două noi structuri, d’Ornano
partners, o firmă de avoca-
tură franceză lider în Europa
centrală și de sud-Est, cu bi-
rouri la paris, budapesta,
bucurești și belgrad și GM
legal. cum s-a produs coop-
tarea dv. în echipa actuală?

Proiectele de energie
regenerabilă mi-au fost
aproape de suflet încă de
acum 10 – 15 ani, iar
Glodeanu & Partners este o
firmă boutique de

avocatură, specializată,
îndeosebi în proiecte de
energie regenerabilă. 
În plus, au fost oameni pe
care îi admir și alături de
care mă bucur să pot lucra
care mi-au propus să mă
alătur proiectului Glodeanu
& Partners. 
Satisfacția nu a întârziat să
apară, anul 2022 fiind unul
foarte activ pentru noi.
Suntem mândri să spunem
că am fost implicați în mai
mult de 20 de tranzacții în
domeniul energiei
regenerabile. Așteptăm să
mergem să vedem în teren
cei 2,5 GW care se vor
instala în urma acestora. 

România are o oportuni-
tate imensă de a lăsa secto-
rul energetic să stimuleze și
să sprijine creșterea econo-
miei. cu alte cuvinte, ne
apropiem de scenariul la
care a visat Thomas Edison:
într-o zi, când electricitatea
ar fi „atât de ieftină încât
doar cei bogați și-ar mai
permite luxul de a arde lu-
mânări”. ați colaborat la
elaborarea Ghidului Global
al Energiei Regenerabile
pentru România în pe-
rioada 2011-2014, sunteți
direct implicată în multe
proiecte care țin de ener-
gie. care considerați că
sunt prioritățile din acest
moment, pe ce nișe se con-
centrează acum preocupă-
rile și interesele inves ti-
to rilor și producătorilor?

Domeniul este acum mai mult
ca oricând foarte fierbinte și
activ. Am participat cu drag la
pregătirea Ghidului Global al
Energiei Regenerabile pentru
România în perioada 2011-
2014, iar acum la Glodeanu &
Partners pregătim un Ghid cu
privire la investițiile în
domeniul energiei
regenerabile pe care îl vom
lansa în curând. 

Avocatura este norocoasă, 
dacă vorbim despre prezența
femeilor în profesie!
Interviu cu av. CRISTINA gAVRIlĂ - Partner, glodEANU & PARTNERS
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Preocupările noastre, ale
tuturor, ar fi să sprijinim
investițiile în proiecte de
energie regenerabilă, iar asta
înseamnă în primul rând ca
autoritățile implicate în
procesul de autorizare și
reglementare să se adapteze
realității. Aș spune că nici nu
trebuie să facem foarte
multe, având în vedere câți
investitori sunt pregătiți să
investească în țara noastră,
precum și câți profesioniști
români așteaptă, peste
hotare, să revină acasă, unde
să poată lucra așa cum au
învățat. 
Pare însă că, uneori,
autorităților le este dificil să
aplice legislația.
Pe scurt, cea mai mare
provocare (pe lângă
instabilitatea legislativă) este
colaborarea cu autoritățile. 

cât de mult contează
abilitățile de coaching în
domeniul juridic? aveți
aceste abilități și le
demonstrați nu numai în
cadrul echipei Glodeanu &
partners, ci și în relațiile cu
clienții. cum vă instruiți la
nivel personal, cum reușiți
să țineți pasul cu valul de
noutăți în domeniu?

Cred că abilitățile de coaching
sunt relevante în orice
domeniu, acasă, dar și la
birou. Mă bucur că am putut
să acumulez cunoștințe în
materie și continui să o fac.
Particip la formări, cât și la
traininguri, citesc și mă
străduiesc să aplic cât mai
bine. În același timp, nu ratez
niciodată oportunitatea unei
sesiuni de coaching sau
mentorat, indiferent de ce

parte a baricadei m-aș afla.
Apreciez ceea ce învăț în
calitate de coach și de
mentor.

un job care menține pasiu-
nea vie vine, de obicei, la
pachet cu o mulțime de
proiecte de suflet. sunteți,
de ceva timp, mentor pen-
tru directorii de școli și
grădinițe, în cadrul acade-
miei de leadership organi-
zată de aVE România
(asociația pentru Valori în
Educație). care sunt pâr-
ghiile prin intermediul că-
rora se poate realiza o
schimbare veritabilă a sis-
temului educațional româ-
nesc?

AVE este un proiect de suflet
și suntem mândri să spunem
că, pe lângă implicarea mea
personală, Glodeanu &
Partners sprijină, de asemeni,
asociația. Cred că putem
avea o societate sănătoasă
numai dacă avem o societate
educată. 
AVE susține și coordonează
implicarea companiilor
private din România în
îmbunătățirea sistemului
educațional. În primul rând,
oferă expertiza din domeniul
de afaceri (specialiști,
consiliere, mentorat, acces la
resurse). Eu, personal, sunt
mentor deja într-o a doua
cohortă de directori de școli
și grădinițe și mi se pare
fantastic câte resurse sunt
puse la dispoziția
participanților prin
intermediul asociației. AVE
strânge resurse financiare din
mediul privat și le alocă
proiectelor în educație, dar în
același timp oferă

consultanță instituțiilor
educaționale pentru politici
publice. Nu în ultimul rând,
AVE face lobby pentru
modificări legislative în
domeniul educațional. 
Consider că numai acționând
simultan pe toate aceste
paliere putem avea speranța
că lucrurile se vor
îmbunătăți. Se pot observa
rezultatele participanților la
programele AVE care sunt
deja notabile.

ați ieșit din zona de con-
fort, mereu v-ați implicat în
proiecte noi, ați putut ex-
perimenta. care este cel
mai bun sfat pe care l-ați
primit?

Dacă nu îți place unde ești,
mișcă-te. Nu ești un copac! Și
a venit de la minunata mea
parteneră Mihaela Ciocirlea. 

ca membră a professional
women’s network și absol-
ventă a Virtual Entrepre-
neurship program, în 2020,
organizat de professional
women’s network Global
în colaborare cu Eu busi-
ness school, desigur că
aveți un cuvânt de spus în
ceea ce privește importanța
femeilor în diverse profesii,
cu precădere în avocatură.
ce le recomandă și cum le
vedeți poziționate în con-
junctura actuală?

Avocatura este norocoasă,
dacă vorbim despre prezența
femeilor în profesie. Cred însă
că multe structuri mai au de
lucrat în privința implicării
femeilor în organele de
conducere. Nu multe firme

de avocatură sunt echilibrate
din punctul de vedere al
genului la nivelul
parteneriatului, iar aportul
nostru, cred eu, este unul de
o reală importanță, nu numai
când vorbim despre munca
efectivă, dar și de aptitudinile
de leadership. 
Sunt bucuroasă că în prezent
mai multe dintre colegele
mele sunt membre ale PWN
și ne bucurăm să participăm
împreună la activitățile
asociației pentru a ne
continua dezvoltarea
profesională, dar și personală. 

O întrebare scurtă, la care
sperăm să ne oferiți un răs-
puns lung, poate cu putere
de exemplu: cum reușiți în
general în viața profesio-
nală și personală?

Cred că reușita este o
activitate continuă. Și sunt
zile bune și unele mai puțin
bune. Important este să
rămânem autentici, fideli
valorilor noastre. Eu valorizez
integritatea și
profesionalismul, respectul și
spiritul de echipă. 
Generația noastră pare să
aibă ca misiune o mai bună
înțelegere a sinelui. Cred că le
suntem datori cu asta
generațiilor care vin. Lucrez în
fiecare zi să îmbunătățesc
acest aspect, atât pentru
mine, pentru echipa noastră,
cât și pentru familia mea.
Pe lângă proiectele în care
am fost implicați, suntem
mândri de echipa pe care o
avem alături și fără de care
aceste proiecte nu ar fi fost
posibile, iar atmosfera din
biroul nostru devine cartea
noastră de vizită.
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V-ați început cariera în
2008 și ați lucrat anterior cu
două firme internaționale
de avocatură de top cu
prezență în România. În iti-
nerarul dv. profesional ați
identificat, cu siguranță, re-
perele de bază ale valorii în
profesie. care considerați
că ar fi primele trei aspecte
esențiale care impactează
performanța și satisfacția
oamenilor în domeniul juri-
dic?

Într-adevăr, începutul carierei
și dezvoltarea mea
profesională în cadrul unor
firme internaționale de
avocatură m-au ajutat foarte
mult să creez într-un mod
riguros baze solide pentru
desfășurarea activității de
avocat. Deși intens și
provocator, pentru un tânăr
absolvent de facultate,
expunerea pe care o firmă
internațională ți-o oferă te
ajută să accelerezi creșterea și
te stimulează în primul rând
prin interacțiunea cu mandate
și problematici complexe.
Satisfacția mea ca avocat în
această primă etapă a carierei
mele venea în primul rând din
interacțiunea cu colegi
provenind din jurisdicții și
culturi foarte diferite, care 

m-au ajutat să cresc ca
profesionist și de la care am
avut de învățat atât la nivel
uman, cât și la nivel
profesional. În plus,
interacțiunile cu clienții și
expunerea la modele de
afaceri și moduri de gândire și
abordări diferite m-au
stimulat întotdeauna și mi-au
stârnit curiozitatea de a
înțelege cum poți folosi
conceptele juridice pentru a
susține viziuni de business
care vin să satisfacă nevoi
existente pe diverse piețe.

de-a lungul carierei ați în-
cercat să vă creați „ancore”
proprii și un stil de abor-
dare într-o lume care își
construiește tot mai greu
scara de valori? 

Într-o lume a raționalului și a
argumentului logic,
determinat de interpretarea
aplicării legii, pentru mine cel
mai important aspect este de
a descoperi cum te poți
poziționa mai bine în serviciul
clientului și cum îl poți ajuta
să construiască într-un mod
cât mai sustenabil. 
Astfel, ancora mea principală
la acest moment este de a
înțelege perspectiva și nevoile
clientului, pentru a descoperi

cele mai bune resurse juridice
care ar putea susține aceste
demersuri. Și, deși rolul clasic
al unui avocat de consultanță
este de a identifica riscurile și
vulnerabilitățile situațiilor la
care este expus, cred că
valoarea adevărată în acest
domeniu vine din modul în
care reușești să adaptezi
aceste informații și analize
pentru a susține planurile
clientului.

cum ați ales să vă alăturați
Glodeanu & partners, o so-
cietate-boutique de avoca-
tură, activă pe nișe dis -
tincte, cu avocați de înaltă
specializare?

M-am alăturat colegilor de la
Glodeanu & Partners ca
partener pe aria de M&A în
anul 2020, într-o perioadă de
reconfigurare a activității
mele profesionale, în care
simțeam nevoia de a construi
ceva folosind mai mult setul
meu de valori.
Mă bucur foarte mult de
această colaborare și de
oportunitatea de a putea
folosi experiența dobândită în
firmele internaționale de
avocatură în care am activat
în trecut pentru a putea

contribui la construirea unei
echipe în care fiecare
membru să aibă ocazia să se
dezvolte și să putem oferi
consultanță clienților noștri
prin raportare la standardele
firmelor mari de avocatură,
dar cu flexibilitatea de a ne
putea adapta mai ușor
nevoilor lor.

sunteți genul de persoană
care ascultă cu atenție și
opiniile altora, acordă credit
interlocutorului atunci când
este cazul, demonstrează
echilibru între competență,
empatie și încredere. cum
funcționează „shared lea-
dership”-ul?

Cel mai important aspect este de
a descoperi cum te poți poziționa
mai bine în serviciul clientului
Interviu cu av. MIHAElA CIoCÎRlEA - Co-Managing Partner, glodEANU & PARTNERS
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Cred foarte mult în
conceptul de „shared
leadership” la nivelul unei
organizații și de creștere și
dezvoltare prin fiecare
interacțiune pe care o avem,
atât pe linie verticală, cât și
orizontală.
Pentru noi, în cadrul firmei
de avocatură, este important
să înțelegem viziunea și
nevoile fiecărui colaborator,
pentru a putea vedea cu ce
putem contribui la
dezvoltarea individuală și
cum putem să construim în
mod organic sinergii pentru
a funcționa mai bine
împreună. Căutăm să
încurajăm în permanență și
să fim alături de avocații cu
care lucrăm pentru a deveni
mai independenți și a se
susține unul pe altul în
echipa din care fac parte, iar
cartea noastră de vizită este
echipa de avocați fantastică
pe care o avem și sunt
recunoscătoare pentru
oportunitatea de a putea
lucra cu ei.

sunteți co-Managing part -
ner al acestui business pa-
sionat și pasionant. cum
este să vă împărțiți
atribuțiunile manageriale
alături de alți doi domni co-
legi - avocații ciprian Glo-
deanu și cezar Gușu? V-ați
simțit vreodată dominată
de aplombul masculin?

În prezent suntem patru
parteneri în cadrul firmei de
avocatură, balansând în mod
egal femininul cu masculinul.
Deși am trecut printr-un
proces de cunoaștere și de
învățare a relaționării în
această formulă, cred că
fiecare vine cu amprenta lui

unică în acest angrenaj, iar
prin comunicarea dintre noi
ajungem de multe ori să
descoperim împreună soluții
noi la care niciunul nu s-ar fi
gândit separat sau să ne
validăm cu ușurință deciziile.
Apreciez foarte mult
deschiderea partenerilor mei
și contextul în care
funcționăm în prezent, iar pe
viitor sunt sigură că vom găsi
modalități prin care vom
construi în continuare cu
ușurință împreună.

sunteți un specialist recu-
noscut în aria de practică
M&a, dar acumulați și o in-
teresantă experiență antre-
prenorială în calitate de
coproprietar al unei afaceri
de comerț electronic cu
operațiuni în sua. cum se
aliniază cele două activități,
cum se deosebesc și se
completează?

Într-adevăr, în perioada în
care am fost în concediu
pentru creșterea copilului și
am luat o pauză de la lumea
avocaturii de consultanță,
am început o „aventură”
antreprenorială în zona e-
commerce-ului, prin
implicarea într-un business
cu operațiuni în SUA.
M-am bucurat foarte mult
de această experiență și cu
siguranță aceasta mi-a
schimbat și perspectiva de
funcționare ca avocat.
Expunerea directă în
activitatea operațională și
interacțiunea cu alți
antreprenori m-au făcut să
reconsider modul în care
funcționam până la
momentul respectiv și m-au
făcut să înțeleg mai mult

poziția clienților și nevoia de
a vedea cum poți să
balansezi și să accepți
riscurile inerente ale unei
afaceri.

nu de mult ați fost invitată,
în calitate de mentor, în ca-
drul unei ediții professional
women’s network (pwn
live Talks), sub umbrela
journey to your better self
(călătorie spre mai binele
personal). din această
ipostază, ne puteți spune
de ce anume depinde fun-
damental dezvoltarea per-
sonală și profesională a
femeilor? 

Cred că cel mai important
pentru fiecare persoană,
indiferent dacă este femeie
sau bărbat, este să se uite la
structura sa unică și să
descopere caracteristicile
personale pe care le poate
folosi atât în dezvoltarea
personală, cât și pentru a
construi împreună cu ceilalți. 
Fiecare dintre noi avem ceva
special de oferit și cred că e
important să ne uităm la
construcția noastră pentru a
identifica unde anume putem
contribui și crește, neexistând
neapărat o rețetă universală
care să se aplice tuturor. Iar
prin această descoperire și
aplicarea ei în activitatea
noastră profesională putem
ajunge mai ușor să găsim
bucurie în ceea ce facem în
fiecare zi, ca imperativ de
funcționare în orice profesie.

sunteți un membru activ al
asociației internaționale a
Tinerilor avocați aija, an-
gajată în sprijinirea tineri-

lor avocați în vederea exer-
citării acestei profesii. Este
cunoscută această organi -
zație în România? care ar fi
reperele de căpătâi pe care
insistați în calitate de men-
tor atunci când vă adresați
acestora?

AIJA este o organizație
profesională fondată încă din
anul 1962, cu peste 4.000 de
membri din mai mult de 100
de țări și reprezentând peste
700 de firme de avocatură.
Pe lângă activitatea
științifică, participarea în
cadrul evenimentelor acestei
organizații mi-a oferit ocazia
să relaționez cu avocați din
numeroase jurisdicții și să
învățăm unii din experiența
altora. Iar aceasta cred că
este una din schimbările
majore de abordare pe care
am implementat-o pe
parcursul carierei mele, de la
imaginea unui avocat care se
dezvolta strict din
perspectiva experienței
personale și a cunoștințelor
doctrinare, fiindu-și
autosuficient și într-o
continuă concurență cu alți
avocați, la o imagine mai
globală de profesionist care
este în contact cu alți
profesioniști, fiind deschis
spre comunicare și învățare,
și totodată urmărind mai
degrabă o colaborare cu
persoanele cu care
interacționează sau aflate de
partea cealaltă a unei
situații. Iar acesta este și
unul dintre principiile pe
care încerc să le transmit și
avocaților mai juniori cu care
relaționez, de a vedea în
permanență ocazii de
învățare din interacțiunile pe
care le au.
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deși sunteți un avocat cu o
experiență de peste 30 de
ani, deși contribuiți cu o
consecvență aparte în la-
tura științifică a dreptului
(conferințe de specialitate,
opinii, articole, luări de
poziție etc.), prezența dv.
publică în presa main-
stream  este mai degrabă
discretă. Vă simțiți mai
bine în off, contați în cea
mai mare măsură pe profi-
lul dv. profesional?

Da, așa este, mă simt mai
bine în fața calculatorului
sau în sala de judecată.

de aproape șase ani 
faceți parte din echipa
uneia dintre societățile de
avocatură de prim rang din
România - țuca zbârcea și
asociații, în care sunteți
Managing associate. ce
alte repere importante ale
carierei ne puteți menționa
înainte de alăturarea dv.
acestei organizații?

Nu există nimic special, cred,
după standardele uzuale: am
constituit la începutul carierei
o societate civilă profesională
împreună cu o colegă din
Baroul Dolj - Elena Oancea - o
prietenă pe care o prețuiesc,
iar apoi am profesat
individual. M-a interesat
destul de puțin de-a lungul
timpului aspectul formal al
carierei, mult mai important
am considerat a fi fondul,

substanța, pregătirea
profesională în general și a
fiecărei cauze, în particular.

sunteți originară din Olte-
nia, membră a baroului
dolj, reprezentată în cra-
iova într-un cabinet de către
colaboratori, dar cu arme și
bagaje în bucurești, pe
„frontul” larg deschis de
țuca zbârcea și asociații.

cum gestionați în paralel
activitățile dv. profesionale
pentru a fi la înălțimea
așteptărilor clienților?

Sunt într-un raport de
conlucrare profesională cu
țuca Zbârcea și Asociații,
clientela deja s-a unificat după
acești ani, însă da, sunt destule
activități la Craiova, ca și în alte
zone ale țării. Din fericire,
lucrez în cadrul unei echipe
care s-a închegat bine și care
acoperă, cu o organizare pe
măsură, toate proiectele în
care ne angajăm. De altfel, știți
că avocații pot să fie în mai
multe locuri în același timp,
nu? (Glumesc...)

Vă numărați printre pena -
liștii recunoscuți la nivel
național, prestând servicii
apreciate, cu o abordare
multidisciplinară în toate
etapele unui proces penal
și la toate nivelurile siste-
mului judiciar național, in-
clusiv Înalta curte de
casație și justiție și curtea

M-a interesat destul de puțin aspectul
formal al carierei; mult mai important
am considerat a fi fondul, substanța,
pregătirea profesională în general 
și a fiecărei cauze în particular
Interviu cu av. MANUElA goRNoVICEANU, Managing Associate, țUCA zBÂRCEA ȘI ASoCIAțII
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constituțională a României.
notabilă este experiența dv.
ce acoperă o gamă largă de
cazuri care implică infrac -
țiuni corporative, corupție,
infracțiuni profesionale și
spălare de bani, altele le-
gate de proprietate intelec-
tuală, evaziune fiscală și
drept contabil, infracțiuni
care implică fonduri uE,
achiziții publice și piețe de
capital. cum se face că v-a
pasionat partea „întune-
cată” a faptelor, implicarea
în spețele care cer bărbăție,
tărie psihică și curaj?

M-a pasionat dreptul public,
mai ales dreptul penal, pe
care nu l-am perceput ca
parte „întunecată” a faptelor.
Convingerea mea este că în
această ramură de drept
sistemul juridic este mai
predispus să funcționeze ca
un automatism, iar situațiile
benigne să capete conotații
penale. Tot timpul există niște
obiective urmărite prin
politica penală care tind să se
concretizeze în pedepse
exemplare în sălile de
judecată. În plus, statul -
subiect pasiv general în cadrul
raportului penal de conflict -
are toate mecanismele din
lume la îndemână pentru a
pedepsi o persoană. Acea
persoană are doar dreptul la
apărare, iar rolul avocatului
devine, astfel, esențial.
Apoi, chiar și o persoană care
a greșit, vinovată, deci,
merită și trebuie să fie
apărată. Nimeni nu este
perfect, sunt oameni care nu
se conformează imediat la
reguli, oameni atrași de
câștiguri rapide sau care pur
și simplu nu au instinct de
conservare. 

O a doua șansă, înainte de a
distruge complet viața acelei
persoane și a familiei sale,
poate fi acordată, în special
acolo unde rezultatele faptelor
sunt reversibile sau valorile
sociale afectate nu fac parte
din categoria celor pe care le
considerăm sacre, absolute.
Sigur că fiecare dintre noi,
avocații, avem limite în această
privință, dar și posibilitatea de
a refuza un client, nu pentru că
nu ar trebui apărat, ci pentru
că i-ai face un deserviciu clien -
tului judecând astfel cauza sa.

Mai mult, expertiza dv. se
extinde în domenii precum
dreptul uniunii Europene,
drepturile omului, dreptul
fiscal sau achizițiile publice în
litigii contencioase și admi-
nistrative în care v-ați apărat
clienții cu petiții și concluzii
scrise în fața instanțelor
internaționale precum 
curtea Europeană a dreptu-
rilor Omului și curtea Euro-
peană de justiție. ați obținut
suficiente satisfacții de pe
urma unor asemenea cauze?
nu este, uneori, prea mult și
prea epuizant pentru o
doamnă?

Este întotdeauna prea mult 
și prea epuizant pentru un
avocat, domn sau doamnă. Cu
toate astea, este singura cale.
În ce privește cunoașterea
regulilor din alte arii de
practică, aceasta reprezintă o
altă metodă de dezvoltare
profesională adecvată.
Sistemul de drept este ca un
puzzle imens pe care l-ai putea
înțelege pe deplin abia atunci
când toate piesele sunt
așezate la locul lor. Ar trebui,
probabil, să profesezi vreo

două sute de ani pentru a
atinge acest obiectiv. 
Totuși, cu fiecare nouă piesă
informația se așază,
raționamentul devine mai
riguros, iar rezultatele - 
mai bune.

sunteți un speaker invitat în
mod constant în diferite
conferințe naționale și au-
toare a numeroase articole
pe probleme de litigii, drept
penal și drept european. ați
pregătit și susținut sesiuni de
instruire interactive privind
interpretarea și aplicarea
legislației focusate pe preve-
nirea și combaterea spălării
banilor, oferind clienților
perspective de depășire a
situațiilor-limită. cum vedeți
nivelul de educație juridică și
financiar-bancară în societa-
tea românească de astăzi?

Nivelul de educație juridică
este cumva direct
proporțional cu mărimea
afacerii, în sensul că dorința
de cunoaștere, conștientizare
a normelor de drept penal și
de prevenție și gestionare a
riscurilor din această
perspectivă pare mai degrabă
specifică marilor companii. Fie
din lipsa resurselor, fie pentru
că nu se cunosc sau nu se pot
cuantifica beneficiile unei
instruiri de penal preventiv,
afacerile mai mici acționează
de regulă post factum, după
descoperirea unui incident
semnificativ, dar și în acest caz
pot fi rezultate bune.

V-ați propus, în subsidiar,
aducerea dreptului uniunii
Europene pe agenda zilnică a
magistraților în cauzele în

care asigurați apărarea
clienților dv., lămurită fiind
că aceasta este una dintre
soluțiile necesare pentru a
convinge. puteți evalua răs-
punsul la această strădanie
din ultimii ani?  

În alte materii decât dreptul
penal, evaluarea conduce la
un rezultat pozitiv. În penal,
din păcate, s-a creat
convingerea că dreptul Uniunii
este unul de tip represiv, că
legislația UE impune
relativizarea drepturilor
fundamentale consacrate la
nivel național și că acest
sistem normativ supranațional
este unul care favorizează
acuzarea. Optica aceasta este
rezultatul combinației
nefericite între refuzul
trimiterilor preliminare
solicitate de apărare și
trimiterile făcute la solicitarea
acuzării sau din oficiu. Câtă
vreme așa vor sta lucrurile, nu
este loc de echilibru și va
continua să predomine în
societate ideea unei Uniuni
Europene a justiției penale
retributive. 

În apogeul carierei dv., ce vă
propuneți pe mai departe,
prioritar, în profesie și în
plan personal? 

Îmi propun să fac în
continuare apărare, cât mai
mult și cât mai bine. Mi-aș
dori mai mult timp pentru a
studia și pentru a scrie, dar e
clar că nu-l voi avea. 
Altfel, colaborarea cu țuca
Zbârcea și Asociații mă
încântă; este o firmă cât un
barou întreg, dar care respectă
autonomia profesională, atât
de importantă în avocatură. 
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sunt doar cinci ani de la mo-
mentul în care ați fost ad-
misă ca avocat definitiv în
barou și deja de un an
ocupați poziția de Mana-
ging associate al societății
suciu popa attorneys! a
fost complicată tranziția de
la arad - orașul natal, spre
bucurești - orașul studiilor,
azi de reședință și profesie?

Nu a fost deloc complicată
această tranziție, chiar
dimpotrivă, am venit foarte
entuziasmată în București,
pentru a începe studiile și
pentru a clădi o carieră în
domeniul juridic. Pentru că,
din punctul meu de vedere,
vorbim de două orașe total
diferite, ambele au avut rolul
lor și au contribuit, într-un fel
sau altul, la dezvoltarea mea,
atât profesională, cât și
personală. Bineînțeles, sunt și
momente dificile, când îmi
este dor de orașul natal, de
aceea încerc să mă întorc și
să îmi vizitez familia cât mai
des.

care este povestea cooptă-
rii dv. în firmă? cum s-a în-
tâmplat, cum s-au aliniat
planetele? 

Aș spune că a fost o
adevărată aliniere de planete.
Eu urmăream activitatea
societății constant și eram
extrem de impresionată de
prezența echipei în proiecte
importante demarate atât la
nivel național, cât și
internațional, în diferite
domenii. După ce am devenit
avocat definitiv, „mi-am luat
inima în dinți” și am transmis

un CV și o scrisoare de
intenție către e-mailul
societății, în speranța că voi
primi un răspuns. Din acel
moment mi-am dat seama că
planetele încep să se alinieze,
pentru că răspunsul a venit, a
doua zi fiind deja programată
o întâlnire cu Miruna Suciu,
Managing Partner, și Dan
Ciobanu, Partner. Discuția a
fost una foarte plăcută și

deschisă, iar eu am decis încă
din acel moment că vreau să
fac parte din echipă.
De atunci, planetele au rămas
în continuare aliniate, pentru
că sub atenta coordonare a
Mirunei și a lui Dan, care sunt
de altfel și mentorii mei în
această profesie, am fost
implicată mereu în proiecte
complexe și am avut șansa de
a învăța și de a mă dezvolta
alături de o echipă
extraordinară.

Figurează în dreptul dv., în
pagina web a societății, o
serie de arii de expertiză că-
rora vă dedicați: energie și
resurse naturale, corporativ
& comercial, regulatory &
compliance. sunt domenii
preferate sau impuse de
conjunctură, de colegi și de
piață?

Sunt domeniile preferate, dar
pot spune că sunt și
norocoasă, pentru că sunt (și
au fost) domeniile de interes
pe piață. Ceea ce am încercat
să evit, mai ales pentru
începutul carierei, este o
supraspecializare (și eventual
o plafonare) într-un anumit
domeniu. Din punctul meu de
vedere, tinerii avocați trebuie

Planetele s-au aliniat, am avut
șansa de a învăța și a mă dezvolta
alături de o echipă excepțională
Interviu cu av. NoEMI MIRUNA ȘIMAN, Managing Associate, SUCIU PoPA ATToRNEyS
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să experimenteze și să
acumuleze cunoștințe în cât
mai multe domenii, având în
vedere că proiectele sunt de
cele mai multe ori
multidisciplinare și implică o
serie de aspecte specifice mai
multor arii de practică.

V-am reperat într-o ono-
rantă ierarhie întocmită de
pbV Monitor, o platformă
web care oferă avocaților și
firmelor de avocatură ana-
lize și clasamente ale date-
lor, cu peste 3.000 de
tranzacții analizate lunar și
actualizate zilnic, 196.000 de
avocați și 10.000 de firme
de avocatură în 77 de
jurisdicții. practic, respec-
tiva platformă italiană anali-
zează datele pentru a oferi
informații critice pentru a
evalua reputația, expe -
riențele și relațiile avocaților
și firmelor de avocatură.
cum se face că secțiunea în
care pbV vă nominalizează
se referă la M&a (fuziuni și
achiziții)? 

Această secțiune se referă la
M&A pentru că în cadrul
acestor proiecte am fost
implicată în mod constant. De
altfel, Suciu Popa a finalizat
cu succes cele mai mari
proiecte de M&A realizate în
România, astfel că includerea
mea în această secțiune se
datorează acestui fapt.

Fiind preocupată de dome-
niul de energie, care credeți
că sunt efectele aprobării
proiectelor de energie rege-
nerabilă din România, ce
impact va avea această mă-
sură?

Promovarea proiectelor de
energie regenerabilă și
îmbunătățirea legislației în
acest domeniu vor contribui
la atingerea cotelor asumate
de România la nivel
european în ceea ce privește
reducerea emisiilor de gaze.
Având în vedere politica
susținută la nivel comunitar
în vederea atingerii
neutralității climatice, ne
așteptăm ca aceste proiecte
să fie de interes pentru o
lungă perioadă.

suciu popa a oferit consi-
liere cu privire la înființarea
companiei de mobilitate
electrică a Grupului Enel în
România sub brandul Enel
X way, trecut recent și el în
portofoliul cumpărătorului
elen public power corpora-
tion. cum a decurs această
colaborare a echipei suciu
popa, din care ați făcut
parte, cu clientul Enel?

Colaborarea a decurs
excelent, de altfel, toate
proiectele desfășurate
alături de grupul Enel au fost
speciale pentru mine și pe
această cale le mulțumim
pentru încrederea și sprijinul
acordate. Proiectul Enel X
Way a reprezentat un pas
înainte pentru promovarea
energiei curate și încurajarea

mobilității într-un mod
sustenabil, cu ajutorul
soluțiilor tehnologice
dezvoltate recent. Practic,
reprezintă cel mai mare
proiect de acest gen
dezvoltat la nivel național și
felicităm pe această cale
grupul Enel pentru apetitul
constant pentru inovare.

cum apreciați, pe scurt,
noile măsuri adoptate pe
plan național în materia
procedurilor de prevenire a
insolvenței, mai precis, pro-
cedurile de prevenire a
insolvenței și noul meca-
nism în acest sens, acordul
de restructurare? 

Aceste măsuri sunt
binevenite, chiar necesare aș
spune, având în vedere că
perioadele de dificultate pot
fi experimentate de orice
operator economic, în orice
domeniu. Astfel, fie că
vorbim de măsuri fiscale sau
legislative impuse de statul
român, fie că ne confruntăm
cu o scădere a cererii pe
piață sau un management
intern defectuos, toate

aceste situații pot afecta într-
un mod semnificativ
resursele unei societăți. În
acest context, faptul că la
nivel legislativ a fost
consacrată o nouă măsură de
redresare economică oferă o
protecție sporită societăților
aflate în dificultate și
facilitează dialogul acestora
cu creditorii interesați.

sunteți un avocat tânăr și
entuziast, care luptă să se
afirme profesional și să se
împlinească în plan perso-
nal. cum vă hrăniți optimis-
mul, speranța în mai mult și
mai bine? 

Optimismul și speranța nu
sunt atât de mult hrănite din
interior, ci din exterior. Când
spun acest lucru, mă refer în
primul rând la colegii mei, cei
din cadrul echipei Suciu
Popa, alături de care reușim
să ducem împreună la bun
sfârșit fiecare proiect
încredințat. Pe lângă această
strânsă colaborare din
interiorul echipei, păstrăm un
contact constant cu clienții
pe tot parcursul derulării
proiectelor, astfel că, la final,
suntem prezenți și ne putem
bucura atunci când „ideile
devin realitate”.
Bineînțeles, sunt susținută în
mod constant și
necondiționat și de familia
mea, și de persoanele
apropiate, astfel că orice
moment dificil este depășit
mereu alături de ei.

Business card
Noemi Șiman este o avocată tânără și entuziast care
face parte din echipa Suciu Popa, fiind implicată într-o
varietate de proiecte juridice, cu un accent special pe
fuziuni și achiziții, probleme corporative și comerciale și
industrii specifice, inclusiv energie și resurse naturale,
precum și farmaceutic. Practica ei se concentrează, de
asemenea, pe aspecte legate de protecția
consumatorilor și pe aspecte legate de reglementare și
autorizare.
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cariera dv. de jurist a înce-
put acum 27 de ani, ca di-
rector juridic al băncii
Franco-Române, apoi ca di-
rector al departamentului
juridic și risk management
al anglo-Romanian bank.
ce anume v-a determinat
să schimbați macazul în ca-
rieră, optând pentru a vă
alătura biroului de avoca-
tură noerr din bucurești în
2007? 

Noerr era o societate de
renume în Germania și în alte

state EU în 2007, când m-am
alăturat echipei din România,
iar pe plan local activa deja
de 10 ani. Mi-am dorit foarte
mult să pot să împărtășesc
toată experiența mea
anterioară în domeniul
bancar și să contribui la
dezvoltarea activității Noerr
în acest domeniu, și recunosc
că este un sentiment foarte
plăcut și o satisfacție foarte
mare să faci parte dintr-un
birou de avocatură ale cărui
nume, reputație și cotă de
piață cresc în mod solid și
susținut în fiecare an.

alegerea dv. s-a dovedit in-
spirată, cum la fel de inspi-
rată a fost și decizia celor
din cadrul noerr care v-au
cooptat în echipă. ați avut
pe parcursul anilor rezul-
tate notabile în cauzele în
care v-ați implicat, ați deve-
nit un avocat recunoscut în
aria dv. de practică, ați
avansat în funcție în struc-
turile noerr până la poziția
de counsel și șef al departa-
mentului financiar-bancar și
asigurări & reasigurări. cum
bate azi inima dreptului
bancar în România? Este o
arie emergentă, cu sufi-
ciente provocări?

În mod cert, Dreptul Bancar
este o zonă emergentă și care
prezintă numeroase
provocări, mai ales în
contextul evoluției rapide a
piețelor financiare și al noilor
tehnologii în sectorul bancar. 
Printre cele mai importante
provocări aș menționa
schimbările frecvente în
reglementările bancare și
cerințele de conformitate
aplicabile instituțiilor
financiare, transformarea
digitală a industriei bancare și
dezvoltarea exponențială a
tehnologiilor financiare,
imperativul de a asigura în

mod permanent o informare
adecvată a clienților cu privire
la produsele bancare și
clauzele contractuale,
responsabilitatea instituțiilor
financiare de a contribui la
prevenirea și combaterea
spălării banilor și finanțarea
terorismului. 

ați asigurat, în timp, asis -
tența juridică necesară în
numeroase proiecte com-
plexe de finanțare și refi -
nanțare a căror valoare
cumulată depășește cu mult
două miliarde euro, dar și în
domeniul asigurărilor, iar
printre clienți se numără
mari bănci și societăți de
leasing europene și inter -
naționale, instituții de cre-
dit, dar și importante
socie tăți internaționale de
asigurare și reasigurare.
care a fost speța care v-a
produs cea mai mare satis -
facție profesională prin pro -
porțiile sale, cuantumul
sumelor în joc, notorietate
sau complexitate?

Fiecare dintre proiectele în
care am fost implicată mi-a
adus satisfacție, indiferent de
identitatea sau notorietatea
părților implicate, de valoarea
tranzacției sau de

după aproape 30 de ani de carieră
în domeniul dreptului Bancar,
continui să iubesc această ramură
Interviu cu av. MAgdAlENA lUPoI, Counsel, Head of Banking & Financing Romania, NoERR
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complexitatea acesteia, și
fiecare a venit cu învățăminte
valoroase la nivel profesional
sau uman. 
Nu ar fi corect din partea
mea să ierarhizez proiectele
sau clienții pe baza unor
astfel de criterii, și insist să
subliniez că nu numai eu, dar
și fiecare dintre colegii mei de
la Noerr, ne implicăm cu
aceeași energie și
profesionalism în toate
proiectele în care suntem
solicitați, indiferent de
dimensiunea sau valoarea lor. 
Consider că implicarea unui
avocat în fiecare proiect pe
care îl are pe masă trebuie să
fie completă și prestată la cel
mai înalt nivel de
profesionalism posibil. Pentru
mine, cea mai mare
satisfacție profesională derivă
din faptul că părțile implicate
în tranzacțiile în care ofer
consultanță sunt mulțumite
de rezultatul muncii mele și
consideră că aceasta a
răspuns în întregime
așteptărilor și nevoilor lor și a
adus plusvaloare businessului
lor. 

ați fost/sunteți cuprinsă în
topul global legal 500, care
recunoaște meritele celor
mai distinși avocați în ariile
lor de expertiză. sunt mulți
confrați la fel de calificați în
zona de care răspundeți pe
piața locală a serviciilor de
asistență juridică pentru
business? 

Fără nici un dubiu, sunt mulți
confrați, avocați români
foarte bine pregătiți în
domeniul financiar-bancar,
care sunt la fel de apreciați și
respectați de întreaga

comunitate. 
Mă bucur că este așa și
consider că o astfel de
concurență este benefică
atât pentru avocați, care vor
continua să își extindă
cunoștințele și
competențele, cât și pentru
clienții care vor beneficia de
aceste calificări și
competențe. Activitatea în
domeniul financiar-bancar te
obligă să te ții permanent
informat cu privire la
evoluția și provocările din
toate sectoarele economiei,
pentru a putea înțelege
obiectivele și nevoile
afacerilor care au nevoie de
finanțări și pentru a putea
oferi soluții mai eficiente și
abordări inovatoare, dar și
cu privire la modificările și
completările permanente ale
legislației naționale și
europene în domeniu. 
O abordare actualizată,
adaptabilitatea și
cunoștințele specializate
sunt esențiale pentru a oferi
asistență juridică de calitate
în domeniul bancar.

sunteți parte activă a pro-
iectelor Repatriot, comuni-
tatea constituită ca o
platformă de inspirație,
consiliere și informație care
își propune să faciliteze ac-
cesul românilor din străină-
tate la oportunitățile din
țară. ce v-a determinat să
vă aliniați acestei inițiative,
cu ce rezultate?

Așa cum menționam și
anterior, cred că nu putem să
evoluăm decât împreună și
că fiecare trebuie să
contribuie cu ce poate și are
mai bun la această

dezvoltare. Satisfacția cea
mai mare o resimți atunci
când poți ajuta pe cineva și
simți bucuria celui care
primește ajutorul. Aceste
principii le-am întâlnit și în
cadrul Romanian Business
Leaders - asociația în cadrul
căreia a luat naștere
proiectul RePatriot - și asta
m-a determinat să mă alătur
acestei inițiative care merită
mult mai multă susținere
decât reușesc eu să ofer. 
Dacă în 2015 RePatriot se
năștea ca o idee, astăzi a
devenit o comunitate
numeroasă, cu întâlniri la
care au participat peste
12.000 de români din toată
lumea, care a reușit să
atragă atenția autorităților
asupra rolului pe care îl
poate juca diaspora în
dezvoltarea României și care
crește permanent.

cât de mult credeți că vor
afecta „seismele” din zona
financiar-bancară de peste
Ocean și chiar din Europa
sistemul național financiar-
bancar? Va fi liniște și pace
în condițiile unui viitor an
electoral, ale unei inflații de
doi digiți și ale un război in-
controlabil, la graniță?

Aceste întrebări preocupă în
mod cert nu doar
„beneficiarii” sistemului
financiar-bancar, dar și
specialiștii din domeniu. Din
păcate, cred că nu avem
toate informațiile necesare
pentru a emite cu anticipație
teorii și previziuni care să se
confirme întocmai. 
Cu toate acestea, personal,
consider că sistemul național
financiar-bancar nu are cum

să fie ocolit de unda de șoc
care se propagă la nivel
mondial, chiar dacă
autoritățile competente
încearcă diferite metode de
atenuare a efectelor acestor
seisme sistemice. 
Chiar dacă reușim să
amânăm momentul la care
unda de șoc ne va ajunge,
sistemul financiar-bancar
mondial este mult prea
interconectat ca să putem
scăpa neatinși. Cu atât mai
mult cu cât, așa cum
menționați, suntem expuși și
unor circumstanțe agravante
naționale și regionale (cum
ar fi viitoarele alegeri și
conflictul armat de la
graniță) care au potențialul
de a produce distorsiuni și
mai mari în sistem.

un îndemn pentru tinerii
avocați: să îmbrățișeze sau
să ocolească dreptul ban-
car în profesia lor viitoare?

După aproape 30 de ani de
carieră în domeniul Dreptului
Bancar, continui să iubesc
această ramură de drept la
fel de mult ca la început și
consider că tinerii avocați ar
trebui să dea o șansă și să
îmbrățișeze acest domeniu,
care este unul dintre cele mai
frumoase, complexe și care,
în același timp, oferă atât
provocări derivate din viteza
cu care sunt actualizate
reglementările pentru a ține
pasul cu cerințele pieței,
precum și din evoluția
tehnologiei informației, dar și
satisfacții deosebite la
încheierea unor tranzacții
care vor contribui la
dezvoltarea economică a
societății noastre.
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cum ați ajuns în echipa
ciTR, care a fost itinerarul
dv. profesional aici?

M-am alăturat echipei CITR
în urmă cu 10 ani, mai exact
în august 2013, când m-am
mutat în București, inspirată
fiind de profesionalismul
echipei și de misiunea sa.
Am avut o evoluție frumoasă
în acești ani, de la rolul de
consilier juridic, urmat de cel
de practician în insolvență și
deputy-manager. În iulie
2019 am devenit Partener -
acesta a fost momentul în
care am devenit parte a
echipei de management. 
Astăzi sunt mândră să
conduc o echipă
multidisciplinară formată din
nouă colegi, specialiști în
domeniul juridic, analiști
financiari, economiști,
specialiști marketing și
gestiune patrimoniu.
Evoluția mea în paralel în
CITR mi-o imaginez precum
un arbore cu rădăcini foarte
puternice. CITR este o
companie într-o continuă
evoluție, în care oamenii
sunt în centrul atenției, toți
conduși de misiunea de a
descoperi și a salva valoarea
din business, deci de a crea
un impact pozitiv în

economie. Cu această
abordare firește că
rezultatele au fost pe măsura
impactului.

cum apreciați rezultatele,
abordarea și perspectivele
ciTR, parte a impetum
Group, în condițiile unei
piețe locale confuze și im-
predictibile, cu ajustări le-
gislative dese?

CITR are o experiență de
peste 22 de ani în business și
aproximativ 1.100 de
proiecte gestionate până în

prezent. Abordarea a fost
dintotdeauna orientată spre
impact, inovație și pe echipă.
Pot spune că fac parte dintr-o
echipă cu expertiză solidă și,
în același timp, inovatoare și
agilă.  
Într-o economie marcată de
incertitudine și volatilitate,
echipa noastră a contribuit
semnificativ la transpunerea
directivei europene
2019/1023 în materie de
prevenție și restructurare în
legislația din România, în
calitate de consultant al
Ministerului de Justiție.
Legislația a fost adoptată

începând cu iulie 2022. Noile
reglementări au completat
Legea insolvenței 
nr. 85/2014 și prevăd două
proceduri de restructurare,
respectiv acordul de
restructurare şi concordatul
preventiv, ambele orientate
spre salvarea companiilor în
dificultate.
În acest proces, echipa CITR
a avut nenumărate
consultări cu mediul de
business, antreprenori și
creditori finanțatori, pentru
a crea mecanisme de
restructurare ce răspund
unor nevoi majore: sunt
adaptate contextului
economic, sunt simple și
eficiente, disponibile din
timp și cu mai puțină
birocrație decât în
procedurile formale de
insolvență. Acest lucru este
foarte valoros atunci când
contextul economic este
unul plin de incertitudini. 
De asemenea, am comunicat
foarte mult aceste soluții, ca
să ajungă la cât mai multe
companii românești în
dificultate.
Este adevărat că în acest
domeniu al dificultății
furtunile sunt inerente și
schimbările se petrec într-un
ritm alert, de aceea CITR are
o capacitate de adaptare

oana Munteanu și evoluția ei în CITR - 
de la consilier juridic, la manager al celui mai
mare faliment din istoria recentă a României
Interviu cu oANA MUNTEANU, Partener, CITR
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foarte rapidă și inovează
constant. 

ciTR a fost desemnată în
urmă cu mai bine de un an
lichidatorul judiciar al com-
paniei city insurance, iar dv.,
personal, ați fost managerul
de caz în acest faliment. ce a
însemnat gestio narea aces-
tui proiect cu impact major
în economia românească?
ce lecții ați avut din această
experiență? câți oameni din
echipa ciTR s-au implicat
alături de dv.?

Gestionarea falimentului 
CITY INSURANCE a fost o
experiență unică din punct
de vedere profesional, o
provocare pentru care nu te
poți simți niciodată complet
pregătit. Acum, la mai bine
de un an de la deschiderea
acestei proceduri, pot spune
că a fost un volum uriaș de
muncă și am reușit să îl
gestionăm cu succes.
Împreună cu echipa de
proiect am evoluat foarte
mult. 
Fiecare proiect, deși uneori
din același domeniu, este
diferit. La fel a fost și în cazul
CITY INSURANCE, CERTASIG
sau CARPATICA Asig - toate
aceste companii au activat în
domeniul asigurărilor, însă
fiecare proiect a fost diferit.
Cred că tocmai asta îmi oferă
multă energie, pentru că
nicio zi nu seamănă cu alta,
nu este nimic 100%
previzibil, pot apărea
provocări oricând și trebuie
să fim pregătiți să le
gestionăm.
Proiectul CITY s-a diferențiat
prin amplitudine, impact
național și internațional,

dificultate. Toate acestea au
necesitat cunoștințe
aprofundate de asigurări, o
organizare impecabilă,
reacții contra cronometru și
multă strategie.
Aceste experiențe au venit și
cu lecții foarte valoroase.
Prima este despre cum o
foarte bună organizare poate
face diferența între succes și
haos când este vorba despre
volume uriașe de activitate.
Este esențial să fii
permanent pregătit să
gestionezi proiecte noi și
complexe, cu empatie față
de oameni, să fii înconjurat
de specialiști, să accepți că
nu poți gestiona domeniile
de activitate fără specialiști-
cheie, să investești în
oameni, în pregătire și, nu în
ultimul rând, în digitalizare.  
Gestionarea unui faliment
vine cu fluctuații în volumul
de activitate, fluctuații care,
de regulă, sunt date de
etapele procedurale. În
momentele de vârf,
gestionarea acestui proiect a
necesitat implicarea a
aproximativ 100 de colegi.

a trecut un an de la fali-
mentul răsunător despre
care vorbim. care a fost
rolul ciTR în gestionarea fa-
limentului respectiv? pe
scurt, în ce stadiu s-a ajuns
astăzi, ce urmează?

Rolul CITR ca lichidator
judiciar a fost acela de a
gestiona o companie care la
momentul deschiderii
procedurii de faliment avea
încă active peste 1,4 milioane
de polițe, cu peste 1,1
milioane de asigurați,
domenii-cheie în care activa

ca asigurător, în speță RCA,
dar și emitent de garanții în
domeniul infrastructurii.
Informația deschiderii
falimentului și a valabilității
polițelor a trebuit să ajungă
prin intermediul nostru la
fiecare asigurat, să
cuantificăm nivelul datoriilor
companiei prin analiza
declarațiilor de creanță, să
identificăm cauzele care au
dus la falimentul City
Insurance și să organizăm
lichidarea patrimoniului și
recuperarea creanțelor.
În perioada următoare avem
ca principal obiectiv
derularea operațiunilor de
recuperări creanțe ce decurg
din mai multe zone, precum
din activitatea de
reasigurare, unde CITY
Insurance are de recuperat
peste 180 de milioane de
euro, litigii ce se vor
desfășura în instanțe de
arbitraj din Elveția, Marea
Britanie și România. În al
doilea rând, ne uităm la
recuperarea creanțelor din
împrumuturile fictive
contractate, dar și a
dobânzilor plătite în acest
sens, unde se însumează
peste 29 mil. euro. Colaborăm
cu societăți de avocatură de
renume pentru a maximiza
șansele de recuperare. La
toate acestea se adaugă
acțiunile în regres cu sume de
recuperat de peste 159 de
milioane de lei. În paralel
finalizăm și demersurile de
valorificare a activelor rămase
în patrimoniul CITY. 

care este percepția dv. cu
privire la evoluția insol -
vențelor în economia noas-
tră, în condiții speciale -

conflict armat la graniță, an
preelectoral, inflație record,
seisme în piața bancară?
Vom vedea mai multe pro-
ceduri de insolvență sau res-
tructurare?

Contextul geopolitic pe care îl
traversăm, efectele
macroeconomice, crizele pe
lanțurile de aprovizionare
sunt provocări puternice pe
care mediul de afaceri le
traversează și care presupun
adaptabilitate în condiții
vitrege, adaptabilitate care
poate fi posibilă, însă depinde
de robustețea financiară a
companiei.
1.644 de companii au intrat
în insolvență în primul
trimestru din 2023, număr
similar cu primul trimestru
din 2022, când au fost
înregistrate 1.610 companii în
insolvență. Dintre acestea, 
23 (față de 17 în trimestrul I
al 2022) sunt companii de
impact, care cumulează peste
1.950 de angajați,
înregistrează active
imobilizate în valoare de
peste 589 de milioane de lei
și cifra de afaceri totală de
805 mil. lei.
Evoluția numărului de
companii în insolvență va fi
influențată de efectul pe care
creșterea dobânzilor sau
inflația îl poate avea pe
anumite tipuri de afaceri și de
abordarea statului cu privire
la datoriile fiscale sau de
modul în care băncile
tratează situația creditelor.
Vom vedea probabil o
creștere a numărului de
cereri de insolvență, generate
în principal de creșterea
datoriilor și de presiunea
generată de creditori pentru
a-și recupera creanțele.
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Ocupați funcția de director
al departamentului legal
and corporate affairs pen-
tru companiile Enel din Ro-
mânia din octombrie 2021,
după ce anterior ați coordo-
nat și activitatea juridică a
societăților de distribuție
timp de nouă ani. de ce vor-
bim despre „companiile
Enel”? sunt mai multe? care
este structura organiza -
țională a Grupului în Româ-
nia și în lume?

Într-adevăr, m-am întors din
Italia, unde am ocupat un rol
global și, începând cu luna

octombrie 2021 coordonez
activitatea departamentului
juridic al companiilor Enel din
România, adică o echipă de
40 de avocați specializați în
diverse tipologii de activități
din domeniul energiei,
precum: distribuție, furnizare,
producție de energie
regenerabilă, e-mobility,
trading, cât și litigii,
compliance, corporate, GDPR.  
Prezent pe piața românească
încă din anul 2005, Enel este
unul dintre cei mai mari
investitori privați în domeniul
energetic, având în
portofoliu, la acest moment,
un număr de 29 de companii,

deci un volum imens și divers
de activitate. 
Sectorul de producție de
energie din surse
regenerabile este extrem de
important, Enel deținând 
o capacitate instalată de 
534 MW în cele 12 parcuri
eoliene și fotovoltaice
dezvoltate în țară, ceea ce
înseamnă 2% din producția
de energie electrică a
României. La nivel global,
grupul Enel este prezent 
în 30 de țări din toată lumea. 

anterior companiilor Enel,
ați condus departamentul
juridic al autorității națio -
nale de Reglementare în do-
meniul Energiei (anRE), o
instituție-cheie a statului
român. cum ați decis să
treceți în sectorul privat, cât
de complicat a fost să
deprin deți rigorile guver -
nanței corporatiste?

Experiența din cadrul
autorității de reglementare a
fost una extraordinară și m-a
ajutat să înțeleg cum
funcționează sectorul energiei,
cum trebuie gândite
reglementările și care este
perspectiva instanțelor de
judecată în cazul unor litigii

extrem de specializate și
tehnice. 
Anterior energiei lucrasem în
cadrul autorității de
reglementare în domeniul
gazelor naturale și devenisem
un avocat extrem de pasionat
de tot ceea ce înseamnă oil &
gas, inclusiv în privința
transpunerilor legislative care
se realizau în perioada
respectivă, cât și a gestionării
litigiilor complexe. Îmi
amintesc că împreună cu
coordonatoarea
departamentului juridic de
atunci am scris o carte despre
legislația în domeniul gazelor
naturale, publicată de Editura
Monitorul Oficial. 
Am pus mult suflet în tot
ceea ce făceam și nu regret
niciun moment efortul depus.
Trecerea în mediul privat în
cadrul Grupului Enel nu a fost
una complicată, deoarece
cariera mea a început ca
avocat stagiar și, ulterior,
definitiv în cadrul Baroului
București, fiind titulara
propriului cabinet de
avocatură. 
Totuși, provocarea a venit din
faptul că a trebuit să
coordonez mai multe echipe
de avocați localizați în diverse
zone din țară și care nu aveau
un mod de lucru unitar. 

Femeile au șansa să demonstreze
că au capacitatea și pregătirea 
de a fi la masa decizională
Interviu cu AlINA dUMITRAȘCU, Head of legal and Corporate Affairs, ENEl RoMÂNIA
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A fost destul de dificil ca toți
acești avocați să ajungă să
simtă că fac parte dintr-o
singură echipă și să adopte
un mod de lucru uniform și
ușor de înțeles și de aplicat
de către business, mai ales că
societățile de distribuție din
grup veneau după un proces
de privatizare, cu o
mentalitate rigidă și deloc
deschisă spre schimbare și
spre nou. 
Sunt extrem de încântată că
în acest moment există o
echipă juridică ce
funcționează ca un cabinet de
avocatură în cadrul Enel,
specializarea fiind
importantă, iar locația
avocaților devenind
irelevantă, cu atât mai mult
cu cât digitalizarea și modul
de lucru hibrid au devenit
normalitate.     

Înainte de a prelua actualul
rol, ați deținut în italia, la
Roma, o funcție inter -
națională în familia Enel,
cea de head of network
Technology, development
and commercial Operation
legal assistance, activitate
strâns legată de tehnolo-
giile implicate în distribuția
energiei electrice care au
vizat proiecte globale com-
plexe. cât de mult a contat
această experiență profe-
sională pentru dv., deja
bine orientată și ancorată
în acest domeniu?

Anii petrecuți în Italia, și mai
exact în Roma, mi-au
schimbat viața atât la nivel
profesional, cât și personal. 
Am înțeles și am simțit altfel
lumea, am căutat în mine
răspunsuri, mi-am testat

limitele (mai ales că am trăit
pandemia în Italia), am
învățat despre alte lumi, alte
culturi și alte sisteme juridice,
am râs, am plâns, am dus
dorul casei mele și al familiei,
am avut temeri, dar și bucurii
imense, am cunoscut oameni
extraordinari care mi-au
devenit prieteni și, nu în
ultimul rând, m-am
emoționat adesea în fața unei
lumi superbe, cum este Italia,
cuvintele nefiind de ajuns cât
să exprime amintirea acelor
locuri, muzee, străduțe și
chiar balconul apartamentului
în care am locuit.
Profesional, am fost implicată
și am înțeles cu adevărat ce
înseamnă proiectele
tehnologice, ce înseamnă
digitalizarea, legal
transformation, inteligența
artificială și chiar spațiul
cosmic. A fost o șansă
extraordinară. 
M-am întors în țară cu elan și
cu gândul că voi putea face

aici ce am învățat în Italia și
chiar am făcut și voi continua.
Mă simt norocoasă din acest
punct de vedere și sper să
reușesc tot ce mi-am propus.

sunteți un jurist reputat și
totodată atipic; puțini vă cu-
nosc, probabil, ca avocat cu
peste 20 de ani în domeniul
energiei, inclus în legal 500
Gc powerlist. cum se împacă
domeniul dreptului cu cel al
energiei, mult mai tehnic? 

Este extrem de incitantă
îmbinarea, mai ales că trăim
vremuri interesante, în care
crizele din energie sunt parte
din cotidian, iar energia
regenerabilă este viitorul, deși
încă are multe necunoscute.
Ce mi-aș putea dori mai mult
de la un context? În fiecare zi
este ceva nou, în fiecare zi
discuția este dintr-o altă
perspectivă, hrănind cu
entuziasm avocatul din mine.  

sunteți autoarea primei cărți
pentru copii care explică
constituția României. cum a
apărut ideea acestei lucrări?
cu siguranță, în spatele unei
asemenea inițiative edito-
riale, unicat pe piața de carte
din România, se află o po-
veste interesantă. cum ați
rezuma-o aici?

Înainte de orice, cred că viața
este despre corectitudine,
onestitate, încredere, curaj,
entuziasm, bunătate,
înțelegere, decență și bun
simț. Trebuie să regăsim în
noi aceste valori, ca să putem
face lucrurile „așa cum se
cuvine”. Iar ca să se întâmple
astfel, trebuie să internalizăm
aceste valori încă de mici, de
la primii ani în școală, când
curiozitatea este maximă, iar
deschiderea pentru orice
subiect este nelimitată și
lipsită de prejudecăți. 
Constituția trebuie să fie unul
dintre aceste subiecte, pentru
că se referă la valori și
principii.
Cred cu tărie că educația
timpurie este soluția, dacă ne
dorim să existe un impact
asupra personalității copiilor,
permițându-le să crească și să
se dezvolte cu acest
fundament, iar exemplul
Finlandei, care a ajuns țara
lider la nivel global în
domeniul educației, nu cred
că este întâmplător. Cum bine
spunea Sir Ken Robinson,
„educația nu înseamnă doar
pregătirea pentru ceva care
urmează să se întâmple; ea
trebuie să-i ajute pe oameni
să se integreze în prezent”.
Din acest motiv, m-am gândit
să-mi folosesc cunoștințele
dobândite în Facultatea de
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Drept și am scris cartea „Ce
este Constituția? Joacă-te și vei
afla!”, publicată de Editura
Curtea Veche, iar ulterior am
fondat asociația Smartastic
lab, axată în principal pe
educație în direcția
alfabetizării constituționale și
juridice, precum și a egalității
de gen.
Îmi place să vorbesc copiilor
despre Constituție. Îmi place
să cred că mulți dintre noi au
înțeles că statul de drept și
democrația au nevoie de
cetățeni educați, conștienți
atât de drepturile, cât și de
obligațiile care le revin.
Așadar, am scris o carte pentru
copii cu gândul că imaginile
frumoase și jucăușe, mesajele
simplificate și activitățile
creative incluse în ea vor
atrage atenția celor mici, îi vor
face să devină curioși, îi vor
inspira și îi vor îndemna să își ia
lângă ei creioanele și cariocile
și să-și imagineze că sunt
președinți și că pot rezolva
problemele țării. 
Și poate chiar o vor face!

În același spațiu extraprofe-
sional, ați lansat  și inițiativa
smartastic lab - un OnG care
sprijină educația ce privește
statul de drept, drepturile
omului, egalitatea de gen și
stimularea copiilor din Ro-
mânia, care pot fi „inte -
ligenți” și „fantastici” în
același timp. cum a fost pri-
mită ideea, ce rezultate ați
înregistrat?

„Visul smartastic” s-a născut în
anul 2017 din dorința de a
întâlni copiii, de a le arăta o
robă, de a le oferi o carte, de a
discuta despre Constituție,
justiție, instanțe judecătorești

și despre instituțiile statului. 
Trei avocate prietene și colege
s-au gândit să facă o asociație
și să o numească Smartastic,
adică „smart” și „fantastic” în
același timp, cum este fiecare
copil în felul său unic. În plus,
aceleași avocate aveau visul ca
fetele din școli să le vadă, să le
asculte și să prindă încredere
în forțele proprii, având
convingerea că își pot exprima
ideile în mod liber și pot
realiza orice în viață.
Cred că am reușit ce ne-am
propus și vom continua; am
intrat în școli private și publice
din România, avem un
parteneriat cu Ministerul
Justiției, iar prezentul ne arată
că lumea nu a rămas la stadiul
de dorințe, ci a realizat un pas
extraordinar, iar azi există
femei în roluri-cheie, care sunt
modele pentru noi toți: Ursula
von der Leyer, Christine
Lagarde, Kamala Harris,
Michelle Obama, Brenda Hale
și multe altele.

de fapt, ca o continuare a
acestei inițiative, vizând una
dintre cele mai importante
realizări personale, putem
vorbi aici și despre lansarea
proiectului de alfabetizare
constituțională, intitulat „În-
cepe cu dreptul”, imple-
mentat în școlile primare din
bucurești. când a demarat și
care sunt obiectivele acestui
proiect?

Echipa smartastică a gândit
primul atelier de alfabetizare
constituțională dedicat
copiilor din clasele primare,
denumit „Începe cu Dreptul”,
atelier cu care a intrat în școli
începând cu anul 2017.  
Am întâlnit mii de copii, am

auzit idei și opinii, am râs și
am povestit cu ei, ne-am
imaginat lumea corectă pe
care ne-o dorim, am exersat
exercitarea drepturilor - totul
pentru a-i face să înțeleagă că
nu sunt niciodată prea mici
pentru a contribui, că trebuie
să judece singuri ceea ce
trăiesc, iar nu în ultimul rând,
că trebuie și pot să își facă
auzite vocile și ideile.
Treptat ne dorim să oferim
suport nu numai copiilor, dar
și profesorilor, astfel încât să
ajungem în cât mai multe
școli, mai ales că educația
juridică a fost introdusă în
programa școlară.
Visez la ziua în care va fi „cool”
să știi Constituția! 

ca membră în mai multe
organizații și asociații care
promovează femeile, cum
vedeți viitorul profesional al
femeilor în spațiul global și
autohton, în miezul unei
societăți care se confruntă
cu tot mai multe probleme?

Cred cu tărie în egalitatea de
gen și în puterea diversității
inclusiv la nivel de leadership
corporativ sau public. Cred că
trăim acel moment mult
așteptat în care femeile au
șansa să demonstreze că au
capacitatea și pregătirea de a
fi la masa decizională și de a
avea un cuvânt de spus. 
Sunt sigură că vom vedea tot
mai multe femei în roluri de
conducere, în board-uri
executive și în poziții publice. 
Îmi doresc să rămân una
dintre aceste femei, pentru că
știu că sunt mulți copii care
mă privesc și, în plus, sunt
mama unui băiat care îmi
doresc să vadă și să înțeleagă

ceea ce fac, să fie mândru 
de mine și de rezultatele
implicării mele, formându-se
ca bărbat cu stimă și respect
față de femei.

V-ați declarat un mare fan al
comunităților și al echipelor,
mizând deschis pe efectul
miraculos al umorului în lea-
dership. ați fost mereu de
părere că se pot face lucruri
serioase fără să ne luăm
foarte în serios. Și aici ați
apelat la umor, nu-i așa?

Este adevărat. Cred în umor și
râd extrem de mult împreună
cu colegii de echipă, fiindcă
râsul umanizează, ne apropie
și ne motivează, eliminând
barierele mai mult sau mai
puțin conștiente date de
ierarhie, vârstă, naționalitate
și alte asemenea. 
Umorul unește oamenii.  

O zicere care vă definește
sună astfel: „we should do
more with what we are best
at” („cu toții ar trebui să
facem mai mult în zona în
care excelăm”). dv. în ce do-
menii veți face mai mult pe
viitor?

Îmi doresc ca pe lângă
profesia de avocat în
domeniul energiei să pot face
mai mult în domeniul
educației, deoarece, așa cum
bine spunea talentata mea
prietenă Diana Cosmin,
„exercițiul lucrurilor simple
începe din copilărie și începe,
de cele mai multe ori, cu
atenția unui adult căruia îi
pasă suficient cât să se implice
pentru a schimba societatea
măcar cu un micron”. 
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V-ați alăturat echipei nes-
tlé de câțiva ani, mai întâi
în calitate de avocat se-
nior, iar mai apoi ați pre-
luat conducerea oficială a
departamentului juridic.
ce a însemnat pentru dv.
intrarea într-un mediu cor-
poratist cu tradiții de
peste 150 de ani, precum
cel al nestlé, după anii de
practică într-un cabinet
bucureștean de avoca-
tură? cum ați resimțit spo-
rirea succesivă a respon-
sabilităților directe? În ce
privință apar cele mai mari
presiuni?

Am fost fascinată încă de la
început de complexitatea
structurii Nestlé, de modul
în care compania operează
și de valorile pe care se
bazează. Și m-am bucurat
de fiecare dată când am
avut ocazia de a învăța ceva
nou și de a prelua din
responsabilitățile
departamentului,
considerând că fiecare din
aceste responsabilități
reprezintă oportunități de
dezvoltare ca profesionist în
cadrul companiei. 

Nu pot spune că există
presiuni în mediul Nestlé, în
afară de exigențele proprii
de a livra analizele și opiniile
juridice la standarde înalte,
dar și într-un mod cât mai
eficient și facil de
implementat. 

de la intrarea nestlé pe
piața românească, în 1995,
firma a crescut organic an
de an. cum sunteți astăzi
organizați?

Povestea Nestlé în România
a început acum 27 de ani,
când avea doar șase
angajați. În prima etapă,
rolul principal a fost să
importăm cereale pentru
micul dejun, cafea, alimente
pentru copii, supă Maggy și
condimente. An de an
organizația a crescut, iar
portofoliul de produse s-a
extins, prin achiziția, de
exemplu, a brandului Joe,
deschiderea buticurilor
Nespresso sau încheierea
parteneriatului cu
Starbucks®. În prezent,
Nestlé Romania are 10
divizii integrate și un număr
de peste 550 de angajați. 

Juristul de corporație are mai multe informații
cu privire la operațiunile companiei, 
știe exact de unde a pornit ideea de business
și care este scopul final
Interviu cu RoxANA BUMBAC-BUTURE, 
legal Manager, coordonator al departamentului de legal & Compliance, NESTlÉ RoMÂNIA SRl
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cu ce fel de probleme juridice
vă confruntați în grup cel mai
adesea: asistență în cazuri de
fuziuni și achiziții, contracte cu
parteneri, încălcări de drepturi
de proprietate intelectuală, liti-
gii de muncă, contencios
ș.a.m.d.? altceva?

Deși nicio perioadă nu seamănă
cu alta din perspectiva
provocărilor sau proiectelor ce
necesită suportul
departamentului juridic,
asistența pe contracte rămâne
constantă ca pondere crescută
în activitatea noastră.
Pentru că recent Nestlé
Romania a preluat operațiunile
Solgar, o bună parte din
resursele echipei juridice au fost
alocate acestei tranzacții. Prin
integrarea Solgar în businessul
local, Nestlé Romania (prin
divizia Nestlé Health Science) se
extinde pe piața suplimentelor
alimentare, o categorie extrem
de dinamică și atractivă. 
Transferul include și preluarea
unui grup de angajați
specializați pentru a asigura
continuitatea businessului. 
Acestă preluare a presupus o
implicare semnificativă a
avocaților interni în ritmul alert
specific achizițiilor, pe multiple
arii de drept, cum ar fi dreptul
muncii, protecția datelor sau
proprietate intelectuală.
Din fericire, suntem implicați
într-un număr foarte scăzut de
litigii sau dispute de orice fel, iar
dintre problemele juridice care
ne solicită o mare parte din
resurse în această perioadă aș
aminti chestiunile care țin de
protecția datelor,
managementul riscului,
conformare în general și în
special cu legislația din
domeniul alimentar.

Echipa juridică pe care o
coordonați e formată prepon-
derent din femei. având în ve-
dere că nu totdeauna femeile
se înțeleg perfect, mai apar
animozități, orgoliile pot ră-
bufni. se poate identifica un
element-cheie care să explice
buna funcționare a colectivului,
gestionarea riguroasă, deta-
liată și cu rezultate așteptate a
proiectelor complexe?

Sunt onorată să fiu
coordonator al unei echipe
minunate. Pe lângă faptul că
sunt foarte buni profesioniști,
și la nivel etic și moral sunt
oameni pe care îți face plăcere
să îi ai aproape. Și da, cred că
succesul unei echipe este dat
și de modul în care aceasta
este gestionată. 
„Politica” mea, de la care nu
mă dezic, și care cred că este
apreciată de membrii echipei
mele, este să direcționez către
ei proiecte potrivite fiecăruia
ca mod de lucru. Și aici nu mă
refer doar din perspectiva
ariilor de drept în care sunt
specializați, ci mai ales la
necesitățile proiectului în sine. 
Dacă, de exemplu, 
avem un contract foarte
complex, ce necesită o analiză
minuțioasă, acesta va fi
repartizat unui coleg care
îndrăgește astfel de analize.
Sau dacă avem o situație
urgentă, ce necesită o reacție
imediată, aceasta va ajunge 
la un coleg care reacționează
bine în situații de stres, 
unde trebuie luate decizii
rapide. 
A repartiza un proiect ce
presupune reacție rapidă unui
coleg care preferă analizele
meticuloase și care are nevoie
de mai mult timp de analiză

pentru a se simți confortabil
cu soluția juridică, ar însemna
o gestionare greșită a
resurselor din partea mea, și
ar duce la frustrări ale celui
căruia i-a fost repartizat
proiectul. 
Nu în ultimul rând, foarte
importantă este comunicarea
și cred că aceasta este cheia
pentru a avea o echipă
mulțumită, dar și eficientă.

ce credeți că deosebește fun-
damental un avocat dintr-o
importantă casă de avocatură
ce acoperă mai multe arii de
practică de un jurist de
corporație? Vorbim despre
aceeași libertate de mișcare,
de flexibilitate a inițiativelor,
despre idei care pot fi puse
sau nu în practică?

Cred că principala diferență
este aceea că juristul de
corporație are mai multe
informații cu privire la
operațiunile companiei, știe
exact de unde a pornit ideea
de business și care este scopul
final. Iar acesta, cred eu, este
un atu foarte important, care
ajută mult în conturarea unei
opinii juridice. 
În ceea ce privește libertatea
de mișcare, cred că nu sunt
diferențe mari, în cazul
ambelor categorii de
profesioniști existând
posibilitatea atât de a
îmbrățișa noi arii de drept, cât
și de creștere profesională.
Poate o diferență ar fi aceea
că un jurist de corporație ar
putea inclusiv să schimbe
departamentul din care face
parte, alăturându-se, de
exemplu, echipei de vânzări,
opțiune ce nu ar exista în
cadrul unei case de avocatură.

Cultura
compliance
presupune
respectarea
legilor, regulilor 
și uzanțelor 
și adoptarea 
unui nivel de
conformare la
standarde foarte
înalte. Cultura
compliance
presupune,
totodată, nu doar
a face ceea ce este
legal, ci și ceea 
ce este moral. 

Povestea Nestlé 
în România a
început acum 
27 de ani, când
avea doar șase
angajați. În prima
etapă, rolul
principal a fost să
importăm cereale
pentru micul
dejun, cafea,
alimente pentru
copii, supă Maggy
și condimente. 
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Într-un interviu recent
spuneați, citez: „cultura
compliance susține și strate-
gia noastră de advocacy re-
feritoare la problemele de
mediu și sociale și ne ajută
să facem din nestlé o forță
pentru bine”. cum ați tra-
duce pentru nespecialiști
noțiunile de „cultură com-
pliance” și „advocacy” local?

Cultura compliance
presupune respectarea
legilor, regulilor și uzanțelor și
adoptarea unui nivel de
conformare la standarde
foarte înalte. Cultura
compliance presupune,
totodată, nu doar a face ceea
ce este legal, ci și ceea ce este
moral. 
Atunci când vorbim de
advocacy în contextul
proiectelor sociale și de
sustenabilitate, ne referim la
promovarea acelor practici ce
aduc plusvaloare societății și

mediului înconjurător. 
În cadrul Nestlé, derulăm în
continuare și pe plan local o
serie de proiecte care să
aducă această plusvaloare. În
2022, de exemplu, am realizat
campania „Un viitor mai
verde”, care s-a finalizat cu
lansarea proiectului „Pădurea
de Miere”, prin care am
plantat 20.000 de salcâmi în
judeţul Giurgiu. Pe lângă acest
proiect major, am derulat în
şcoli programul educaţional
„Planeta Albastră Contează pe
Tine - PACT” cu obiectivul de
a reconecta cu natura elevii
din ciclul școlar primar.
Derulăm în continuare și
campania de reciclare a
capsulelor Nespresso, iar
pentru o parte din produsele
noastre am schimbat
ambalajele, pentru a le face
reciclabile (cum ar fi Joe sau
Little Steps®) şi am lansat pe
piaţă diverse game de
produse sustenabile, printre
care GARDEN GOURMET®.

la un moment dat, ați lan-
sat un nou concept de trai-
ning online interactiv, care
s-a dovedit a fi un succes.
cum au decurs lucrurile în
această privință? de unde
ați plecat, unde ați ajuns la
acest moment?

„Scheletul” trainingului a
fost creat de echipa globală
de concurență a Nestlé, iar
noi, la nivel local, l-am
adaptat pe legislația și
spețele specifice țării
noastre. Deși trainingurile în
format fizic sunt în
continuare preferate,
trainingul online de care
menționam, fiind unul
interactiv și care prezintă o
serie de cazuri posibile, a
avut un succes destul de
mare, rata de promovare a
trainingurilor pe concurență
fiind, la acest moment, de
peste 90% la nivelul Nestlé
Romania.

V-ar fi tentat și o altă pro-
fesie? aveți pasiuni public
declarate? 

Îmi place foarte mult să ajut
și să îndrum tinerii (mai ales
cei din mediul juridic) în a-și
alege drumul în carieră.
Anumite facultăți din afară
au un consilier denumit
„career coach” și dacă ar fi
existat și la noi o astfel de
profesie, cred că ar fi fost o
opțiune pentru mine. Și în
general consiliez cu plăcere
prietenii și cunoștințele cu
privire la alegerile în carieră
și de foarte multe ori am
reușit să conectez cu succes
un candidat potrivit cu un loc
de muncă potrivit. 

sunteţi una dintre persoa-
nele reprezentative ale ge-
neraţiei dumneavoastră,
care nu a emigrat și care
muncește cu simț de răs-
pundere și pasiune pe tărâ-
murile natale. ce vă
motivează să credeți, să
sperați că România se va
alinia și mai clar Europei
dezvoltate? 

În primul rând, cred că m-au
motivat profesioniștii cu care
am interacționat de-a lungul
carierei. Am avut privilegiul
să lucrez îndeaproape cu
profesioniști foarte buni, atât
în casele de avocatură, cât și
în industrie, și asta m-a
motivat să aleg în continuare
România. Cred cu tărie că în
orice mediu oamenii fac
diferența, iar românii sunt
cunoscuți pentru ambiția și
perseverența lor, iar aceste
atuuri ne vor ajuta în
continuare să evoluăm.
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domeniul pharma este unul
dintre cele mai dinamice în
peisajul distribuției de pro-
duse din România. sunteți
unul dintre specialiștii care
au fost și au rămas, în virtu-
tea împrejurărilor și profe-
siei, alături de această nișă.
de unde cerbicia și aplom-
bul cu care cumpără 
românii medicamente și su-
plimente așa-zis „alimen-
tare”?

Am zâmbit citind întrebarea
despre „cerbicia și aplombul
cu care românii cumpără
medicamente și suplimente
așa-zis alimentare”!
Cum lucrarea mea de
dizertație în cadrul unui
EMBA este strâns legată de
consumul suplimentelor
alimentare, aș vrea să vă
împărtășesc câteva
informații interesante:
Românii nu sunt cei mai
„pasionați” consumatori de
suplimente alimentare,
Polonia și Germania fiind
printre țările fruntașe. Este
drept că în ultimii ani și
piața din România a
explodat în ceea ce privește
consumul suplimentelor
alimentare, acest consum
având multe explicații în
spate:

 Consumul de suplimente
alimentare a crescut pe
fondul poluării din orașe, al
creșterii volumului de muncă
al anumitor categorii de
persoane, dar și ca urmare a
preocupării pentru un stil de
viață sănătos și creșterea
imunității.
 S-au realizat și în România
studii care arată că populația
își identifică nevoia de
suplimente alimentare fără a
mai merge la un medic,
având tendințe de
automedicație doar în baza
sfaturilor de la prieteni,
familie sau televizor, fiind
deja recunoscută reticența
noastră de a merge la medic
preventiv.
 Cu toate acestea,
consumul de suplimente
alimentare la indicația
medicului curant/specialist
este mai mult decât benefică.
Deși înțeleg reticența în
legătură cu suplimentele
alimentare, ele nu sunt „așa-
zise”, există o legislație
europeană adoptată și de
România în ceea ce privește
definirea acestora,
autorizarea și supravegherea
punerii lor pe piață și aș
spune că funcționează destul
de bine, inclusiv pe aspectele
ce țin de siguranța produsului
și a consumatorilor

cum este alcătuit phOEniX
GROup? Vorbim despre un
„stol” de firme, cu nume de
pasăre longevivă sau chiar
nemuritoare? câți colegi
aveți în coordonare?

La nivel european, este
prezent în 29 de țări din
Europa, cu un număr de 224

de depozite de distribuție
farmaceutică, și 3.200 de
farmacii, așadar este o „pasăre”
puternică, precum și numele.
În România, 3 companii fac
parte din grupul Phoenix,
printre care și brandul de
farmacii Help Net. Echipa
juridică este formată din 
12 profesioniști ai științelor
dreptului.

Nu contează genul în profesie;
realizările țin și de „chimie”, 
și de modul de omogenizare a echipei
Interviu cu MIHAElA SCĂRlĂTESCU, Head of legal & Compliance director, FARMExIM & HElP NET, parte a PHoENIx gRoUP
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ați trecut prin echipe foarte
bine puse la punct în do-
meniu - actavis și a&d
pharma sunt doar două
exemple. cu ce diferă, în
linii mari, un grup sau o
corporație din piață, de
alta? sunt abordările glo-
bale foarte diferite sau
totul ține de management,
strategie de comunicare &
marketing și deschidere?

În primul rând, diferența o dă
strategia antreprenorială
versus cea de organizație de
tipul corporație. Aceste două
tipuri organizaționale dau
tonul vitezei de lucru, culturii
organizaționale, valorii și
misiunilor. 
Global, abordările sunt
aceleași: toate organizațiile își
doresc „să livreze sănătate”
pacienților în ariile
terapeutice pe care le
dezvoltă/susțin. Valorile însă,
stilul de leadership și de
management, acel „tone from
the top” diferă de la o
companie la alta, de aceea 
se și disting în piață în 
mod diferit.
În ceea ce mă privește, 
să fac parte și să muncesc în
aceste organizații a fost un
mare câștig, proiectele fiind
cele care mi-au acumulat nu
doar „achizițiile”profesionale,
dar mai ales personale în
relaționarea cu echipa, 
cu colegii.

un master la universitatea
pariziană panthéon-assas,
pe linie de Relații și afaceri
internaționale, v-a deschis,
cu siguranță, noi orizonturi.
cum v-a „înarmat” comple-
mentar această experiență?

Cu stilul francez de examinare
totul trebuie structurat binar
și dezvoltat în același mod
pentru a finaliza un proiect,
demonstra o teorie. Mi-am
însușit acest mod de a gândi și
în activitatea de zi cu zi și, mai
ales, am învățat să înțeleg un
business de la punctul A la
punctul Z, tocmai pentru a
putea acorda suportul juridic
de care acel business are
nevoie.
Îmi place să mă implic în
fiecare departament (nu știu
dacă este neapărat bine ), dar
mă ajută mult să fiu proactivă
și să am soluții inovative.

V-ați dorit, la începuturi, o
carieră de avocat stand-
alone, un itinerar de antre-
prenor, dar lucrurile s-au
schimbat pe parcurs. cum
apreciați parcursul dv. pro-
fesional? Regretați vreo
alegere? Vă felicitați pentru
alta?

Așa este, am început ca
avocat independent, am avut
un cabinet cu o echipă
micuță, dar care se bucura de
succes, însă tentația pharma
m-a furat pentru o vreme și
am ajuns avocat in house.
Dacă număr proiectele și
reușitele, munca multă din
spate, dar și bucuria unui
proiect finalizat, echipele cu
care am colaborat, oamenii
pe care i-am întâlnit, este
limpede pentru mine că până
la acest moment nu am nimic
de regretat. 

cât efort e necesar pentru
a instrui, promova și re-
cruta noi colegi? Este vârsta
o barieră care contează?

Nu este despre efort, este
despre dorința de a forma
oameni. Și când există dorință
și există sprijin în a-i lăsa să
cerceteze, să vină cu
propuneri și idei, să ducă un
proiect cap-coadă și ulterior
să le fie recunoscute
meritele, colegii cresc. Cresc
frumos. 
Cred cu tărie că acesta este
rolul unui lider: să formeze
oameni și să inspire munca
de echipă și munca în echipă.

din punct de vedere legal,
în unele state există
restricții cu privire la pro-
movarea publică a produ-
selor farmaceutice. Este
România o excepție sau
respectă directivele uE și
normele globale în mate-
rie? se întreabă oamenii
cum stau lucrurile din
punct de vedere juridic...

Există restricții cu privire la
publicitatea produselor
farmaceutice, în acest sens
existând legislație specifică ce
are ca scop: interzicerea
oricărui tip de reclamă sau
promoție pentru
medicamentele RX (care se
eliberează pe bază de
prescripție medicală),
controlul oricărei acțiuni de
promovare către public a
medicamentelor OTC,
controlul materialelor de
promovare a medicamentelor
către profesioniștii din
sănătate. 
Aș saluta chiar rolul tot mai
activ din ultimii ani al
Agenției Naționale a
Medicamentelor și
Dispozitivelor Medicale din
România, care se implică
inclusiv în respectarea

regulilor de promovare a
medicamentelor. 

cum priviți varianta auto -
medicației, atât de dragă
românilor?

Ce să spun, am fost
„automedicată” de bunica
mea, și colegii, și prietenii mă
știu, chiar și cei doctori:
„prescriu medicamente”
familiei și prietenilor.
Asta nu înseamnă că este și
bine, și sănătos. S-a tot
discutat și s-a încercat și
ajustarea legislației astfel
încât să încurajeze medicina
preventivă, nu cea curativă.
Românii încă nu fac analize
de screening și nu conștienti -
zează importanța depistării
precoce a bolilor cronice 

sunt doamnele și domni -
șoarele mai aplicate, mai
atente, mai conștiincioase
în meserie sau acesta este
un șablon mai degrabă
depășit? primează ambiția,
orgoliul sau entuziasmul?
contează genul în profe-
sie?

Nu aș vorbi decât în nume
propriu, în sensul că eu
întâlnesc mai des doamne și
domnișoare dedicate și
implicate și mai puțin domni.
Dar aș menționa, în apărarea
mea, că și domnii din echipa
mea, care au lucrat cu mine,
au fost foarte bine pregătiți și
că nu, nu contează genul în
profesie. Poate ține și de
„chimie”, și de modul de
omogenizare a echipei. Însă
noi nu am spune nicicând
„nu” unui coleg nou în
echipă.
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Forță, curaj, pasiune,
dorință și pricepere de a fi
cel mai bun. acestea sunt
doar câteva dintre calitățile
care vă definesc personali-
tatea. cum este să devii cea
mai bună variantă a ta - po-
trivit expresiei consacrate,
dar atât de adevărată? 

Nu cred că am avut vreodată
un scop în sine să fiu sau să
devin cea mai bună variantă a
mea în orice împrejurare sau
cu orice preț, însă prin
convingerile, valorile și
acțiunile mele, m-am dedicat
să las acel „ceva” în urmă, pe
care generațiile de după mine
să transpună mai departe: o
experiență, o învățătură, o
faptă bună. 
Cred cu tărie că nu poți fi o
variantă mai bună a ta decât
exersând cu tine și explorând
necunoscutul cu pasiune și
curaj. E uneori dificil să ieși
din zona de confort pentru 
a-ți urma dorința de a
cunoaște și a îndrăzni să ceri
mai mult de la tine, însă dacă
nu încerci, rămâi numai cu
presupuneri sau cu percepția
altora despre experiența pe
care puteai să o trăiești chiar
tu. Or, noi suntem aici, pe
Pământ, să creăm, să
înflorim, să oferim și să fim
fericiți. E o stradă

întotdeauna cu dublu sens în
acest dans al vieții și este o
binecuvântare și o datorie să
ne bucurăm pe ambele
sensuri de mers, să nu ne
oprim din a învăța, să
perseverăm și să nu ne
autosabotăm. 

spuneați, de curând, că
sunteți o persoană care
crede cu tărie că oamenii
nu se întâlnesc din întâm-
plare, că acestora li se oferă
șansa de a construi îm-
preună lucruri uimitoare.
cât de importantă este în-
drumarea vocațională? 

În primul rând sunt oamenii:
prieteni, colegi, mentori, sau
simpli trecători, pe care doar
îi intersectăm. Oamenii aduc
valoare prin simpla lor
prezență în viața noastră, iar
când se întâlnesc să lucreze
împreună aduc pasiune,
îndrumare, dar și
competitivitate. Uneori
nedeclarată, dar o simți. 
Ce este cu adevărat frumos la
oamenii care construiesc
împreună lucruri uimitoare
este dorința de a aduce
valoare, rezultate, de a face o
diferență în bine și frumos sau
uneori de a oferi perspectiva
optimistă pentru cei sceptici,
ceea ce e mare lucru. 

Sigur că îndrumarea
vocațională este importantă,
însă ceea ce este esențial, din
punctul meu de vedere, este
faptul că stă în puterea
noastră cum ne clădim
cariera, sau, altfel spus, noi
suntem artizanii propriei
călătorii profesionale, viața ne
oferă rute multiple și
împreună cu oamenii potriviți
te așezi frumos pe direcție. 

Faceți parte din echipa in-
terbrands încă din anul
2008, atunci când ați hotă-
rât că aceasta reprezintă o
oportunitate de a pune în
practică acele cunoștințe
aprofundate în domeniul
juridic, dobândite pe par-
cursul facultății. nu puțin
lucru, în 2012 ați preluat
rolul managerial al depar-
tamentului juridic. au con-
tat valorile și elementele de
leadership acumulate în
toți acești ani în momentul
în care, în 2021, v-ați alătu-
rat echipei juridice a Gru-
pului interbrands Orbico
pentru a conduce zona juri-
dică de drept comercial de-
dicată proiectelor de
dezvoltare ale Grupului? 

La început, este o chestiune
de competență, de
confirmare, adică o nevoie de

a demonstra. După aceea,
odată ce ești „validat”, în mod
natural intervine dorința de
mai mult, de a-ți testa limitele
și, de ce nu, zonele
vulnerabile. 
Învățarea continuă înseamnă
progres, evoluție și este firesc
să îți dorești să fii implicat în
proiecte noi, îndrăznețe și să
te bucuri împreună cu echipa
de rezultatele obținute atât la
nivel local, cât și regional. 
Eu m-am alăturat echipei
juridice a Grupului pentru
proiectele de dezvoltare
strategică a businessului, în
primul rând pentru că mi-am
dorit lumea acesta
efervescentă, dar și pentru că
cineva a văzut potențialul
meu și mi-a oferit
oportunitatea de a-mi
îmbogăți competențele și de a
învăța lucruri noi. 
Pe lângă componenta de
iscusință sau competență,
leadershipul este esențial în
proiectele de dezvoltare, mai
ales unde există un grad
ridicat de complexitate a
proiectului, cu potențial de
impact pentru un număr
mare de persoane sau pentru
o porțiune semnificativă a
businessului din mai multe
țări în care operează Grupul.
Aici este mult despre
responsabilitate, încredere,
asumare și o anumită

Suntem artizanii propriei călătorii profesionale
și viața ne oferă rute multiple, iar împreună cu
oamenii potriviți să ne așezăm frumos pe direcție
Interviu cu AlINA ARSENE - Head of legal, INTERBRANdS oRBICo
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disciplină, dar și despre
energie, viziune și creativitate
- all in one și este cu adevărat
motivant pentru mine să fac
parte din această echipă „de
forță” a Grupului!

ați avut în față numeroase
spețe ce au ținut de fuziuni
și achiziții, dreptul con -
curenței și de proprietate
intelectuală, compliance, li-
tigii etc. ce domeniu v-a
adus cele mai mari satis -
facții, ce arie de practică a
dreptului a vizat?

Fuziunea Interbrands - Orbico
pentru mine a fost o
experiență formatoare. Chiar
în momentul în care eram
convinsă că nu mai surprinde
nimic, a venit această fuziune.
Nu neapărat, ca fuziune
legală, ci de culturi. Practic,
am reușit cu succes să reunim
sub o singură companie
umbrela patru companii
deținute de grupul croat
Orbico în România, companii
cu profil complet diferit una
față de cealaltă, anume:
distribuție de produse de larg
consum - fmcg, produse
profesionale destinate
saloanelor și produse beauty -
parfumerie și machiaj. 
Este minunat să fii implicat și
apoi să urmărești cum toate
aceste componente prind
contur și conduc la
consolidarea organizației în
mod armonios. Și, da,
mărturisesc, această fuziune
mi-a adus o profundă
satisfacție profesională și mi-a
confirmat încă o dată că,
dincolo de profesionalismul
lor, oamenii sunt
extraordinari când își doresc
ceva măreț și se bucură

lucrând împreună să atingă
acest obiectiv. 

Evoluția dumneavoastră
profesională este departe
de a-și stopa avântul.
considerați că noile fron-
tiere ale tehnologiei vor
marca alte noi provocări pe
lista dv. personală de
priorități în carieră? cât de
mult vă ajută soluțiile
emergente iT în munca din
echipă?

Digitalizarea și tot ce
înseamnă tehnologie AI sunt
esențiale în toate activitățile
lumii moderne și cred că
toate businessurile au
îmbrățișat și integrat mult mai
rapid soluțiile digitale în
sistemele lor de operare. În
primul rând, acum este mult
mai facilă procesarea și
accesarea securizată unui
număr mult mai mare de
documente de pe orice
dispozitiv și de oriunde. Sigur
că aceste sisteme digitale au
existat și înainte de 2020, însă

se pare că pandemia a
acționat ca un catalizator care
a condus la acceptarea și
utilizarea lor pe scară largă și
sunt convinsă ca the best is
yet to come! 
Pentru noi, în departamentul
legal, acest proiect aduce
oportunități grozave de
inovare, învățare și
aprofundare în zona digitală
în ceea ce privește aria de
legal marketing, publicitate,
protecția consumatorilor și
piețele digitale, în general. 

ați reușit să aliniați cu suc-
ces „planetele” - job, fami-
lie, pasiuni/dezvoltare per-
sonală?

Cred că este despre echilibru
și cum te simți la finalul zilei.
Iar eu mă simt bine, mă simt
apreciată atât de familie, cât
și la locul de muncă,
îmbrățisez cu emoție
provocările mediului
profesional, oportunitățile de
dezvoltare sunt multiple, am
o echipă minunată și colegi

buni și profesioniști cu care
lucrez cu drag. 
Sigur că nu există un echilibru
perfect între viața
profesională și viața personală
și uneori orele de muncă nu
se sfârșesc la locul de muncă
și devin o parte a vieții
private, însă ceea ce am reușit
în ultimii ani a fost să nu
asfixiez viața personală și
timpul cu familia cu sfera
profesională. 

ați avut un model feminin
care v-a inspirat de-a lungul
timpului?

Cred că am mai spus și cu alte
ocazii, dar de fiecare dată este
o bucurie să îmi reamintesc că
am avut privilegiul să întâlnesc
în călătoria mea profesională
oameni extraordinari, care au
avut multă răbdare cu mine și
de la care am învățat enorm. 
Din punctul meu de vedere,
înainte de a fi un bun consilier
juridic, ai nevoie să înțelegi
cum funcționează businessul
și care sunt așteptările
colegilor din comercial, iar
unul dintre acești profesioniști
care au contribuit la
modelarea mea profesională
încă de la începutul meu în
companie, și față de care am o
apreciere deosebită, este
colega mea Anca Hîrtopeanu,
o minte sclipitoare, un om al
cifrelor și un lider excepțional
atât prin competențe, cât și
prin empatie. Cu alte cuvinte,
Anca este pentru mine un
personaj fascinant,
inspirațional, este practic “un
stil de viață” și îi sunt profund
recunoscătoare că a
împărtășit și cum mine timpul
și înțelepciunea ei, în toți
acești ani și în prezent.
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Vreau să arăt colegilor mai tineri 
cât este de important să faci 
ce îți place, cu pasiune și respect
pentru domeniu și rol
Interviu cu RAlUCA AlExANdRU - legal director, CoCA-ColA HBC RoMÂNIA

În spatele „porților” coca-
cola hbc România, o în-
treagă echipă lucrează de
zor să asigure fluiditate,
stocuri și continuitate…
sună ca un început de po-
veste. ce reprezintă „po-
vestea coca-cola” pentru
Raluca alexandru - legal di-
rector în organizație?

Sunt un „produs” Coca-Cola
HBC. Și mă străduiesc în
fiecare zi să mă ridic la nivelul
celorlalte produse atât de
bine cunoscute și iubite de
mulți. 
Am avut oportunitatea să mă
alătur marii familii Coca-Cola
la începutul anului 2020 și să
învăț de la profesioniști, atât
din România, cât și din cadrul
Grupului Coca-Cola HBC. 
Am privilegiul de a avea
alături o echipă de doamne
extraordinare, care susțin cu
expertiză și pasiune „povestea
Coca-Cola în România”. 
Nu este o misiune ușoară,
existând presiunea constantă
de a ține pasul cu schimbarea
rapidă a mediului global de
afaceri și a celui de
reglementare. Una din
principalele provocări este

identificarea situațiilor 
care s-ar putea transforma 
în riscuri, înainte ca acestea 
să escaladeze.

coca-cola hbc a fost denu-
mită la finalul anului trecut
cea mai sustenabilă com-
panie de băuturi din lume,
conform indexului de sus-
tenabilitate dow jones
(djsi) 2022 - unul dintre in-
dicatorii de referință la
nivel internațional pentru
sustenabilitatea companii-
lor. coca-cola hbc s-a nu-
mărat printre primii trei
performeri, fiind desem-
nată lider în industrie pen-
tru a șasea oară. care au
fost criteriile acestei ierar-
hizări?

Indicele de sustenabilitate
Dow Jones listează companiile
după activitățile și impactul
lor în raport cu criteriile ESG și
este unul dintre cele mai
recunoscute repere de
sustenabilitate externe. Acest
clasament este generat de un
scor care analizează politicile
economice și de guvernare,
de mediu și sociale, procesele
și performanța din anul

precedent. Oferă investitorilor
cunoștințe despre
performanța de
sustenabilitate a unei
companii și este un punct de
referință atunci când o
companie este comparată cu
alți jucători din industrie.
La nivel local, Coca-Cola HBC
România este permanent în
topul celor mai sustenabile și
transparente companii -
Corporate Sustainability &
Transparency Index, realizat
de firma de consultanță The
Azores, începând cu 2016.

susținerea juridică a tutu-
ror demersurilor firmei, re-
prezentarea sa în toate
situațiile care apar, consi-
lierea top-managementului
și coordonarea echipei de
juriști reprezintă, cu
siguranță, obiectivele prin-
cipale pe care vi l-ați asu-
mat, firesc, într-o companie
care activează în România
de atât timp. cum ați reușit
să echilibrați lucrurile? ați
făcut schimbări în stilul de
lucru al departamentului? 

Echipa juridică beneficiază de
încrederea colegilor din

celelalte departamente și
acest lucru este foarte
important. Cultura noastră
organizațională se bazează pe
comunicare deschisă,
colaborare, grijă față de
colegi, înțelegerea nevoilor
lor, oferirea și primirea de
feedback constructiv. Astfel,
rolul meu este să amplific
aceste comportamente.
Suntem o echipă stabilă și
deschisă la provocări,
proactivă, cu o mentalitate
inovatoare și mereu cu
zâmbetul pe buze.

când v-ați alăturat echipei
coca-cola v-ați propus de la
început o misiune anume, o
listă de priorități? care a
fost aceea și, de fapt, cum
v-ați integrat? V-a fost
greu, ca femeie, să vă
aliniați provocărilor?

În Coca-Cola HBC, ne
mândrim cu existența unui
mediu de lucru caracterizat
de egalitatea de șanse, fără
discriminare sau hărțuire. Mai
mult, dezvoltarea
profesională a femeilor este
un obiectiv foarte important,
urmărindu-se atingerea unui
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procent de 50% din pozițiile
manageriale, la nivel de grup,
ocupate de femei, până în
2025. 
În echipa din România
suntem deja foarte aproape
de îndeplinirea sa. Astfel, nu
mi-a fost deloc greu în
această călătorie. Am primit
întotdeauna sprijin și am fost
și sunt încurajată să îmi pun
ideile în aplicare. 

Retenția angajaților repre-
zintă de ceva timp provoca-
rea supremă, atunci când
se vorbește despre compa-
nii și destinul lor. cât de
mult contează, în ceea ce
faceți, consilierea colegilor,
îndrumarea pentru confor-
marea acestora la norme și
regulamente? 

A fi cea mai sustenabilă
companie de băuturi din lume
implică un cadru solid de
guvernanță și conformitate.
Compania noastră derulează
și implementează programe
complexe de conformitate,
prin care ne asigurăm că
valorile și politicile noastre
sunt cunoscute și aplicate de

toți angajații în activitatea
zilnică. La baza acestor
programe de conformitate stă
Codul de conduită în afaceri
(Code of Business Conduct). 
La Coca-Cola HBC România,
ne-am asumat angajamentul
ferm de a ne desfășura
întreaga activitate cu
integritate și respect față de
societate și mediu. De aceea,
Codul de conduită în afaceri
stabilește angajamentul
companiei pentru derularea
activității noastre în
concordanță cu valorile care
stau la baza companiei, dar și
toate legile aplicabile,
regulamentele și standardele
din industrie care au rolul de
a ghida toți angajații,
indiferent de nivelul de
management, spre un
comportament etic. 
Acesta detaliază principiile ce
trebuie urmate cu strictețe în
activitatea de zi cu zi,
ilustrând totodată
consecințele nerespectării
regulamentului. Toți angajații,
managerii, membrii
Comitetului Operațional și
Directorii companiei au
obligația de a respecta
prevederile Codului, de a se
informa cu privire la acestea,
de a participa la instruirile
periodice și de a adresa
întrebări, în cazul în care au
nevoie de clarificări, ofițerului
responsabil de etică și
conformitate, respectiv mie.

cum a afectat criza generală
(inflație galopantă, conflict
armat la graniță, secetă,
probleme legate de energie)
activitatea coca-cola în ulti-
mele 15 luni în România?
ați resimțit probleme și din
perspectivă juridică?

Pe fondul crizei menționate,
dinamica volumelor de
vânzări a fost bineînțeles
influențată. De asemenea, 
ne-am confruntat cu un deficit
pe parte de materii prime
pentru ambalaje și deficiențe
pe lanțul de transport al
acestora ca urmare a costului
mare plătit pentru
combustibili. Din perspectivă
juridică, aceste situații s-au
transpus în creșterea
solicitărilor de asistență, fiind
foarte diverse și cu un grad
mare de noutate. 

cât de mult a contat
experiența pe care ați acu-
mulat-o de-a lungul timpu-
lui, până la postul pe care îl
dețineți acum? ce există în
spatele cortinei în ceea ce
privește destinul dumnea-
voastră profesional? ați
făcut, în meserie, ce v-a plă-
cut sau ce a trebuit? până la
ce cote vizați suișul în ca-
riera dv. profesională?

Experiența este esențială în
orice domeniu, iar provocările
întâlnite pe parcursul carierei
te pregătesc pentru orice
nouă etapă a călătoriei
profesionale. În cazul meu,
experiența acumulată în retail
a constituit fundația solidă pe
care am început să
construiesc în FMCG.
În spatele cortinei sunt
oamenii pe care i-am întâlnit
în drumul meu profesional,
mentori, lideri adevărați sau
doar șefi, colegii de birou sau
de profesie. Am învățat de la
fiecare și fiecare a contribuit
la profesionistul care sunt azi. 
Îmi place foarte mult
meseria mea și tot ce îmi
doresc este să pot arăta și

altor generații, colegilor 
mai tineri, cât de important
este să faci ce îți place, cu
pasiune și respect 
pentru domeniu și rol.
Până la ce cote? 
The sky is the limit!

În toamna acestui an, în no-
iembrie, intră în vigoare 
sistemul de Garanție-Retur -
nare, cea mai importantă
„mișcare” cu caracter ecolo-
gic din ultimii 33 de ani din
România. cât de mult v-a în-
cărcat agenda acest proiect?
ce șanse de reușită vedeți
pentru o implementare de o
asemenea anvergură națio -
nală?

Într-adevăr, Sistemul de
Garanție-Returnare reprezintă
cel mai important proiect de
economie circulară pe care
România îl va implementa, iar
miza este foarte mare pentru
toți actorii implicați, de fapt,
pentru noi toți. Presupune o
foarte mare complexitate
logistică, financiară și juridică.
În consecință, avem resurse
dedicate acestui proiect,
pentru a ne asigura că
implementăm cele mai
potrivite soluții juridice pentru
adaptarea cu succes a
activității companiei. 
În calitate de lider al industriei
locale de băuturi, ne-am
implicat de la bun început în
eforturile industriei de a
dezvolta acest sistem, ținând
cont de particularitățile
României și de modelele care
și-au demonstrat eficiența în
alte țări din Europa. Suntem
încrezători că vom avea un
sistem complet funcțional din
prima zi de operaționalizare,
pe tot teritoriul țării.
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ne bucurăm deschis să dia-
logăm din nou dv. în noua
ediție lady lawyer! dacă
vorbim despre grupul pe
care îl reprezentați, ar fi de
folos ca de această dată să
înțelegem mai bine ce în-
seamnă E-inFRa? cum este
organizat acest holding, cui
vă adresați?

Cu peste 26 de ani de
experiență, Grupul E-INFRA
este lider de piață în servicii
integrate pentru proiecte de
infrastructură în România. Cu
resursele și capacitățile
combinate ale companiilor
din cadrul grupului, E-INFRA
acționează ca antreprenor
general, cu o înaltă expertiză
în producția de energie
curată, operarea și integrarea
infrastructurii energetice,
construcții civile, dar și în
integrarea și operarea
infrastructurii de
telecomunicații. 
În prezent, Grupul E-INFRA își
concentrează resursele în
sectorul investițiilor, mai ales
în aria investițiilor în energia
verde, un subiect de mare
interes atât pentru România,
cât și la nivel mondial, în
special din perspectiva
angajamentului țării noastre
de a renunța la energia

produsă din combustibili fosili
până în 2030. În acest
context, E-INFRA își
direcționează investițiile în
dezvoltarea parcurilor
fotovoltaice, în
implementarea de noi
metode de producție de
energie, precum energia din
hidroliza hidrogenului și
energia nucleară, un proiect
de importanță majoră pentru
România și regiune fiind
proiectul dezvoltat în
parteneriat cu
Nuclearelectrica în cadrul
societății RoPower Nuclear
pentru instalarea la Doicești a

primei centrale nucleare
modulare de mici dimensiuni
NuScale în Europa, pentru
dezvoltarea căreia
președintele Statelor Unite a
anunțat recent sprijin de
peste 4 miliarde de dolari.. 
Concomitent cu investițiile ce
țin de diversificarea surselor
de energie folosite în
România, Grupul E-INFRA
investește și în dezvoltarea
infrastructurii, atât pe partea
de infrastructură civilă, cât și
din perspectiva infrastructurii
energetice. În 2023 Grupul 
E-INFRA plănuiește să
investească peste 100 de

milioane de euro, cea mai
mare pondere fiind
direcționată către producția
de energie electrică din surse
regenerabile. 
Grupul E-INFRA s-a dezvoltat
constant și numără astăzi
peste 950 de angajați, cu
peste 450 de milioane de
euro în venituri consolidate
pentru 2022.
Din grupul E-INFRA fac parte
în prezent 14 companii active
în domeniul infrastructurii
critice. Principalele companii
din grup includ: nova power
and Gas, producător de
energie electrică, furnizor de

Mă caracterizează o dorință nestăvilită
de a construi și de a lăsa în urmă
lucruri care contează
Interviu cu AdINA CAlFA, group general Counsel, E-INFRA
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energie electrică și gaze
naturale, operator de
distribuție a gazelor naturale,
Electrogrup, antreprenor EPC
în infrastructură critică pentru
energie/energie regenerabilă,
construcții, proiecte de
telecomunicații, direct One,
operator infrastructură fibră
optică și servicii de transport
de date, netcity, operator
infrastructură de telecomu -
nicații subterane cu fibră
optică din București, wEsEE,
servicii la cheie și întreținere
pentru parcuri eoliene. 

de-a lungul carierei, ați
funcționat notabil în mai
multe „tabere”, ca avocat
senior în echipa biroului din
România cMs cameron Mc
Kenna, dar și ca legal direc-
tor al upc România. unde 
v-a fost mai bine ca pro -
fe sionist și de ce?

Într-adevăr, de-a lungul celor
20 de ani de carieră am
îmbrăcat deopotrivă haina de
consultant în cadrul uneia din
cele mai importante case de
avocatură atât în plan local,
cât și internațional, cât și
haina de client, ca director
juridic în cadrul unor mari
companii. 
Mi-e greu să spun unde mi-a
fost mai bine ca profesionist,
pentru că păstrez un loc
special pentru fiecare echipă
în care am lucrat. Schimbările
pe care le-am făcut de-a
lungul timpului au venit
natural și la momentul
potrivit, pornind de la nevoia
de a construi mereu și de a-mi
lăsa amprenta în mediul în
care mă regăsesc la acel
moment.
Deși nu cred că putem vorbi

de o singură sau cea mai bună
abordare, mă consider
norocoasă că am avut ocazia
ca la început de drum să trec
prin școala consultanței de
top, cu acces la tranzacții
importante și colegi cu
experiență și expertiză
internațională semnificativă. 
Uitându-mă în urmă,
structural, cei 10 ani de
consultanță de business cu
focus pe tranzacții se văd clar
ca o fundație solidă pentru
ceea ce a urmat din
momentul intrării mele în
zona de in-house, unde am
crescut, m-am maturizat
profesional și mi-am lărgit
zona de interes. Având un
apetit ridicat pentru zona de
business și întâlnind un mediu
propice pentru dezvoltare, pe
lângă coordonarea echipei
juridice a Grupului nostru, am
acceptat noi provocări. Astfel,
începând din 2021 am intrat
în zona de conducere și
administrare a două dintre
companiile din Grupul E-
INFRA, Netcity Telecom și
Nova Power Solar 50,
societăți de proiect din zona
infrastructurii de
telecomunicații, respectiv
infrastructurii energetice, care
contribuie semnificativ la
bunăstarea comunităților
locale.

cum „respiră” o doamnă în
spațiul tehnic, dominat ex-
clusiv de rețele de fibră op-
tică și energie electrică,
conducte de petrol, gaze na-
turale și apă curentă?

Pragmatismul și „realitatea
palpabilă” a zonei tehnice se
mulează perfect pe modul
meu de a aborda

problematicile de zi cu zi. 
Ca jurist și om de business,
apreciez gândirea structurată
și înclinată spre găsirea celei
mai potrivite soluții, lucru pe
care îl promovez constant și în
cadrul echipelor pe care le
coordonez. 
Găsesc foarte incitantă
interacțiunea și lucrul în
echipă cu profesioniști din
domeniul tehnic, din
experiența de până acum,
mărturisesc, unele din cele
mai interesante și out of the
box soluții au venit tocmai în
urma multor dezbateri și
sesiuni de brainstorming 
cu aceștia.

Fără precauții informale:
este de ajutor pentru
organizație să fie reprezen-
tată juridic de o femeie fru-
moasă? sau acest detaliu nu
contează?

Cu toții căutăm esteticul în
jurul nostru ca plus adus
calității, face parte din viața
noastră de zi cu zi și este
integrat din ce în ce mai mult
în orice domeniu.
Ne dorim o viață de calitate
într-un oraș cât mai frumos, o
casă trainică, dar și frumoasă,
tindem constant să fim cât
mai îngrijiți în exprimare,
tehnologia cea mai de succes
are și cel mai apreciat design,
iar lista poate continua fără a
ne opri prea curând.
Juristul trebuie să inspire
încredere clientului său,
indiferent că vorbim despre
consultanță ori de zona 
in-house, iar în ce mă
privește, țin foarte mult ca
echipa mea să fie nu numai
bine pregătită tehnic, ci și
impecabilă în modul în care se

prezintă. Atenția la toate
detaliile este o carte de vizită. 
Așadar esteticul este un
detaliu care poate completa
un produs de succes.

ați ales calea unui alergător
de cursă lungă înțelept, ce
răspunde, conceptual, aser-
tiv și cu acel hunger for
knowledge pe care și l-ar
dori oricine. sunteți adesea
menționată drept unul din-
tre cei mai influenți legal
Manageri din România și un
profesionist cu recunoaș -
tere internațională în The
legal 500 Gc powerlist, lista
celor mai reputați General
counsels din Europa cen-
trală și de Est. care este
forța motrice care v-a păs-
trat constant pe acest drum
profesional? 

Cum spuneam și cu alte
ocazii, constanța și, de fapt,
ingredientul care nu poate
lipsi pentru succes, este
dorința permanentă de a
cunoaște și de a aduce mereu
un plus de valoare.
Încă de la o vârstă fragedă 
mi-am dorit să am o carieră
de succes, să construiesc și să
las în urmă lucruri care
contează pentru societatea în
care trăiesc. Acest foc se
păstrează și e încă mai viu în
prezent. Sunt într-o
permanentă mișcare și încerc
să nu ratez nicio ocazie de a
mă implica cât mai mult în
proiecte care schimbă în bine
viața unor comunități cât mai
largi. Un exemplu recent îl
reprezintă două dintre
proiectele în care sunt în
prezent activ implicată, mai
exact proiectul de amplasare
a primelor reactoare
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modulare de mici dimensiuni
NuScale la Doicești și cel de
întărire a rețelei de transport a
energiei din România au
potențialul de a face istorie și
de a propulsa România ca lider
și hub energetic în regiune.
Într-o exprimare cât mai
plastică, aș face paralela cu o
apă curgătoare care se
îmbogățește continuu pe
parcursul său din și cu tot ce
întâlnește în cale. 

În tot acest iureș care fră-
mântă omenirea, care cre -
deți că sunt principalele
abilități și aptitudini ale ju-
ristului in-house de secol al
XXi-lea? ce abilități și apti-
tudini considerați a fi indis-
pensabile pentru o bună
performanță în profesie?

Perioada în care trăim și
viteza cu care se derulează
totul în jur ne obligă să ne
reinventăm fără oprire, nu
numai pentru a asigura
supraviețuirea profesiei, ci și
pentru a rămâne relevanți ca
profesioniști. 
O concurență cu inteligența
artificială nu cred că este
realistă sau o abordare de
luat în calcul, ci mai degrabă
trebuie să ne dezvoltăm și să
ne rafinăm aptitudini
complementare. Partea pur
tehnică a profesiei noastre
este doar unul din
ingredientele necesare, iar IA
este o unealtă în mânuirea
căreia trebuie să ne
perfecționăm. 
Profilul juristului din și de
viitor se conturează din ce în
ce mai mult înspre zona de
business complexă, îl văd mai
degrabă ca un excelent om de
afaceri, cu bune calități de

comunicare și background
tehnic juridic solid.
De fapt, comunitatea de
juriști din care pot spune cu
mare mândrie că fac parte,
este deja pe acest drum
transformațional,
problematica ridicată de dv.
fiind în prim-planul discuțiilor
care ne animă în prezent.
Observ tot mai mulți colegi
de breaslă care au roluri
complexe în cadrul
organizațiilor din care fac
parte, sunt lideri de succes
care se remarcă și care
schimbă, as we speak, fața
profesiei noastre. 
Unul din proiectele la care
lucrăm în prezent și pe care îl
vom anunța cât de curând,
adresează printre altele,
exact această realitate, atât
din perspectiva juriștilor, cât
și din cea a mediului de
business. 

Toți angajații din privat, de
la rădăcină și până la top
management, au obiective
clare, cunoscutul „target”,
ținta stabilită pentru
performanță. În ce măsură
privește îndeplinirea obiec-
tivelor grupului un departa-
ment juridic? ce „target”
aveți - lunar, trimestrial, se-
mestrial sau anual?

Fără un scop clar și bine
înțeles de toți cei din echipă
nu putem vorbi de
performanță, desigur, iar
departamentul pe care îl
coordonez nu face excepție.
Pe lângă obiectivele de
companie la care suntem
aliniați, specific, echipa
juridică și-a asumat
îndeplinirea unor obiective
strategice, măsurabile nu

doar la final de an, ci și pe
parcurs. 
Pentru eficientizarea
activității de suport, spre
exemplu, ca obiectiv general,
avem o serie de targeturi „de
etapă”, pe care le urmărim
lunar și trimestrial. țin mult la
reevaluarea constantă a
obiectivelor pe care ni le
asumăm, pentru a ne asigura
că livrăm un rezultat relevant
la final de zi.
Odată cu creșterea
considerabilă a Grupului
nostru, ne-am ajustat modul
de îndeplinire a obiectivului
deservirii clientului intern.
Funcționăm în prezent ca o
casă de avocatură specializată
și dedicată exclusiv E-INFRA,
iar rezultatele schimbării de
paradigmă sunt deja
palpabile.

Femeia-lider a timpurilor
de azi este cea care poartă
amprenta istorică a afirmă-
rii de sine. cu siguranță, vi
s-a spus că sunteți o femeie
puternică. cum credeți că

decurge, din punct de ve-
dere evolutiv, misiunea
unei femei puternice, în
lumea de azi? 

E o întrebare foarte
interesantă. 
Misiunea unei femei de succes
evoluează constant și poate
varia în funcție de obiectivele,
valorile și viziunea ei. Dacă în
trecut, accentul cădea în
principal pe obținerea
succesului în business și
financiar, în prezent consider
că este important să avem în
prim-plan utilizarea resurselor
noastre pentru a aduce un
impact pozitiv asupra
societății din care facem
parte. 
Odată cu consolidarea poziției
în mediul de business,
consider că e de datoria
noastră să ne folosim
platformele pentru a milita
pentru schimbarea socială,
pentru a sprijini femeile în
afaceri, dar și pentru a aborda
provocările globale la scara
proprie, astfel încât să facem
diferența.
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În cei peste 15 ani de activi-
tate în domeniul juridic, ați
acumulat o experiență im-
presionantă, atât în dome-
niile de practică privată, cât
și în consilierea juridică in-
ternă. cum anume v-a
reușit această combinație
complexă: drept și manage-
ment? 

Teleperformance România
mi-a oferit posibilitatea de a
practica dreptul in-house, iar
decizia de a accepta această
provocare a fost influențată
deopotrivă de diversitatea
spețelor în care era angajată
echipa locală, expunerea
internațională a firmei,
stabilitatea multor membri
din companie și, nu în ultimul
rând, de posibilitatea de a-mi
dezvolta abilitățile de
mentor. 
În ceea ce privește avantajele
combinației drept -
management, aș menționa
faptul că dreptul și
managementul sunt două
domenii distincte, dar care se
intersectează în multe
moduri. Dreptul se referă la
sistemul de legi și reguli care
reglementează
comportamentul oamenilor
în societate, în timp ce

managementul se referă la
administrarea și conducerea
unui/unei departament/
organizații în vederea
îndeplinirii obiectivelor sale.
Iar o combinație a celor două
domenii consider că este
foarte utilă în contextul
mediului de afaceri, dar și în
domeniul serviciilor juridice. 

În cadrul companiei globale
cu origini franceze de servicii
de afaceri digitale, Teleper-
formance Group, în cadrul
căreia îndepliniți funcția de
chief legal Officer pentru
România toată echipa
acționează la unison, chiar și
în perioade de manage-
ment dificil, de criză, cum a
fost perioada pandemiei.
cât de mult contează pute-
rea de adaptare, empatia,
cunoștințele acumulate?

Mă bucur de faptul că
reușesc, în acest moment, să
folosesc toate cunoștințele și
experiența dobândite până în
prezent, din ambele arii de
studii, pentru a putea găsi
soluții în proiectele diverse pe
care le gestionez și apreciez
că am ocazia de a lucra cu
oameni la fel de pasionați ca
și mine. 

La fel ca până acum, în
prezent și pe viitor îmi doresc
să învăț cât mai mult și cât
mai multe, să mă perfecționez
în ariile de practică în care
activez, să pot să le ofer în
continuare clienților
demersuri procedurale care
să îi ajute în desfășurarea
activității, dar care să le ofere
și confort, și încredere în
exercitarea drepturilor
acestora. 
Puterea de adaptare, empatia
și cunoștințele acumulate
într-o companie
multinațională sunt extrem de
importante într-o industrie
globalizată, cum este cea din

care fac parte. Puterea de
adaptare este vitală, deoarece
companiile de asemenea
întindere operează într-un
mediu foarte complex și
dinamic. În acest mediu, este
important să poți să te
adaptezi rapid la schimbările
în tendințe sau la cerințele
clienților. Angajații care sunt
capabili să se conformeze
rapid și să găsească soluții
creative pentru problemele
întâlnite pot fi deosebit de
valoroși. Empatia este, de
asemenea, importantă,
deoarece adesea operează în
medii culturale diverse și
trebuie să aibă o înțelegere

Înclinația mea pentru 
dreptate, echitate și echilibru 
s-a manifestat din adolescență!
Interviu cu lAURA RUdNyANSzky - 
Chief legal officer și Privacy and Regulatory Compliance officer, TElEPERFoRMANCE RoMÂNIA
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profundă a diferitelor culturi
și a modului în care pot afecta
afacerile. 

dețineți titluri academice
precum ll. b în drept, ll. b
în Management, ll.M drept
internațional privat. au con-
stituit aceste titluri un scop
în viață sau sunt o urmare fi-
rească a evoluției dumnea-
voastră profesionale, cu un
parcurs special? 

Încerc să privesc în urmă, să
determin momentul în care
am ales o carieră în Drept și
nu cred că pot să aleg unul
clar. Decizia de a urma
cursurile Facultății de Drept
am luat-o undeva prin liceu,
dacă îmi amintesc bine, dar în
fapt înclinația către lupta mea
pentru dreptate, echitate și
echilibru a început mult
înainte. 
Tatăl meu a fost persoana
care mi-a transmis această
pasiune pentru dreptate,
admirându-l mereu pentru
pasiunea și devotamentul cu
care a profesat în cariera
aleasă, o carieră militară de
peste 40 de ani. După primul
examen de licență, am decis
că nu pot lăsa deoparte visul
meu de a deveni jurist.   

ce presupune o certificare
pentru parcurgerea unui
curs de contracte de la har-
vard law school (Marea bri-
tanie), cum e în cazul dv.? 

În general, o certificare
pentru parcurgerea unui
oricărui curs de la Harvard
Law School implică absolvirea
cu succes a programului de
studiu, care poate fi livrat în

diferite formate, cum ar fi
învățarea online sau într-un
mediu de clasă tradițională;
eu am ales varianta online. 
Pentru a obține o astfel de
certificare în contracte de la
Harvard Law School, a trebuit
să urmez un program de
studii care a acoperit subiecte
precum fundamentul
dreptului contractelor, tipuri
de contracte, negocierea și
executarea contractelor,
soluționarea conflictelor și
alte subiecte relevante. 
În timpul programului, a
trebuit să demonstrez o
înțelegere profundă a
subiectelor acoperite și să
reușesc să aplic cunoștințele
dobândite într-un mod
practic. M-a ajutat mult în
aprofundarea sferei cu privire
la negocierea contractelor, cât
și la nevoia de a livra opinii și
soluții juridice cât se poate de
complexe și pliate pe tipul de
business al companiei. 

cât de mult contează, în
momentul de față, rolul fe-
meilor în domeniul juridic?
câștigă acestea printr-un
plus de persuasiune, deli -
catețe, elocință sau dimpo-
trivă, printr-o judecată
lucidă, rece, analitică, uneori
necruțătoare?  

Se presupune că domnii
avocați sunt mai raționali,
analitici ori individualiști, pe
când doamnele avocat au de
partea lor atuuri precum
empatia și comunicarea,
pragmatisul, răbdarea și lucrul
mai eficient în echipă. Cert
este că femeile ocupă un rol
important, atât din punct de
vedere numeric, cât și al
gradului de responsabilitate.

În ultima perioadă, mai ales în
ultima decadă, se poate
observa o creștere
semnificativă a numărului de
doamne care se află în poziții
de conducere în numeroase
industrii, nu doar în domeniul
juridic. Se remarcă doamne
lider în funcții politice,
manageri de companii
multinaționale, administratori
de fonduri cu capital privat,
in-house counsels ori chiar
antreprenoare care dovedesc
în fiecare zi că dispun de
abilități de leadership de
excepție, fapt care le susține
succesul în fiecare zi și le
ajută să fie productive și
eficiente.

sunteți și un mediator acre-
ditat din anul 2013 în orice
tip de dispută (limbile en-
gleză și spaniolă). de ce se
vorbește atât de puțin des-
pre mediere și mediatori în
România? 

Medierea este o practică
relativ nouă în România,
comparativ cu alte țări, cum
ar fi Statele Unite ale Americii
sau Regatul Unit, fiind
introdusă în țara noastră în
anul 2006, prin Legea nr.
192/2006 și, de atunci,
practica de mediere a fost
implementată treptat în
sistemul de justiție.
Există o anumită rezistență
din partea unor părți
implicate într-un conflict de a
apela la mediere, deoarece
aceasta implică un proces de
negociere și colaborare, care
poate fi perceput ca o
pierdere de timp sau ca o
slăbiciune.
Mai mult, în ciuda faptului că
medierea poate fi o

alternativă mai rapidă 
și mai puțin costisitoare la
soluționarea litigiilor în
instanță, mulți oameni nu
sunt conștienți de beneficiile
medierii și ale modului în care
aceasta poate ajuta la
rezolvarea conflictelor.
În plus, promovarea medierii
și a mediatoarelor nu a fost o
prioritate pentru guvernul
român în ultimii ani, iar unele
aspecte ale legii privind
medierea au fost criticate,
fiind insuficient dezvoltate
sau aplicate în mod
corespunzător.

ați acumulat experiență
atât în gestionarea proble-
melor juridice în sectorul te-
lecom sau al tehnologiilor
emergente. cum ați reușit
să legați toate aceste dome-
nii disjuncte, ce ați putut ex-
trage ca plusvaloare, desco -
perindu-le pe fiecare?

Experiența mea în diferite
domenii m-a ajutat să înțeleg
importanța unor abilități și
competențe transversale,
precum capacitatea de a
comunica eficient, de a
negocia și de a colabora cu
oameni din diferite medii și
culturi, de a gestiona proiecte
complexe și de a găsi soluții
creative la problemele
întâlnite. Legând toate aceste
domenii, am descoperit că
există multe elemente
comune între ele, cum ar fi
nevoia de a avea o înțelegere
profundă a tehnologiei și a
mediului de afaceri în care
aceasta este utilizată, precum
și nevoia de a avea o
perspectivă holistică și
strategică asupra problemei 
la îndemână.
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La 27 aprilie 1867 se năștea
Sarmiza Bilcescu, cea care
avea să devină prima femeie
avocat din Europa şi prima
din lume cu un doctorat în
Drept. Era o profesie, la acel
moment, rezervată exclusiv
bărbaţilor. În copilărie tatăl
o numea „băiatul meu”,
pentru că se comporta ca
un băiat.
Până la vârsta de 7 ani a
studiat acasă cu dascălul
Păun, iar apoi a frecventat
cursurile Colegiului „Sf.
Sava” din Capitală. În 1884
ia bacalaureatul, apoi, după
ce şi-a dorit să acceadă la
cursurile Facultăţii de Litere
de la Paris, se decide să se
înscrie la cursurile Facultăţii
de Drept de la Sorbona.

Portarul de la Sorbona 
i-a interzis accesul 
în facultate
Era prima fată care participa
la cursurile cu profil juridic,
spre admiraţia colegilor ei
băieţi, însă un lucru care nu
a fost văzut cu ochi buni de
profesorii de la Sorbona. Ba
chiar, la unul dintre primele
cursuri, Sarmiza a fost pur şi
simplu dată afară de
profesorul Paul Sonday, care
a zbierat: „Fără femei!…

Ştiinţa se face între
bărbaţi!”. Apoi, după câteva
luni de cursuri, portarul
facultăţii i-a interzis accesul
în facultate.
După primul an de studii,
profesorul de Drept Civil
Colmet De Santerre își
schimbă atitudinea: le
mulţumeşte studenților că
au acceptat-o printre ei pe
Sarmiza. 
Susţinută de familie, şi-a
luat toate examenele cu
brio, obţinând, în 1887,
licenţa în ştiinţe juridice. La
momentul respectiv, deşi
71% dintre studentele din
Franţa erau străine, Bilcescu
devenea prima femeie din

Europa care-şi obţinea
doctoratul în Drept, cu doi
ani înaintea franţuzoaicei
Jeanne Chauvin, cu teza „De
la condition légale de la
mère” („Despre condiţia
legală a mamei”). În 1890
înainta o cerere către Baroul
Ilfov, cel care, la vremea
respectivă, includea şi
Bucureştiul: în vârstă de
doar 23 de ani, Sarmiza
solicita să fie înscrisă ca
avocat. Până la acel
moment nu exista în nicio
ţară din Europa vreo femeie
avocat. 

o situație inedită
Consiliul avocaţilor, condus
de Take Ionescu, se
confrunta astfel cu o situație
inedită. Pentru a primi o
femeie, Consiliul trebuia să
reformuleze sau să
interpreteze mai multe legi,
care nu dădeau nicio şansă
unei viitoare femei avocat,
dar să desființeze și o
cutumă impregnată în
mentalul societății. În
motivarea deciziei de la
momentul respectiv,
avocaţii bucureşteni
înlăturau vechile legi,
considerându-le „căzute în
desuetudine”,

restrângându-se la
interpretarea legilor
burgheze, introduse după
1866. Cum niciun text de
lege nu condiţiona
apartenenţa la sexul
masculin, avocaţii trăgeau
concluzia următoare, la
finalul dezbaterilor:„Nu este
cu putinţă de a împiedica
petiţionara de a fi înscrisă ca
avocat”.
Sarmiza Bilcescu devenea
astfel prima femeie avocat
din Europa. Deşi nu a
profesat niciodată,
preferând să devină membră
fondatoare a Societăţii
Domnişoarelor, una din
primele asociaţii feministe
din România, ea devenea un
model pentru femeile de
pretutindeni şi un exemplu
despre legi, cutume și
mentalități, vechi de secole,
care pot fi transformate.
În vara anului 1935, Sarmiza
se retrage la ţară, la
Româneşti, și este vizitată
de Regina Maria. La puţin
timp după aceea moare, la
26 august 1935, iar cea
supranumită „mama celor
necăjiţi şi lipsiţi, sprijinul
studenţimii” va fi
înmormântată în costum
naţional.

Primele doamne jurist din România
au deschis orizonturile
Se știe ori nu, România a dat Europei prima femeie avocat. Sarmiza Bilcescu devenea în 1890 prima femeie avocat 
din Europa şi prima din lume cu un doctorat în drept. yolanda Eminescu a fost numită în anul 1945 ca judecător, 
făcând parte din prima generație de femei judecător din România. 
Ca precursoare ale domeniului de pe Bătrânul Continent, acestea au avut un cuvânt important de spus și au impus
statutul de profesioniste în drept. Vorbim despre femei alese, cu un destin aparte pe drumul dreptății. 
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Ella Negruzzi a rămas în istorie prin ideile sale democrate și lupta pentru acordarea
drepturilor integrale ale femeilor din toate clasele sociale. Jurist de renume, a fost și prima
femeie cu drept de avocat pledant din România admisă în Baroul român. 
Ella Negruzzi s-a născut la 11 septembrie 1876, în satul Hermeziu, comuna Trifești, județul
Iași, într-o familie numeroasă, fiind fiica scriitorului și omului politic ieșean Leon Negruzzi,
nepoata cărturarului Costache Negruzzi și a lui Iacob Negruzzi, profesor la Universitatea
din Iaşi şi preşedinte al Academiei Române. 
A studiat la Şcoala Secundară de Fete „Oltea Doamna” din Iași. Animată de dorința de a
lupta pentru emanciparea femeii, se înscrie la cursurile Universității din Iași, specializarea
Drept, Filosofie și Istorie, absolvind în anul 1913. În același an solicită să fie admisă în
baroul de Iași.
Cererea i-a fost refuzată pe motiv că, fiind femeie, nu avea drept de vot, deci nu putea nici
să profeseze în calitate de avocat. Decizia baroului a născut polemici aprinse în societate,
părerile fiind împărțite. Ella Negruzzi nu a renunțat după primul răspuns negativ și a trimis
alte două cereri. Pentru fiecare răspuns negativ primit a luptat cu sistemul tot pe cale
legislativă, reușind să-l învingă cu propriile arme. 
A urmat un lung șir de procese cu Baroul Iași, care au durat șase ani. În anul 1919 a câștigat dreptul de a pleda în instanță
alături de bărbați, prima dată în Baroul Covurlui-Galați și ulterior în Baroul din București-Ilfov, devenind prima femeie
avocat din România și din sud-estul Europei. În anul 1920 depune jurământul pentru definitivarea în barou.
A fost căsătorită cu George Beldiman (1879-1917), fiu al omului politic George Beldiman și al Luciei Kogălniceanu. 
Ella Negruzzi s-a implicat și în viața politică, ea fiind membră a Partidului Național Țărănesc - în această calitate, a
candidat la alegerile municipale, comunale și județene din 1930. S-a stins din viață la 18 decembrie 1948.

Ella Negruzzi - prima femeie cu drept de avocat pledant din România admisă în Baroul român

Primele femei judecător din România depuneau jurământul la 18 februarie 1945, 
iar câteva crâmpeie din discursul vizionar rostit de ministrul justiției din acea vreme sună
revelator: „Una din revendicările de bază ale democrației consecvente a rămas până în ziua
de astăzi asigurarea deplinei egalități… între femei și bărbați. Este o revendicare de bază,
pentru că nu se poate crea un regim democratic, sincer și real, fără atragerea masivă și
fără rezervă a elementului feminin în toate domeniile vieții publice, pe o treaptă egală de
prețuire. Deschizând elementelor feminine calea magistraturii, rupând încă o barieră care
le era pusă în cale, am acționat pe planul luptei pentru democratizarea României… A înfiera
sau chiar combate prejudecățile cu care încearcă să se justifice menținerea femeii în viață
noastră publică într-un regim de inferioritate, mi se pare un lucru zadarnic…”.
Yolanda Eminescu, Sanda Rosetti și Steliana Popescu - acestea sunt primele femei judecător
din România. 
Yolanda Eminescu (1921-1998) constituie o personalitate aparte: jurist, doctor laureat al
Facultății de Drept în 1948, cel mai mare specialist român în dreptul proprietății
intelectuale, judecător din 1945, fiind în prima generație de femei judecător din România. 
A fost fata colonelului Gheorghe Eminescu (1895-1988), autorul unei monografii a

împăratului Napoleon Bonaparte. A urmat studii liceale la Brăila și apoi cursurile Facultății de Drept din București 
(1939-1943).
După absolvirea facultății, a lucrat ca avocat stagiar la Baroul Ilfov (1943-1945), apoi, prin decretul regal din 
17 februarie 1945, la propunerea consiliului profesoral al Facultății de Drept, a fost numită judecător, alături de 
Sanda Rosetti și Steliana Popescu. Ele au fost primele femei judecător din magistratura română. A activat ca judecător până
în 1949, când și-a dat demisia.
Ca urmare a eforturilor sale (și nu au fost deloc puține), disciplina „dreptul proprietății industriale” a fost introdusă 
în planul de învățământ al Universității de Drept, începând cu anul universitar 1979-1980. A scris numeroase cărți, articole,
studii și cercetări, în special în domeniul proprietății intelectuale.
De asemenea, Yolanda Eminescu a contribuit la definitivarea proiectelor de legi din domeniul proprietății intelectuale 
și a făcut parte și din comisii care au pregătit elaborarea actelor normative din domeniul legislației civile.

yolanda Eminescu - reprezentanta primei generații de femei judecător din România
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Ursula von der leyen -
Președinte, Comisia Europeană,
Uniunea Europeană

Președinta Comisiei
Europene, Ursula von
der Leyen, se află pe
primul loc în acest
clasament al celor
mai puternice femei
din lume, ca urmare a

multiplelor provocări pe care lumea și
Europa le-au avut.
Astfel, atât pentru gestionarea
pandemiei de COVID-19, cât și pentru
comportamentul ei de la izbucnirea
războiului din Ucraina, Ursula von der
Leyen se află pe primul loc în rândul
celor mai puternice femei din lume alese
de Forbes. „Influența ei este unică, nu
mai există altă femeie în clasament care
să facă politică în numele a 450 de
milioane de oameni” - astfel sună
motivația nominalizării ei. 
Invazia neprovocată a Ucrainei de către
Vladimir Putin a fost un moment decisiv
pentru Europa. Ursula von der Leyen a
făcut față provocării: la o săptămână
după începerea războiului, ea a anunțat
trei sancțiuni economice majore
împotriva Rusiei - interzicerea
tranzacțiilor cu banca centrală a
acesteia, închiderea spațiului aerian
călătoriilor cu avionul rusesc și
interzicerea agențiilor de presă deținute
de Kremlin.
A fost numită președintă a Comisiei
Europene, ramura executivă a Uniunii
Europene, în iulie 2019. Este prima
femeie care îndeplinește acest rol, fiind
responsabilă de legislația care afectează
peste 700 de milioane de europeni.
Din 2005 până în 2019, von der Leyen a

lucrat în cabinetul Angelei Merkel, 
iar în ultimii șase ani a fost ministru 
al apărării.

Christine lagarde - Președinte, 
Banca Centrală Europeană

Lagarde ocupă poziția
a doua în clasamentul
celor mai puternice
femei din lume
publicat de revista
Forbes. În calitate de
șef al politicii

monetare europene, Lagarde s-a
confruntat cu un test critic în perioada
pandemiei. Și anume - asigurarea că
pandemia nu face ravagii suplimentare în
zona euro. Testul a fost trecut cu brio, iar
nominalizarea ei de către Forbes e de la
sine înțeleasă. 
„Cartea de vizită” a lui Christine Lagarde
prezintă repere impresionante. Spre
exemplu: 1980 - Masterat în Drept
comercial, diplomă de studii superioare
specializate în Drept comercial și Dreptul
muncii (Diplôme d’Etudes Supérieures
Spécialisées - DESS), Facultatea de Drept a
Universității Paris X; 1977 - Masterat cu
specializarea economie și finanțe, Institut
d’études politiques d’Aix-en-Provence;
1980 - Masterat în Drept comercial,
diplomă de studii superioare specializate în
Drept comercial și Dreptul muncii
(Diplôme d’Etudes Supérieures
Spécialisées - DESS), Facultatea de Drept a
Universității Paris X; 1981-1999: Activitate
de avocatură axată cu precădere pe Drept
comercial, fuziuni și achiziții, legislație
antitrust, Dreptul muncii și arbitraj pentru
clienți companii internaționale.
În analiza crizei financiare din 2008,
Lagarde a indicat „gândirea de grup” în

industria dominată de bărbați și a cerut
o reformă de gen.
Lagarde a devenit prima femeie care a
condus Banca Centrală Europeană, la 
1 noiembrie 2019. Din 2011 până la
mijlocul anului 2019, Lagarde a condus
Fondul Monetar Internațional, fiind
prima femeie care a deținut această
funcție. 

kamala Harris - Vicepreședinte ales,
Statele Unite

Pe fondul pandemiei
și al răfuielilor rasiale
din SUA, ascensiunea
Kamalei Harris la
poziția de
vicepreședinte s-a
simțit cu atât mai

puternică. Fiind cea mai înaltă funcție în
stat în care a fost aleasă o femeie
vreodată în SUA, Harris reprezintă o
multitudine de premiere și, conform
propriilor sale cuvinte, „nu va fi ultima”.
Are de partea ei charismă și o vastă
experiență în funcții publice, iar
motivațiile sunt mai mult decât
elocvente pentru Forbes de a o include
în clasamentul său. 
La 7 noiembrie 2020, Harris a devenit
prima femeie din istoria americană
aleasă pentru a ocupa poziția de
vicepreședinte. De asemenea, 
în 2016 Harris a fost prima femeie
indian-americană care a fost aleasă în
Senatul Statelor Unite.
În 2010, Harris a fost prima femeie care
a devenit procuror general al Californiei.
Este originară din California, dar s-a
născut în Oakland din părinți imigranți
(mama ei era din India, 
iar tatăl ei, din Jamaica).

Cele mai puternice trei femei din lume
Ediția 2022 a clasamentului world’s Most Powerful women, întocmit de Forbes, a evidențiat nume distinse 
și distincte de femei care nu se află întâmplător în acest top. Pe primul loc în clasamentul celor mai puternice femei 
se află președintele Comisiei Europene, Ursula von der leyen, premiată pentru rolul pe care l-a avut în timpul războiului
din Ucraina și pentru gestionarea pandemiei. Pe locul doi se situează președinta BCE Christine lagarde, iar
vicepreședintele SUA, kamala Harris, se află pe locul trei. 
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Pentru a reduce inflaţia la
ţinta de 2%, BCE a majorat
agresiv dobânzile, cu 375 de
puncte de bază, de la zero la
mijlocul lui 2022. Este cel mai
rapid ritm de înăsprire a
politicii monetare a BCE, dar
puţini analişti se aşteaptă ca
majorările să continue
dincolo de 2023, din cauza
inflaţiei ridicate şi a creşterii
salariilor. În urma deciziei
BCE, au sporit costurile de
împrumut pentru guverne,
multe fiind deja puternic
îndatorate după măsurile de
sprijin economic adoptate în
timpul pandemiei şi în urma
efectelor invadării Ucrainei de
către Rusia.
De asemenea, a crescut plata
ratelor creditelor ipotecare,
care sunt legate de rata
inflaţiei.
La data de 15 mai a.c.,
Comisia Europeană a
îmbunătăţit estimările privind
creşterea economiei zonei
euro la 1,1% în 2023,
respectiv la 1,6% în 2024. 
Pe fondul presiunilor
persistente asupra preţurilor
de bază, inflaţia a fost, de
asemenea, revizuită în sens
ascendent comparativ cu
scenariul din iarnă, ajungând
la 5,8% în 2023 şi la 2,8% în
2024 în zona euro.

Impactul crizei energetice
Conform analiştilor de la
think-tank-ul Bruegel, din
septembrie 2021, ţările UE au
prevăzut sau alocat 681 de
miliarde de euro pentru a
amortiza impactul crizei
energetice asupra
companiilor şi firmelor, în
timp ce Marea Britanie şi
Norvegia au alocat 103
miliarde de euro şi, respectiv,

8,1 miliarde de euro.
Totalul de 792 de miliarde de
euro din prezent vine după
estimarea Bruegel din
noiembrie 2022, de 706
miliarde de euro, în timpul
iernii ţările continuând să se
confrunte cu efectele tăierii
livrărilor de gaze ruseşti.
Pe primul loc în topul
cheltuielilor se află Germania,
cu aproape 270 de miliarde

de euro, sumă care o
depăşeşte pe cea alocată 
de orice altă ţară. Urmează
Marea Britanie, Italia şi
Franţa, deşi fiecare a cheltuit
mai puţin de 150 de miliarde
de euro.
Majoritatea statelor membre
UE au cheltuit o fracţiune din
această sumă. La nivel per
capita, cele mai mari cheltuieli
au fost făcute de Luxemburg,
Danemarca şi Germania.

Costul vieții - preocuparea
cea mai presantă
Creșterea costului vieții
reprezintă preocuparea cea
mai presantă pentru 93%
dintre europeni, potrivit celui
mai recent sondaj
Eurobarometru al
Parlamentului European. 
În fiecare stat membru al UE,
peste șapte din zece
respondenți sunt îngrijorați de
creșterea costului vieții, cele
mai mari procente
înregistrându-se în Grecia
(100%), Cipru (99%), Italia și
Portugalia (ambele 98%). În
România 82% dintre
respondenți sunt îngrijorați de
costul în creștere al traiului.
Prețurile în creștere, inclusiv
pentru energie și alimente,
sunt resimțite în toate
categoriile socio-demografice,

Costurile crizei și ale războiului
din Ucraina răvășesc Europa
Energie, inflație, lanțuri de aprovizionare, consecințe ale luptei cu pandemia... UE se luptă cu mai multe crize în același
timp. Prețurile la energie au urcat din cauza cererii puternice ca urmare a pandemiei, dar și din cauza războiului Rusiei
împotriva Ucrainei. de asemenea, lanțurile de aprovizionare rupte în comerțul global determină creșterea prețurilor.
după cum spun analiștii internaționali, prețurile cresc, de obicei, în perioadele de boom, când toate capacitățile sunt
utilizate în totalitate.

Ce doresc cetățenii din România
Cetățenii din România participanți la acest sondaj ar dori
ca prioritățile Parlamentului European să fie: sprijinul
pentru economie și crearea de noi locuri de muncă
(37%), sănătatea publică (36%), pe locul trei fiind lupta
împotriva sărăciei și a excluziunii sociale (28%).
Pentru respondenții din România, oportunitățile de
muncă pentru cetățeni reprezintă principalul beneficiu al
statutului de membru al EU (39%), urmat de
îmbunătățirea nivelului de trai (27%). Pe locul trei sunt
indicate în aceeași măsură (26%) menținerea păcii și
consolidarea securității și contribuția la creșterea
economică.
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precum și în toate mediile
educaționale și socio-
profesionale.
La nivel european, al doilea
cel mai menționat motiv de
îngrijorare, cu 82%, este
reprezentat de amenințarea
sărăciei și a excluziunii sociale.
Pe locul trei sunt două motive
de îngrijorare (ambele 81%):
schimbările climatice și
răspândirea războiului în
Ucraina în alte țări. În
România, extinderea
războiului din Ucraina
produce îngrijorare pentru
78% dintre respondenți, iar
sărăcia și excluderea socială
reprezintă al treilea motiv de
îngrijorare (76%).
Cetățenii se așteaptă ca UE să
continue să lucreze la soluții
pentru atenuarea efectelor
agravante ale crizelor
consecutive care au lovit
continentul. Sprijinul crescut
pentru UE se bazează pe
experiența din ultimii ani, UE
demonstrând o capacitate
remarcabilă de a uni și de a
implementa măsuri eficiente.
Deocamdată, cetățenii nu

sunt mulțumiți de acțiunile
întreprinse nici la nivel
național, nici la nivelul UE.
Doar o treime dintre europeni
își exprimă satisfacția față de
măsurile luate de guvernele
lor naționale sau de UE
pentru a aborda creșterea
costului vieții.
Analizând situația financiară a
cetățenilor, potrivit acestui
sondaj, consecințele crizelor
multiple se resimt din ce în ce
mai mult. 

Creșterea costurilor
locuințelor duce 
la situații disperate
Criza costului vieții amenință
să se transforme și într-o criză
a locuințelor. Creșterea
costurilor locuințelor duce la
situații disperate în întreaga
Uniune Europeană, notează
Kathimerini. Mulți sunt
îngrijorați de povara
financiară pe care o vor avea
de suportat. Alții au rămas
fără adăpost sau locuiesc în

spații necorespunzătoare.
Mulți tineri nu pot părăsi casa
părinților. Potrivit unui raport
ce va fi publicat în curând de
Eurofound cu privire la costul
și accesul la locuințe în țările
de pe Bătrânul Continent,
chiriașii de pe piața privată
sunt într-o situație extrem de
incertă. Aproape jumătate
dintre cei chestionați (46%)
spun că ar putea fi nevoiți 
să-și părăsească locuința în
următoarele trei luni, pentru
că nu și-o mai permit din
punct de vedere financiar.

Trebuie protejate
persoanele 
cele mai vulnerabile  
„Oamenii sunt îngrijorați în
mod firesc de creșterea
costului vieții, deoarece din ce
în ce mai multe familii se
străduiesc să își acopere
cheltuielile de la o lună la alta.
Acum este timpul să venim cu
soluții care să țină facturile
sub control, să limiteze
inflația și să ajute creșterea
economică. Trebuie să
protejăm persoanele cele mai
vulnerabile din societățile
noastre”, a declarat
președintele Parlamentului
European, Roberta Metsola.
Sondajul Eurobarometru din
toamna anului 2022 al
Parlamentului European a
fost realizat de Kantar între 
12 octombrie și 7 noiembrie,
în toate cele 27 de state
membre ale UE. Sondajul a
fost realizat față în față, cu
interviuri video (CAVI)
utilizate suplimentar în Cehia
și Danemarca. În total, au fost
efectuate 26.431 de interviuri.
Rezultatele UE au fost
ponderate în funcție de
dimensiunea populației din
fiecare țară.

Prețul războiului din Ucraina, pentru Europa
Războiul declanșat de Putin în Ucraina reprezintă primul mare conflict militar din Europa
după Al Doilea Război Mondial, desfășurat la scară largă. Un război în care sunt angajate
două state, aflate aproape la paritate din punctul de vedere al forțelor implicate și al
tipului de armament folosit. Rusia și Ucraina consumă zilnic cantități enorme de muniție,
inclusiv rachete de ultimă generație, extrem de costisitoare.
Astfel, invazia armatei ruse în Ucraina a provocat deja pierderi economiei globale estimate
la 1,6 trilioane de dolari, conform experților Institutului Economic German. De exemplu,
doar în cazul Germaniei, cea mai mare economie a Europei, costul războiului din Ucraina a
ajuns la 160 de miliarde de euro, echivalentul a 4% din PIB. Pentru anul 2023, Institutul
Economic German estimează noi pierderi globale de un trilion de dolari, ca urmare a
războiului. Estimările referitoare la costul economic al celui de-Al Doilea Război Mondial
(1939-1945) variază între 1 și 4 trilioane de dolari actuali. În condițiile în care războiul din
Ucraina va continua și în 2023, acesta „va costa” aproape cât valoarea maximă estimată
a conflictului mondial desfășurat pe parcursul a aproape șase ani. 
Potrivit unui studiu publicat de Institutul Economic German, „prețul” acestui război se
ridică, după doar un an, la peste 1,6 trilioane (1,6 mii de miliarde) de dolari, sumă ce
reprezintă valoarea pierderilor provocate întregii economii globale de conflictul declanșat
de Putin. În cazul Ucrainei, pierderile directe, provocate de distrugeri, dar și cele
economice indirecte depășesc deja 600 de miliarde de dolari. 
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Printr-un efort care
depășește prezentul pe care
îl trăiește, Lidia îi ajută pe
suspecți, căutând adevărul
din spatele aparențelor și al
prejudecăților. Jacopo
Barberis, un jurnalist
avangardist, împreună cu
fratele Lidiei, o ghidează în
lumile ascunse ale unui
Torino magnific. 
Acestea sunt doar câteva
dintre reperele
serialului„The law by Lidia
Poët” (în traducere - „Legea
Lidiei Poët), lansat recent de
Netflix, bazat pe povestea
adevărată a primei femei-
avocat a Italiei.
Acțiunea serialului se
desfășoară într-o perioadă
în care femeile nu aveau
dreptul de a lucra în profesii
cu statut juridic și politic. În
ciuda faptului că toată
lumea îi spune să nu urmeze
o carieră în Drept, Lidia
continuă să lupte pentru
drepturile ei și ale celor din
jur. Între timp ea lucrează
pentru firma de avocatură a
fratelui ei, unde preia
cazurile persoanelor care au
fost întemnițate pentru
crime pe care nu le-au
comis.
Creat de Guido Iuculano și
Davide Orsini, secondați și
de alți scenariști, serialul

prezintă numeroasele
provocări pe care femeile
din acea perioadă le-au
avut de înfruntat. O frescă a
epocii „frumos” de privit pe
ecrane, dar dură, dacă ar fi
fost să fi trăit laolaltă cu
Lidia acele vremuri.

Viața reală a unei avocate
dibace și perseverente
Mulți s-au întrebat dacă
Lidia Poët, cea care a fost
doar una dintre toate
femeile care au acționat la
temelia lumii pentru a o
schimba, chiar a existat în
realitate. Desigur că serialul
conține și părți fictive (cum
ar fi cazurile pe care le

rezolvă împreună cu fratele
ei și Jacopo), dar în mare
parte producătorii au
urmărit firul real al
activității unei avocate
dibace și perseverente. 
Povestea acestei avocate cu
un destin aparte nu este
atât de liniară, cum ne-am
aștepta, și e departe de a fi
simplă. Aceasta având în
vedere judecata constantă
și presiunea exercitate
asupra unei femeie libere și
orientate spre carieră în
Italia sfârșitului de secol al
XIX-lea.
Prima femeie licențiată în
avocatură din Italia, Lidia
Poët (26 august 1855 - 25

februarie 1949), s-a născut
la Traverse, în familia unor
magnați. Ultima dintre cei
patru frați și trei surori,
după ce și-a petrecut
copilăria în Traverse, 
Lidia s-a mutat la Pinerolo
împreună cu fratele ei
Enrico, avocat de profesie.
Acolo a obținut o diplomă
de profesor și a fost trimisă
ulterior de familia ei la
Aubon, lângă Geneva,
pentru a învăța germana și
engleza. Întoarsă la
Pinerolo, s-a înscris la
Facultatea de Drept a
Universității din Torino în
1878 și a absolvit la 17
iunie 1881, cu o disertație

Culisele unui serial remarcabil despre
lidia Poët - prima femeie-avocat din Italia
Torino, finele secolului al xIx-lea. o hotărâre a Curții de Apel din Torino declară nelegitimă înscrierea lidiei Poët 
în registrul avocaților, împiedicând-o astfel să exercite profesia, doar pentru că este femeie. Fără bani, dar plină 
de mândrie, lidia își găsește un loc de muncă la firma de avocatură a fratelui ei Enrico, în timp ce pregătește recursul
pentru a anula concluziile Curții…
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despre condiția femeii în
societate, în special pe
probleme legate de dreptul
de vot al femeilor.
După absolvire, ea a cerut
să fie înscrisă în registrul de
stagiari pentru a-și
desfășura apoi cei doi ani
de stagiu la Pinerolo, la
sediul senatorului Cesare
Bertea. În această perioadă,
a intrat în contact cu
diverse personalități din
lumea literaturii și politicii,
precum Edmondo De
Amicis, Paolo Boselli și
Cesare Cantù. În anul 1883
a susținut și a promovat
toate examenele necesare
pentru a deveni avocat și a
solicitat înscrierea în
registrul magistraților.

o femeie în lumea lor… 
Cererea ei a stârnit
controverse în cercurile
criminalistice din Torino,
fiind primul caz de acest
gen apărut în Regatul
Italiei. În ciuda faptului că
ea făcea totul ca la carte,
„cercurilor” nu le-a plăcut
ceva, anume faptul că era
vorba despre o femeie în
lumea lor…
În cele din urmă, cererea 
i-a fost acceptată, la 9
august 1883. Procurorul
general al regelui la Curtea
de Apel din Torino s-a opus
însă înscrierii ei în Registrul
magistraților, iar, în final, la
11 noiembrie 1883, Curtea
de Apel a acceptat cererea
procurorului, făcând apel la

legislația vremii, care nu
acorda femeilor dreptul de
a profesa avocatura.
După ce a încercat în zadar
să facă apel, ea a decis să
se dedice apărării
drepturilor nu numai ale
femeilor, ci și ale celor
marginalizați, minorilor și
prizonierilor. La sfatul
văduvei cunoscutului editor
Giuseppe Pomba, s-a înscris
la Primul Congres
Internațional Penitenciar
care a avut loc la Roma în
1883. În 1890 a fost trimisă
ca delegată la cel de-al 
IV-lea Congres Internațional
Penitenciar din Sankt
Petersburg. Devenită parte
a Secretariatului
Congresului Internațional al

Penitenciarului, ea a
reprezentat Italia în diverse
părți ale lumii, în calitate
de vicepreședinte al secției
de drept.
Tot în acei ani, guvernul
francez a numit-o Officier
d’Académie și invitat-o
oficial la Paris, unde i-a
cunoscut pe Paul Verlaine,
Victor Hugo și Guy de
Maupassant, devenind
cunoscută în boema
pariziană a vremii. 
La izbucnirea Primului
Război Mondial a devenit
asistentă de Cruce Roșie și
a primit o medalie de argint
pentru munca depusă în
domeniu. În 1920, la vârsta
de 65 de ani, a reuşit: s-a
înscris în Registrul
magistraților, graţie unei
legi din 1919 care
deschidea femeilor toate
carierele profesionale, cu
excepţia justiţiei. 
Doi ani mai târziu, 
în 1922, a devenit
președintă a comitetului
pro-vot pentru femei. A
murit la vârsta de 94 de ani,
pe 25 februarie 1949.

Primul loc în topul seriilor vizionate pe Netflix, în România
Primul sezon al seriei are 6 episoade, pe IMDb a obținut nota 6.6 din 197 de recenzii, 
iar pe Netflix ocupă primul loc în topul seriilor vizionate în România.
Serialul este format din șase episoade produse de Greenland, scenariști Guido Iuculano,
Davide Orsini, Elisa Dondi, Daniela Gambaro și Paolo Piccirillo, în regia lui Matteo Rovere
și Letizia Lamartire. În rolul personajului titular se află Matilda De Angelis - o tânără
actriță, în vârstă de 27 de ani, o vedetă italiană în ascensiune care, printre altele, a jucat
alături de Nicole Kidman și Hugh Grant în „The Undoing”.
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Alesya Pavlynska este avocat
la firma ucraineană Arzinger
Law. Ea a descris presei
occidentale șocul pe care l-a
suferit când primele rachete
au zguduit Kievul, în primele
ore ale zilei de 24 februarie
2022.
Soțul ei, Vitalii Shestak, le-a
spus ei și celor trei copii ai lor -
Maria, Ivan și Oles - că vor
trebui să se adăpostească. 
S-au strâns cu toții într-o
pivniță rece, înghesuiți și
atenți la telefoanele care le
rămăseseră unica legătură 
cu lumea. 
„Părea a fi ireal și nu este
posibil așa ceva în lumea
modernă - în Europa
modernă”, a povestit
Pavlynska pentru ABA, despre
momentul în care și-a dat

seama că invazia avea loc.
Avocata avea să ia o decizie
dificilă. Și anume aceea de a
părăsi țara cu copiii ei, după
ce a fugit în orașul Lviv din
vestul Ucrainei. Soțul ei a
rămas în urmă, pentru a se
alătura armatei, în timp ce
familia sa a călătorit cu
autobuzul în Polonia și apoi în
Germania, unde au ajuns pe 7
martie 2022. 

Avocații nu cred 
în statul de forță, 
ci în statul de drept
Pavlynska a continuat să
lucreze ca avocat la Frankfurt
și de atunci și până acum îi
ajută pe ucraineni să își caute
refugiu în alte țări. De atunci
și până acum, Pavlynska a
condamnat mulți avocați ruși
pentru sprijinirea războiului 
și a președintelui Vladimir
Putin. „Suntem profund
dezamăgiți de abordarea
avocaților ruși”, a spus
Pavlynska. „Ca avocați, ar
trebui să susținem statul 
de drept”.
Președintele ABA, Reginald
M. Turner jr, este cel care a
transmis mai departe
mesajul Alesyei Pavlynska
despre statul de drept,
spunând că războiul și criza
trebuie privite prin prisma
„premisei fundamentale de a

promova libertatea și justiția
pentru toți”.
„Avocații nu cred în statul de
forță, ci în statul de drept.
Credem că drepturile omului
sunt fundamentul vieții și al
libertății. Miza noastră pentru
statul de drept ne obligă să
denunțăm invazia rusă și să
ne dedicăm din nou sprijinul
instituțiilor internaționale care
promovează pacea și
securitatea”, a spus Turner.
Potrivit președintei Asociației
Avocaților din Ucraina, Anna
Ogrenchuk (care activează la
Londra), există aproximativ
60.000 de avocați în Ucraina,
iar aproximativ jumătate
dintre ei sunt femei. De
asemenea, Asociația
estimează că două treimi
dintre femeile avocat au
părăsit țara, dar femeile fac în
prezent cea mai mare parte a
activității juridice, deoarece
mulți avocați bărbați s-au
înrolat în armată, după cum
adaugă Anna Ogrenchuk.
Ogrenchuk mai subliniază că
dorește, în ceea ce privește
comunitatea internațională,
formarea unui tribunal special
care să investigheze crimele
de război după atrocitățile din
Bucha. Ogrenchuk spune că
este probabil să fi fost comise
crime de război și în alte părți
ale țării în care armata rusă

este prezentă. Ea a îndemnat
comunitatea juridică
americană să-și folosească
puterea pentru a sprijini
tribunalul și a aduna dovezi.
„Avem nevoie de expertiza
dumneavoastră. Avem nevoie
de ajutorul dumneavoastră
pentru a investiga și a
documenta toate crimele de
război, încă din momentul în
care au fost comise”, a spus
Ogrenchuk.
„Fiecare zi de război costă
Rusia aproximativ 20 de
miliarde de dolari, iar acești
bani vin de la companii care
plătesc impozite în Rusia”, a
mai punctat Ogrenchuk. 
„Un embargo economic
complet este singura
alternativă la un război foarte
lung și dăunător în Ucraina”.

două treimi dintre femeile avocat
din Ucraina și-au părăsit țara!  
ororile războiului din Ucraina nu au limite, suferința nemăsurată afectând întreaga populație, inclusiv pe cei mai
neajutorați: copiii și femeile. Există nenumărate mărturii ale celor care trec prin aceste suferințe. Printre acestea, 
cea a Alesyei Pavlynska, avocat.

Alesya Pavlynska, 
Avocat, Arzinger Law

Anna Ogrenchuk,
Președinte, Asociația

Avocaților din Ucraina






